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هدف سیاست های اصل ۴۴، تقویت اقتصاد ملی است

مخالفت صریح رهبر انقلاب در برابر مصادره های غلط
نشست علمی تقویت بخش خصوصی در منظومه ی فکر اقتصادی رهبر معظم انقلاب در موسسه پژوهشی فرهنگی انقلاب اسلامی

ضرابی: آیت الله خامنــه ای در برابر مصادره های غلط  �
ایستادند

در این نشست،  مصطفی ضرابی سخنران بخش نخست 
بود. وی با اشاره به اینکه در سال ۱۳۵۸ »قانون حفاظت و 
توسعه صنایع ایران« در شورای انقلاب تصویب شد، گفت: 
»در بند »الف«، برخی صنایع بزرگ و مهم مثل فولاد، مس، 
آلومینیوم، ساخت و مونتاژ کشتی و اتومبیل و نظایر آن ملی 
اعلام شدند. در بند »ب« صنایع و معادن بزرگی که صاحبان 
آن از طریق روابط غیر قانونی با رژیم گذشــته، اســتفاده 
نامشــروع از امکانات و تضییع حقوق عمومی به ثروتهای 
کلان دست یافته  بودند و برخی از کشور فرار کرده بودند 
نیز دولتی اعلام شدند. بند »ج« نیز مربوط به کارخانجات و 
مؤسساتی بود که وامهای قابل توجه برای احداث یا توسعه از 
بانک ها دریافت کرده بودند. قرار شد در این موارد اگر بدهی 
آن ها از دارایی بیشتر بود، به نفع مردم و دولت مصادره شوند 
و اگر دارایی آن ها بیش از بدهی بود نیــز دولت به میزان 
بدهی آن ها به بانک، در کارخانه سهیم شود. بند آخر نیز 
برای بنگاه های خصوصی ای بود که شــامل سه دسته ی 
پیش نبودند. در این مورد، قرار شد بر اساس قانون، مالکیت 

خصوصی مشروع مشروط آن ها به رسمیت شناخته شود.
ضرابی در ادامه بیان داشت، در عمل اما شاهد این بودیم 
که در برخــی از واحدهای صنعتی، بــه دلیل اعتراضات 
کارگری اغتشاش و آشــوب بود و صاحبان این صنایع به 
دلیل ترس، جرات بازگشــت به واحدهای خود نداشتند. 
بنابراین قرار شد که دولت تا زمان آرام شدن اوضاع مالکیت 
این بنگاه ها را بر عهده بگیرد و بعد از آرام شدن اوضاع آن 
را به صاحبان آن برگرداند. در چنین شرایطی ما به یکباره 
شاهد پررنگ شدن نقش بند »ج« در دولت بودیم؛ چرا که 
در وزارت صنایع به آقایان خوش گذشته بود و توانسته بودند 
اعوان و انصار و دوستان و آشنایان را در صنایع مصادره ای بر 
سر کار بگذارند. به همین دلیل لایحه ای در مورد مصادره 
صنایع بند جیمی در وزارت صنایع تهیه شد و با حمایت 
آقای موسوی و سپس آقای هاشــمی در دولت و مجلس 
نیز به تصویب رسید تا بقیه صنایع را هم در زمره بند جیم 

قرار دهند.
ضرابی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب حضرت آیت الله 
خامنه ای)حفظه الله( از همان ابتدا با برخی رویه های افراطی 
و مصادره های غلط مخالف بودند، گفت: »ایشان در سال 

۱۳۶۱ و به عنوان رئیس جمهور، نامه ای به شورای نگهبان 
نوشتند، در آن نامه رهبر انقلاب اصل قانون و آئین نامه ی 
اجرایی آن را از لحاظ شرعی نیازمند مداقّه ی بیشتر دانستند 
و از شورای نگهبان خواستند که با توجه به مصادره در برخی 
کارخانه ها و شکایت های متعدد صاحبان آن ها، این شورا 
مجدداً قانون و متمم آن را بررسی کرده و نظر خود را اعلام 
کند. شورای نگهبان نیز در پاسخ، نامه ای با امضای مرحوم 
آیت الله صافی گلپایگانی نوشــت. در آن نامه حالت های 
مختلف بند »ج« قانون حفاظت و توسعه صنایع ایران ذکر 
شد و اعلام شد که مصادره بر اساس بسیاری از این حالت ها 

غیرشرعی است و دولت باید از آن اجتناب کند.
وی در پایان اظهار داشــت، به محض رد شــدن لایحه 
در شورای نگهبان، جوسازی عجیبی در روزنامه ها ایجاد 
شــد. امام که از موضوع مطلع شــدند اینگونه به اعضای 
شورای نگهبان خطاب کردند که استوار بمانید و هر کس 
که در مقابل شــما نیز صحبت کرد در اسلامش نیز شک 
کنید. پس از حمایت امام )ره( از شــورای نگهبان بود که 
طرفداران مصادره های افراطی و غلط مجبور شدند کوتاه 
بیایند. بنابراین من فکر می کنم اگر حمایت حضرت آیت الله 

موسسه پژوهشی فرهنگی انقلاب اسلامی  نشستی علمی با 
عنوان »تقویت بخش خصوصی در منظومه ی فکر اقتصادی 
رهبر معظم انقلاب« در ســه بخش تخصصــی و با حضور 
مصطفی ضرابی معاون اســبق وزیــر صنایع و فعال اقتصــادی، علیرضا 
صالح معاون صندوق توســعه ملی و مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون 

اقتصادی مجلس برگزار کرد. در این نشست، ضمن مروری بر نقش کلیدی 
رهبر انقــلاب در تقویت بخــش خصوصی در دهه ی 1۳۹۰ و ایســتادگی 
ایشــان در مقابل موج مصادره هــای غلط و افراطی، سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ و نحوه ی اجــرای آن مورد واکاوی قرار گرفــت و بر اهمیت نقش 
دولت در سیاســت گذاری، مدیریت اقتصاد کلان و بسترسازی تاکید شد.
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خامنه ای از بخش خصوصــی و مالکیت بخش خصوصی از 
همان سال های ابتدایی انقلاب نبود، امروز اقتصاد ما تا این حد 
پویا نبود و بخش خصوصی  ـ با تمام نقاط ضعف کنونی اش ـ 
با جایگاه امروز فاصله ی بسیار می داشت. امروز هم اگر رهبر 
معظم انقلاب نباشــند، برخی می خواهند همه ی اقتصاد را 
دولتی کنند. خوب است اشاره کنم اگر آیت الله خامنه ای در 
سخنرانی نوروزی امسال در حرم امام رضا )ع( فرمودند ما در 
دهه ی اول انقلاب در تصدی گری افراطی دولت اشتباه کردیم، 
در واقع از تواضع ایشان است که از سوی کارگزاران افراطی و 
چپ زده ی آن زمان این ایراد را به گردن می گیرند و الا ایشان 
از همان ابتدای انقلاب تا کنون در مقابل این رویه های غلط 

ایستاده اند.

صالح: واگذاری به شبه دولتی ها از الزامات دوران گذار  �
است

سخنران بخش دوم نشســت،  علیرضا صالح بود. وی با بیان 
اینکه زمزمه های خصوصی سازی به برنامه ی اول توسعه بر 
می گردد، گفت: »پیش از ابلاغ سیاســت های کلی اصل ۴۴ 
هم مواردی از واگذاری را داشتیم اما همیشه مقاومت در برابر 
خصوصی سازی جدی بوده است و معمولاً به دلیل جو منفی ای 
که پیش از ابلاغ این سیاست ها بود، کسی جرئت حرف زدن از 
خصوصی سازی را هم نداشت. در چنین شرایطی مقام معظم 
رهبری با یک دید تحول گرایانه و با شجاعتی بی نظیر اجازه 
دادند صنایعی که به اســتناد صدر اصل ۴۴ دولتی بودند، به 
استناد ذیل همان اصل به بخش خصوصی واگذار شوند. تا قبل 
از آن جسته و گریخته واگذاری هایی انجام می شد. عمدتا هم 
در صنایع ملی به مدیران واگذار می شد و بسیار مفسده آمیز و 
رانتی بود. برای حل این مشکل، مقام معظم رهبری از اواخر 
دهه ۷۰ به این موضوع ورود کردند و بحث سیاست های کلی 
اصل ۴۴ مطرح شــد. قانون حفاظت از صنایع که در ابتدای 
انقلاب تصویب شد، ایراداتی داشت و باید اصلاح می شد اما 
نیاز به تکمیل داشت اما متاســفانه این اصلاحات به تاخیر 
افتاده بود و تفاسیری ناصحیح از اصل ۴۴ قانون اساسی، غلبه 

پیدا کرده بود.
صالح در ادامه گفت، تجربه  بنده در دوران مســئولیتم در 
سازمان خصوصی سازی نشان می دهد که سیاست های کلی 
اصل ۴۴ درست تدوین شده است اما مجریان گاهی درست به 
آن عمل نکرده اند. به دلیل عملکرد بد بعضی از مجریان، نباید 
اصل قانون و سیاست های کلی را زیر سوال برد. برخی افراد به 
این دلیل که در بعضی از واگذاری ها، انتقال مالکیت از بخش 
دولتی به بخش شبه دولتی داشــتیم، با سیاست های اصل 
۴۴ مخالفند. بنده معتقدم این اتفاق که بخشی از واگذاری ها 
بوده، اتفاق نامیمونی نیست! چرا که در همه دنیا صندوق های 
بازنشستگی )به بنگاه داری و خرید اموال و بنگاه های دولت( 
ورود می کنند. البته ممکن اســت در موارد معدودی اشتباه 
صورت گرفته باشد؛ مثلًا وقتی بنگاه از دولت به یک صندوق 
منتقل شد، بعد از چند سال آن ها هم می بایست دارایی های 
خودشان را واگذار می کردند. خوب است بدانیم که در نهادهای 
اقتصادی زیرمجموعه ی رهبر معظم انقلاب هم نوعی تقسیم 
مسئولیت در حوزه های مختلف انجام می شود. مثلا اکنون 
شاهد هستیم که که ستاد اجرایی فرمان حضرت امام در حال 
شریک شدن با بخش خصوصی است. خب کم کم که بخش 
خصوصی وجه غالب پیدا کرد، این نهادها باید خودشان را از 
مالکیت و مدیریت آن بنگاه ها بیرون بکشند. بنابراین هدف 
ابلاغ این سیاســت ها، واگذاری از بخش های دولتی به شبه 
دولتی نبوده است اما گاهی الزاماتی اقتضا می کند بنگاه در 

دوران گذار از مالکیت دولتی به مالکیت خصوصی، سال هایی 
در اختیار بخش شبه دولتی باشد تا شرایط برای واگذاری به 

بخش خصوصی آماده شود.

طغیانی: خصوصی سازی، رها سازی نیست �
 مهدی طغیانی نیز سخنران بخش سوم این نشست علمی بود. 
این نماینده مجلس به اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب در 
فرمایشاتی برخی رویکردهای دهه ی ۱۳۶۰ را نقد می کنند، 
تاکید کرد ایشان در همان دهه هم معتقد بودند باری که مردم 
می توانند آن را بردارند، نباید بر دوش دولت انداخته شــود. 
در همین خصوص، رهبر انقلاب در یک ســخنرانی با مثالی 
اهمیت بخش خصوصی را یادآور شدند و فرمودند وقتی بخش 
خصوصی هست اما دولت می خواهد همه ی بار اقتصاد را بر 
دوش خودش بکشد، مثل این است که موتور و ماشین وجود 
دارد ولی فردی می خواهد همه ی بارش را روی دوش بگذارد و 
هِن و هِن کنان پیش برود اما حاضر نباشد از موتور و ماشینش 
اســتفاده کند. آیت الله خامنه ای همچنین روایت جالبی از 
تفسیر به رای دیدگاه های امام توسط همین طرفداران اقتصاد 
دولتی دارند. ایشان نقل می کنند که هر چه امام )ره( می گفتند 
کار را به دســت مردم بدهید، این ها می گفتند مراد از مردم، 
بخش خصوصی نیســت. با توجیه نظر امام )ره( می گفتند 
منظور از مردم، توده ی مردم اســت و به توده ی مردم زمانی 
می شــود کمک کرد که دولت اقتصاد را در دست بگیرد. در 
حالی که این توجیه، غلط بود. طغیانی در ادامه با بیان اینکه در 
سخنرانی های اخیر هم رهبر انقلاب همچنان بر درست بودن 
اصل واگذاری ها تاکید کردند و ایرادات را مربوط به روش ها 
و مرحله ی اجرا دانســتند، گفت »به  نظر من این مسئله به 
تجربه های کلان مدیریتی ایشان مربوط است؛ وقتی انسان به 
صورت عینی با نحوه مدیریت و تصدی گری دولت آشنا باشد، 
با تمام وجود ضرورت واگذاری امور به مردم را درک می کند. 
در سیاست های کلی اصل ۴۴، هدف شتاب بخشیدن به رشد 
اقتصاد ملی بود. سال بعد از ابلاغ سیاست ها ـ سال ۱۳۸۵ ـ 
ایشان دیداری با اعضای هیئت دولت دارند. در آن دیدار رهبر 
انقلاب از اینکه پس از ابلاغ واگذاری ها آن طور که باید اقدامی 
صورت نگرفت، گلایه کردند و فرمودند من از این سیاست های 
کلی انتظار تحقق یک »انقلاب اقتصادی« را داشتم. حالا هم 
که نگاه می کنیم، می بینیم در مقام عمل با مطلوب ایشــان 

فاصله داریم.
این نماینده مجلس تاکید داشت البته باید توجه کرد که 
واگذاری و خصوصی سازی به این معنا نیست که دولت رها 
کند و کنار بکشد یا به تعبیر مصطلح، لیبرالیسم اقتصادی را 
اجرا کند. نه! دولت شانه خود را از فعالیت و تصدی گری خالی 
می کند اما از سیاستگذاری، مدیریت اقتصاد کلان، بسترسازی 
و این گونه امور نه! مثال های فراوانی وجود دارد که چون دولت 
مسئولیت خودش را رها کرده است، مورد نقد قرار گرفته و 
برخی این پرسش برایشان ایجاد شده است که »چرا خصوصی 
ســازی وضع ما را بهتر نکرد؟« پاسخ این است که اگر دولت 
مسئولیت خودش را به درستی انجام ندهد، از انحصار دولت به 
انحصار منفعت طلبی شخصی می افتیم. یعنی اقتصاد از چاله ای 
در می آید و به چاهی می افتد. در آن شرایط منفعت طلب تنها 
مقصر ماجرا نیست بلکه کنار کشیدن دولت از سیاستگذاری 
هم مقصر است. برخی هم ادعا می کنند که بخش خصوصی 
توان اداره ی برخی بنگاه های دولتی را ندارد یا از سرمایه گذاری 
در بعضی بخش ها ناتوان است. پاسخ رهبر انقلاب به این ادعا 
آن است که  دولت باید بخش خصوصی را توانمند کند تا بتواند 

زیر بار برخی از سرمایه گذاری های بزرگ برود.

به دلیل عملکرد بد 
بعضی از مجریان، 
نباید اصل قانون و 

سیاست های کلی را زیر 
سوال برد. برخی افراد 

به این دلیل که در بعضی 
از واگذاری ها، انتقال 

مالکیت از بخش دولتی 
به بخش شبه دولتی 

داشتیم، با سیاست های 
اصل ۴۴ مخالفند
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حجت الاسلام سید محمدحسن ابوترابی فرد امام جمعه 
موقت تهران در خطبه های نماز عبادی ـ سیاسی این هفته 
تهران که در محل مصلی امام خمینی)ره( اقامه شــد، طی 
سخنانی با بیان اینکه عید غدیر و واقعه مباهله از رویدادهای 
مهم این ایام است، اظهار داشت: امیدواریم با فهم درست از 
رویداد غدیر و هم چنین مباهله، راه معرفت خداوند فراروی 

جامعه اسلامی و جامعه بشری گشوده شود.
امام جمعه موقت تهران در ادامه سخنان خود با اشاره به 
مهمانی ده کیلومتری عید غدیر ضمــن قدردانی از مردم، 
موکب داران، بانیان، فعالان این جشن، دستگاه ها و نهادها 
بیان کرد: جشن بزرگ غدیر با حضور میلیونی مردان و زنان 
جلوه ی برجسته ای از عشق لبریز به امیرالمومنین)ع( و چنگ 
زدن به ریســمان ولایت بود. این جبهه مستحکم فرهنگی 
می تواند چالش های فرهنگی کشور را به فرصتی برای تحکیم 
پیوندهای ملی، اسلامی و  اسلامی تبدیل کند. نیاز است این 

حرکت های موثر و ماندگار، استمرار داشته باشد.
ابوترابی در خطبه دوم درباره بیانیه پایانی گفت وگوی وزرای 
خارجه روسیه و کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس 
تصریح کرد: با توجه به روابط راهبردی و استراتژیک تهران و 
مسکو و منشور سازمان شانگهای درباره احترام به حاکمیت 
و تمامیت ارضی کشــورهای عضو، انتظار جدی ملت عزیز 
ایران و ملل مسلمان منطقه از مسکو، تصحیح و اصلاح عاجل 
موضع اخیر است. وی با اشاره به هفته تأمین اجتماعی عنوان 
کرد: امروز در نظام جمهوری اســلامی بیش از ۷۰ درصد از 
جامعه تحت پوشش بیمه های اجتماعی هستند و این عدد 
در آستانه پیروزی انقلاب ۲۰ درصد بود. در دو سال گذشته 

حدود ۲ میلیون نفر تحت پوشش قرار گرفته اند و برنامه هفتم 
توسعه نیز افق برای پنج سال آینده تحت پوشش قرار دادن 
بیش از ۴ میلیون افراد جامعه اســت. خطیب جمعه تهران 
در ادامه خاطر نشان کرد: اقدام بی نظیری در تسویه بدهی 
بانکی تأمین اجتماعی انجام شده و بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان تسویه شده که کار بسیار با اهمیتی است و حدود ۸۰ 
هزار میلیارد تومان برای پایداری منابع صندوق بازنشستگی 
و رویکرد تحولی اختصاص داده شده است. عدم انتصاب های 
سیاسی و غیرحرفه ای در بنگاه های اقتصادی بسیار اهمیت 

دارد و در این مسیر، با عزم راسخ حرکت شود.
ابوترابی هم چنین درباره برنامه هفتم توسعه یادآور شد: 
از مهم ترین اصول قانــون برنامه که مورد تأیید رهبر معظم 
انقلاب قرار گرفته و به مجلس ارائه شــده است، تحول در 
نظام بودجه ریزی کشور است. کسری غیرمنطقی و ناترازی 
بودجه سالانه ی کشور از مهم ترین تهدیدها برای برنامه هفتم 
توسعه است؛ تورمی که مردم از آن رنج می برند از نگاه همه 
کارشناسان ریشه در ناترازی هزینه ها و منابع دارد که فشار آن 
را مردم تحمل می کنند و از جیب مردم باید هزینه شود. برخی 
فکر می کنند برای کاهش ناترازی بودجه باید منابع اضافه 
شود؛ نه، این طور نیست، سال هایی بوده که کشور سرشار از 

منابع فروش نفت بوده ولی ناترازی حل نشده است.
وی افزود: از مهم ترین و موثرترین اقدامات برای برون رفت از 
این تنگنا، واسپاری وظایف غیرحاکمیتی به بخش غیردولتی و 
خصوصی است. کوچک شدن دولت، تحقق دولت الکترونیک، 
تلاش برای سپردن مســئولیت ها به دست شایسته ترین 
و تواناترین مدیران رمز کاهش ناترازی بودجه اســت. برای 

فهم دقیق ناکارآمدی دســتگاه اداری کشور کافی است به 
مردم مراجعه کنیم و از آنان در باره ســطح رضایت مندی از 
خدمات سوال شــود. امام جمعه موقت تهران گفت: هدف 
از نظام بودجه ریزی برقراری انضباط مالی است؛ این یعنی 
باید هزینه ها و منابع برابر باشد و مقداری هم پس انداز شود. 
اگر هزینه ها دو برابرِ منابع باشد یعنی ورشکستگی؛ ما امروز 
این طور کشور را اداره می کنیم. وقتی منابع محدود است و 
هزینه ها فراوان، اولویت تعریف می شود. باید اولویت ها را در 
کشور بر اساس شاخص ها درست تعریف کنیم و منابع محدود 
و کم یاب را برای اولویت هــای اول تخصیص دهیم تا مردم 
نفس راحتی بکشــند.  ابوترابی اظهار کرد: مدیریت اجرایی 
خوب و کارآمــد باید انجام بگیرد؛ انضباط مالی در کشــور 
برقرار نیست. مشــخص نبودن منابع و مصارف، خزانه های 
متعدد و هم چنین اینکه منابع بر اساس معیارهای روشن و 
رعایت اولویت ها تخصیص نمی یابد. این نیازمند عزم ملی در 
مجموعه حاکمیت است و مدیران باید رئیس جمهور را کمک 
کرده و وزرا و استانداران نگاه بخشی نداشته و برای تخصیص 
درست منابع درخدمت رئیس جمهور باشند. هم چنین اینکه 
نمایندگان مجلــس با دولت همراهی کــرده و مقام معظم 
رهبری در این باره فرمودند خلق هزینه نکنید. وی در پایان 
گفت: مردم از کمیت و کیفیت خدمات عمومی گلایه جدی 
دارند؛ این نتیجه بودجه ریزی در کشور است. چرا با در اختیار 
داشتن درآمدهای سرشار نفتی، مردم از ساختار اداری کشور 
رضایت لازم ندارند؟ باید از تمام ظرفیت و توان برای اصلاح 
نظام بودجه ریزی استفاده کرده و قانون برنامه توسعه را به 
سکویی برای تحول در ساختار نظام اداری کشور مبدل کنیم.

حجت الاسلام سید محمدحسن ابوترابی فرد، امام جمعه موقت تهران اظهار کرد

تحول در نظام بودجه ریزی کشور عامل رضایت مردم

 مشخص نبودن منابع و مصارف، خزانه های متعدد و هم چنین اینکه منابع بر اساس معیارهای روشن و رعایت 
اولویت ها تخصیص نمی یابد. این نیازمند عزم ملی در مجموعه حاکمیت است



5

ماهنامه تخصصی مردادماه ۱۴۰۲

 ـشمال با حضور آیت الله سید ابراهیم رئیسی  آزادراه تهران 
رئیس جمهور افتتاح شد

قطعه ســوم آزادراه تهران-شــمال با جدیت دنبال  �
می شود

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه با دستور رئیس جمهور 
تامین منابع قطعه سوم آزادراه تهران ـ شمال در دستور کار 
قرار گرفته است، گفت: با تاکید رئیس جمهور قطعه سوم 

آزادراه تهران ـ شمال با جدیت دنبال می شود.
وی افزود: از امروز تامین منابع با دستور رئیس جمهور 
در دستور کار قرار گرفته است و روند کار تا تکمیل شدن با 

جدیت دنبال می شود.
وزیر راه و شهرسازی با اعلام اینکه آزادراه تهران ـ شمال 
پروژه بزرگی اســت، تصریح کرد: با شرکت های مشاور و 
پیمانکار در حال فعالیت هستیم تا فاز نهایی به سرانجام 

برسد.
بذرپــاش عنوان کرد: بــا بهره برداری از ایــن طرح در 
بخش های مصرف سوخت و  وقت صرفه جویی می شود و 

بدنبال آن جاده ای ایمن در اختیار مردم می گیرد.

اجرای آزادراه تهران-شمال، نمایشگاهی از تکنولوژی  �
و کار نیروهای ایرانی است

رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی گفت: اجرای 
آزادراه تهران ـ شــمال نمایشــگاهی از تکنولوژی و کار 

نیروهای ایرانی است که در ســاخت این طرح به صورت  
کامل از ظرفیت نیروها و تجهیزات بومی استفاده شده است 
و افتخار بزرگی نصیب ما شد که در آستانه عید غدیر شاهد 

بهره برداری از این طرح بزرگ ملی باشیم.
وی افزود: طی مــدت بیش از ۲ ســال فعالیت دولت 
ســیزدهم برای اجــرای این طــرح، شــاهدد تلاش و 
پیگیری های خوبی بودیم که موجب شد امروز بهره برداری 

این قطعه محقق شود.
رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی تصریح کرد: با 
وجود اینکه اجرای این طرح در جامعه با تردید اینکه آیا 
آزادراه ساخته می شود، همراه بود اما با همکاری دولت و 

بنیاد مستضعفان در این شرایط سخت اداره شد.
فتاح با اعــلام اینکه اجــرای آزادراه تهران ـ شــمال 
نمایشگاهی از تکنولوژی و کار نیروهای ایرانی است، گفت: 
در ســاخت این طرح به صورت  کامل از ظرفیت نیروها و 
تجهیزات بومی استفاده شده؛ به طوری که طرحی در تراز 

بین المللی از نظر تجهیزات به بهره برداری رسیده است.
وی با بیان اینکه اراده و اهتمــام کامل برای اجرای این 
طرح وجود دارد، یادآور شد: امیدواریم به وعده ای که دولت 
به مردم می دهد ادامه قطعه دوم یعنی مسیر برگشت آن  

در این دولت به اتمام برسد.

رئیس بنیاد مســتضعفان انقلاب اسلامی خاطر نشان 
کرد: برای ســاخت این آزادراه، ۱۰ شرکت پیمانکار،  ۱۶ 
شرکت مشاور و یک هزار و  ۵۰۰ دستگاه مهندسی ایرانی 

فعالیت دارند.

93 درصد قطعه دوم آزادراه تهران ـ شمال »کوه« بود �
رئیس بنیاد مستضعفان با اشاره به سختی های احداث 
فاز دوم آزادراه تهران شمال گفت: ۹۳ درصد پروژه ساخت 

این قطعه از آزادراه تهران ـ شمال »کوه« بود.
وی اظهار کرد: ۹۳ درصد پروژه ساخت قطعه دوم آزادراه 
تهران-شــمال »کوه« بود و اجرای کار را با دشواری های 
فراوانی همراه کرده بود. ســخت ترین پروژه عمرانی راه و 
شهرسازی را تاکنون انجام داده ایم، و با بهره برداری از این 

قطعه مردم باور کردند که دولت در حال انجام کار است.
رئیس بنیاد مستضعفان اضافه کرد: کارگاه فنی در محل 
اجرای پروژه ایجاد شده و با توجه به اینکه رئیس جمهور 
اعلام کرد ظرفیت بنیاد مستضعفان را در کنار دولت قرار 

می دهیم تا سریع تر این پروژه به بهره برداری برسد.
فتاح در پایان گفت: مشکلات و موانع منطقه سوم آزادراه 
تهران ـ شمال بیشتر از منطقه دوم نیست و همه تلاش را 

انجام می دهیم که این پروژه به بهره برداری برسد.

آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در آیینی با حضور وزیر راه و 
شهرسازی، رئیس بنیاد مستضعفان و جمعی از مسؤلان ملی، قطعه 
دوم آزادراه تهران ـ شمال واقع را به بهره برداری رساند. این قطعه 
جدید آزادراه تهران ـ شمال به طول ۲۲ کیلومتر که شامل باند غربی قطعه دوم است 

به عنوان اولین افتتاح آزادراهی دولت در سال 1۴۰۲ که با دستان رئیس جمهور افتتاح 
شد. با افتتاح این مسیر استان البرز به مازندران متصل شد و اولین اتصال آزادراهی 
استان البرز به مازندران رخ داده است. قطعه سوم آزادراه تهران ـ شمال از پل زنگوله 
شروع می شود تا منطقه دوآب در حوزه استحفاظی اســتان مازندران ادامه دارد.
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البناء: حضور ایران در شانگهای تحولاتی استراتژیک 
برای افق اقتصاد جهانی رقم می زند

روزنامه لبنانی البناء در یادداشتی به قلم حسن مرهج، 
تحلیلگر سیاسی عرب با عنوان »الحاق ایران به شانگهای 
... تحولاتی استراتژیک« تاکید کرد که حضور ایران در 
سازمان شــانگهای نقطه عطفی مهم برای اقتصاد جهانی است و جلوه ها و 
نشانه های آن به زودی آشکار خواهد شــد. در ابتدای این یادداشت آمده 
است: ایران به طور رسمی عضویت دائمی سازمان همکاری شانگهای را به 
دست آورده است. این یک تحول و جهشی تکاملی در ابعاد متعدد است که 
ایالات متحده را آشفته خواهد کرد. این تحلیل گر افزود: سازمان شانگهای 
در سال ۲۰۰1 تأسیس شــد و مقر آن در پکن است که توسط روسیه و چین 

رهبری می شود و شامل هند، پاکستان، قزاقستان، قرقیزستان، تاجیکستان، 
ازبکستان و اخیراً ایران است که با هدف تقویت سیاست حسن همجواری 
میان کشورهای عضو تاسیس شده اســت. نویسنده تاکید کرد: شانگهای 
از همکاری میان کشورهای عضو در زمینه های مختلف سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و امنیتی حمایت می کند و با تلاش برای ایجاد یک نظام بین المللی 
دموکراتیک و عادلانه با بلوک های بین المللی مقابله می کند. رئیس شبکه 
پژوهش ها و مطالعات راهبردی فنیقیه گفت: امروز سازمان شانگهای و سایر 
بلوک های اقتصادی جدیدی که هژمونی اقتصادی آمریکا در منطقه را تهدید 

می کند، چالش هایی را پیش روی آمریکا قرار داده است.
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 بلوک اقتصادی ضد اقتصاد آمریکا �
وی افزود: وقتی صحبت از سازمان شانگهای و اعضای 
آن می شــود، یعنی معادلات اقتصادی با هدف اعمال 

فشار بر آمریکا ایجاد شده است.
مرهج، شانگهای را بلوک اقتصادی ضد اقتصاد آمریکا 
توصیف و تاکید کرد: ما وقتی از اهداف سازمان شانگهای 
در مقابله با اقتصاد آمریکا می گوییم منظورمان آرزوهای 
این ســازمان نیســت، بلکه در مورد حقایقی صحبت 
می کنیم که به زودی محقق خواهد شــد. البناء آورده 
است: صرف نظر از اینکه ســازمان همکاری شانگهای 
متعهد به برقراری نظام جهانی عادلانه با نقش محوری 
سازمان ملل متحد است، موضوع مهم تر پیوستن رسمی 
ایران به این بلوک اقتصادی است که برای تشکیل یک 
نظام جهانی چند قطبی مبتنی بر همکاری در ســایه 
تضادهای ژئوپلیتیکی که در جهان شدیدتر شده تلاش 

خواهد کرد.
این تحلیل گر افزود: واقعیت حال موید این است که 
ایران یک قدرت اقتصادی موثر و تاثیرگذار در منطقه 
است و با بسیاری از کشــورها از جمله کشورهایی که 
تحت پوشش آمریکا فعالیت می کنند مراودات اقتصادی 

دارد؛ از همین رو با توجه به ظرفیت های اقتصادی قوی 
ایران هیچکس نمی تواند منکر نیاز دنیا به محصولات و 

صنایع ایرانی چه در نفت و چه مواد غذایی شود.
البناء تاکید کــرد: بنابراین، وزنه ایــران در عرصه 
اقتصادی، تأثیر قابل توجهی بر فرصت های اقتصادی 
نوین خواهد داشــت، به ویژه در این برهه، که همگان 

ملزم به شبکه سازی با قدرت هایی اقتصادی هستند که 
آثار آشکاری بر نقشه اقتصاد جهان دارند.

 مهندسی معاملات تجاری با ارزهای ملی �
نویســنده تاکید کرد: بــا الحاق ایران به ســازمان 
شــانگهای ما با تحولات اســتراتژیک جدیدی مواجه 
خواهیم شد و از جمله این تحول ها برداشتن گام های 
تدریجی به سمت مهندسی معاملات تجاری از طریق 

ارزهای ملی و کنار گذاشتن هژمونی دلار است.
این روزنامــه لبنانی افزود: ولادمیــر پوتین، رئیس 
جمهور روســیه در جریان بیست و ســومین اجلاس 
سران کشــورهای عضو شــانگهای گفت که معاملات 
روسیه با کشــورهای عضو سازمان همکاری شانگهای 
از طریق روبل از ۴۰ درصد حجم مبادلات فراتر رفته و 
بیش از ۸۰ درصد تجارت بین روسیه و چین با روبل و 

یوان انجام می شود.
وی همچنین تاکید کرد که روســیه از گســترش 
همکاری هــا در ســازمان شــانگهای در زمینه های 

اقتصادی و امنیتی حمایت می کند.
البناء افــزود: مهمترین نکته این اســت که ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور ایران، پس از پیوستن رسمی 
ایران به توافقنامه شــانگهای گفت که ایجاد یک نظام 

بین المللی عادلانه مستلزم حذف دلار است.
 
 شانگهای ســنگر غیرقابل نفوذ در برابر استکبار  �

آمریکا
نویسنده ادامه داد: همه موارد فوق ما را در برابر یک 
معادله روشن قرار می دهد، زیرا در حالی که تمام جهان 
از سیاست های اقتصادی ایالات متحده و سلطه دلار به 
تنگ آمده است، جستجو برای یافتن بلوک هایی که به 
عنوان یک سنگر غیرقابل نفوذ در برابر چهره استکبار 

آمریکا هستند، ضروری است.
مرهج تاکید کــرد: از همین رو پیوســتن ایران به 
ســازمان شــانگهای به این معناســت که تغییرات 
اســتراتژیک در افق اقتصاد جهانی در حال رخ دادن 
است و پیوستن رســمی ایران به سازمان شانگهای در 

وهله نخست به ضرر ایالات متحده تمام می شود.
نویسنده افزود: در وهله دوم از آنجا که اقتصاد قوی 
ایران تجربیات زیادی در دور زدن تحریم های ایالات 
متحده دارد و ســوم اینکــه پول ایــران در چارچوب 
معاملات تجاری بین کشورهای سازمان شانگهای و چه 
بسا دیگر کشورها وزنه مهمی محسوب می شود و همه 
اینها حضور ایران در سازمان شانگهای را به نقطه عطفی 
مهم در ماهیت اقتصاد جهانی تبدیل می کند و جلوه ها 

و نشانه های آن به زودی آشکار خواهد شد.
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مدیرکل ســلامت شــهرداری تهران با بیــان اینکه 
ستاد جمعیت در شهرداری تشکیل شده است، گفت: 
ترویج خانواده ۴ فرزندی در تبلیغات شــهری و بررسی 
تخفیف های حمل و نقل برای مادران دارای ۳ فرزند از 
جمله برنامه هاست. بحث افزایش جمعیت در دستور کار 
دستگاه های محتلف قرار گرفته و شهرداری تهران هم در 
این زمینه برنامه های دارد. از دیگر اقدامات شــهرداری 
احیای خانه های سلامت است. در خصوص برنامه های 
شهرداری در حوزه ســلامت، جمعیت، مشکلات افراد 
دارای معلولیت و .... با حمید صاحب، مدیرکل سلامت 

شهرداری تهران به گفت وگو نشستیم.
یکی از رویکردهایی که در برنامه های اداره سلامت در 
نزدیک ۲ سال اخیر شاهد آن بوده ایم توجه به موضوع 
سلامتی و نشاط افراد دارای معلولیت به عنوان قشری 
که با محدودیت ها و محرومیت های بیشتری به نسبت 
دیگر گروه های جمعیتی رو به رو هســتیم.  مهمترین 
برنامه ای که امسال در دســتور کار اداره سلامت برای 
ایجاد نشــاط میان افراد دارای معلولیت در دستور کار 

قرار دارد چیست؟

المپیک بازی های افــراد دارای معلولیت در تهران  �
برگزار می شود

امسال برای نخستین بار در حوزه افراد دارای معلولیت 
رویکرد جدید را دنبال می کنیم. بر این باور هستیم که 
در این حوزه بدون مشارکت و همکاری شرکای اجتماعی 
نمی توانیم به مطلوبی که برای افــراد دارای معلولیت 
پیش بینی شده است دست پیدا کنیم. از این رو، در تلاش 
هستیم تا با رایزنی با بنگاه های اقتصادی و تبیین تدوین 
تقویم سلامت برای صاحبان این بنگاه ها، از توانمندی 
صنایع و فعالان اقتصادی برای ایجاد فضایی با نشاط و 

سالم برای افراد دارای معلولیت استفاده کنیم.
کنار این موضوعات، توجه به نشاط افراد دارای با اجرای 
برنامه های متنوع فرهنگی و ورزشــی رویکرد دیگری 
اســت که در قالب های مختلف در اداره سلامت دنبال 
می شود. در این راستا، برگزاری المپیک بازی های افراد 

دارای معلولیت در مراکز ۲۲ گانه نگهداری روزانه، شبانه 
و مدارس اســتثنایی را با کمک ۳۰ داور و ۳۰ مربی در 
قالب رقابتی ۲ ماهه در دستور کار قرار داده ایم. در این 
رقابت بازی ـ آموزشی بیش از۳۰ بازی فکری، و حرکتی 
برای افراد تمام دارای معلولیت طراحی شده است تا  این 
افراد با شرکت در آن احساس خوشایند »مهم بودن«، 
»ارزشــمند بودن« و نیز »رقابت کردن با دیگران« را با 
هدف بروز اســتعدادهایی که کمتر به آن بها داده شده 
است پیدا کنند و بتوانند با تکیه بر این استعدادها برای 

خود و دیگران لحظات پرنشاطی ایجاد کنند.
در قالب این بازی ها که پیش بینی شــده است بالغ بر 
۱۸۷هزار ساعت باشد، ۱۲۰ مرکز نگهداری و آموزشی 
مشارکت می کنند. در نهایت ۱۵۰ فرد دارای معلولیت 
که استعدادیابی شده به مسابقات پایانی که آذرماه سال 
جاری برگزار می شود راه پیدا کرده و در مراسمی افراد 
منتخب این المپیک خاص معرفی و از آنان قدردانی شود.
از آن جایی که افراد دارای معلولیت بخشی از نیروهای 
فعال جامعه هســتند که در عرصه های گوناگون نقش 
آفرینی می کنند و توانسته اند توانایی های خود را به منصه 
ظهور برســانند. از این رو لازم است شرایط خاص برای 
فعالیت و مشارکت این گروه در جامعه فراهم شود و به این 
دلیل اداره کل سلامت شهرداری تهران این فضا و شرایط 
را مهیا کرده است که افراد دارای معلولیت توانایی های 
خود را در قالب این رقابت ورزشی به نمایش بگذارند و 

بتوانند در امورات مختلف مداخله کنند.
در سال های گذشه شاهد بوده ایم که شهرداری تهران 
اماکنی را در قالب های مختلف به تشکل ها و گروه های 
مردم نهاد واگذار کرده است اما به نظر می رسد شهرداری 
نتوانسته است از توانمندی های این تشکل ها به خوبی 

استفاده کند. برای اصلاح این روند چه برنامه ای دارید؟

افزایش نظارت بر تشکل های مردم نهاد   �
البته شهرداری ســاختمانی را واگذار نکرده است اما 
اگر منظورتان بهره برداری از اماکن شــهرداری از سوی 
این تشکل ها و مجموعه ها است این نکته درست است. 

شــهرداری حدود ۵۰ مکان را در گذشــته در اختیار 
تشکل ها و گروه های مردم نهاد قرار داده بود اما، اطلاع 
دقیقــی  از عملکرد این گروه ها در اماکن واگذار شــده 
نداشت. به این دلیل،  نیز نظارتی برعملکرد این مجموعه 
ها وجود نداشــت. در دوره جدید مدیریتی شهرداری و 
اداره سلامت تاکید جدی داریم که بر تمامی مراکزی که 
شهرداری به آنان فضای کار با عنوان تشکل مردم نهاد یا 
گروه مردمی نظارت کرده و این تشکل ها مکلف شوند در 
برنامه ها و رویدادهایی که برای گروه های مختلف سنی و 
جمعیتی برگزار می شود اعضای خود را مشارکت دهند 
چرا که این تشکل ها و مجموعه های مردم نهاد با عنوان 
خدمت دهنده به گروه های هدف اداره کل ســلامت از 
شهرداری امکانات دریافت کرده اند و این انتظار از آنان 
وجود دارد که اعضای تحت پوشش خود را از برنامه هایی 
که شــهرداری خاص این گروه ها تعریف کرده اســت 
مشارکت دهند. در این روند، به شکل دوره ای و هر ۶ ماه 
یک بار عملکرد این مجموعه ها بررســی و در نهایت در 
صورتی که انتظارها از چنین تشکل هایی برآورده نشود 
نسبت به پیگیری برای بازگرداندن اماکن به شهرداری 

انجام خواهد شد.
مسئله جمعیت و فرزندآوری از موضوعاتی است که 
سال هاست از ســوی مســئولان طراز اول کشور مورد 
توجه قرار گرفته است. به نظر می رسد تکالیفی از سوی 
برنامه ریزان کلان کشور در حوزه فرزندآوری و افزایش 
جمعیت به دستگاه ها و مجموعه های مختلف ابلاغ شده 
است. نقش و سهم شــهرداری تهران و اداه کل سلامت 
در این زمینه چیست و ایا نقشه راهی برای این موضوع 

تبیین و ترسیم شده است؟

تکلیــف اساســی در فرزنــدآوری و جمعیت در  �
شهرداری

یکی از موضوعاتی که از سوی علیرضا زاکانی شهردار 
تهران با جدیت دنبال می شود و بر روی آن تاکید زیادی 
وجود دارد مسئله جمعیت و اجرای سیاست های کلان 
نظام در این حوزه اســت. از این رو، شهردار تهران ستاد 
جمعیت را در شهرداری تهران به دبیری اداره کل سلامت 
شکل داده است. این ستاد چند ماموریت را برای محقق 
کردن منویات مقام معظم رهبری در این باره را در دستور 
کار خود قرار داده اســت. ترویج خانواده ۴ فرزندی در 
تبلیغات شهری، بررسی تخفیف حمل و نقل برای مادران 

دارای ۳ فرزند و ... از جمله این تکالیف است.
براین اســاس، درهمه مراکز تجاری و پررفت و آمد و 
نیز بوستان ها پیام های ترویجی در حوزه فرزندآوری و 
جمعیت برای اصلاح نگرش صرفا اقتصادی به این موضوع 
و تقویت ابعاد فرهنگی و تاثیرات مثبت آن در زندگی در 
معرض دید شهروندان قرار خواهد گرفت. علاوه بر این، 
تاکید شده است هر رویدادی که در شهر برگزار می شود 
پیوست جمعیتی داشته باشــد و این موضوع یک الزام 
در اجرای برنامه های مدیریت شهری است و باید از این 
ظرفیت برای به تصویر کشیدن رابطه زیبای مادر و فرزند 

استفاده کرد.
 از حوزه افراد دارای معلولیت کمی فاصله بگیریم و به 
گروه ســنی کودک هم بپردازیم. پیش از این خبر داده 

حمید صاحب مدیرکل سلامت شهرداری تهران: 

برنامه های شهرداری تهران برای فرزندآوری اعلام شد
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بودید که رویکرد جدیدی در مراکز فرآموز در دستور کار 
اداره سلامت است. اساسا این سوال مطرح است که چرا 
مراکز فرآموز برای شهرداری و اداره کل شما اهمیت دارد 
و بر روی آن سرمایه گذاری کرده اید؟ انتظار چه خروجی 

از برنامه هایی که در فرآموز اجرا می شود دارید؟

ساخت آینده کودکان در فرآموز �
عمیقا بر این باور هستیم که کودکان ما هر آنچه را که 
در دوران کودکی انجام می دهند ریشه شناختی ابتدایی 
دارد. این شــناخت در دوره سنی کودکی اتفاق می افتد 
و این موضوع نیز از نظر علمی به اثبات رســیده اســت. 
ما در شهرداری اعتقاد داریم که کودکی فرصت طلایی 
برای ســاخت اندیشــه در کودک و دور کردن او از بروز 
آسیب های اجتماعی در دوران بزرگسالی است. با چنین 
نگرشی، تلاش کرده است با راه اندازی مراکز فرآموز این 
خلا را جبران و ترک فعل هایــی را که در این حوزه با ان 
رو به رو بوده ایم را دســت کم در شهر تهران تا حدودی 

جبران کنیم.
در مراکز فرآموز مهارت های اجتماعی فرزندان با هدف 
جلوگیری از بروز رفتارهای پرخطر و احســاس تنف از 
آسیب های اجتماعی مانند سوء مصرف دخانیات و اعتیاد 
و ... به کودکان آموزش داده می شود. ضمن اینکه در این 
مراکز توجه به مســئله مادر و کودک در دستور کار قرار 
دارد. در کنار این موضوعات، ضعف ســاختار مراقبتی و 
حمایتی از بدو کودکی با توجه به اهمیت رشــدی آن، 
امکان اتصال خدمات داوطلبانــه و مردمی به این مراکز 
و نیز ضرورت توجه به ســنین تا ۶ ســال علاوه بر سن 
مدرســه و نوجوانی و نیز نبود متولی خــاص در حوزه 
سلامت کودکان تا ۶ سال سبب شده است کاربری مراکز 
فرآموز نیازمند تحول و تغییراتی باشد که در این راستا، 
کارکرد این مراکز در سال جاری به مراکز مادر ـ کودک 
تغییر خواهد کرد. ایجاد محیط غنی از حس مادرانگی، 
تامین احساس امنیت و اعتماد، تربیت رفتاری وهیجانی 
کودک، ایجاد محیط مناسب رشــد همه جانبه و ایجاد 
پیوند احساسی با کودک از اقداماتی است که در مراکز 

فرآموز پیگیری خواهد شد.
در کنار این موضوعات، ترغیب به تصمیم گیری برای 
بارداری، کمک به گذران سلامت دوره بارداری، کمک 
به تولد نوزاد با ارایه آموزش های مرتبط همکاری با مادر 
برای گذراندن دوره نوزادی تا ۲ ســالگی و نیز همکاری 
برای ارایه آمــوزش به کودکان ۲ تا ۶ ســال برای آماده 
کردن مادر و فرزند برای ورود به دوره جدیدی از زندگی 

از اقداماتی است که در مراکز فراموز پیگیری می شود.

این تغییرات شامل چه مواردی است؟ �
مداخلات مورد نیاز برای مراقبت و ترغب به فرزندآوری 
در مراکز فراموز در ۳ سطح تعریف شده است. در سطح 
نخســت ارایه آموزش های عمومی و آگاه سازی مادران 
درباره موضوعات اولیه بــارداری و مــادری و نیز لزوم 
فرزندآوری با گسترده مخاطب عمومی و خانواده و سطح 
دوم که  مخاطب آن مادران باردار است ارایه آموزش های 
تجویزی برای حین و پــس از بارداری شــامل اصلاح 
باورهای شــناختی در حوزه فرزنــدآوری و ملاحظات 
اجتماعی فرهنگی مرتبط بــا آن مورد توجه قرار گرفته 
است. در سطح ســوم مداخلات مراکز فرآموز نیز ارایه 
آموزش های مراقبتی شــامل مواجهه درســت با نوزاد 
نارس و دارای اختلال و نیز ارجاع تخصصی به خدمات 
کلینیکال با گسترده مخاطب مادران دارای نوزاد نارس و 
دارای اختلال از اقداماتی است که باید در مراکز فراموز در 

سال جاری انجام شود.
از ابتدای امســال اداره سلامت شــعار »حال خوب 
زندگی« را مطرح و آن را برجسته سازی کرد. ایا برنامه ای 

برای استمرار چنین رویکردی در اداره سلامت دارید؟

تجربه موفق حال خوب زندگی �
تجربه ای که ما در طراحی شعار حال خوب زندگی به 
دســت آوردیم نمود موفقی از هم افزایی ارکان مختلف 
شــهرداری در اجرای این پویش بود. همانظور که اشاره 
کردید، موفقیت این پویش که ترویج حال خوب زندگی 
و داشتن شیوه سلامت برای زندگی بود با استقبال بالایی 
از سوی مخاطبان رو به رو شد به گونه ای که رسانه های 
معاند تلاش کردند با جعل تصویر و خبرسازی سوء علیه 
این پویش فضاســازی کنند که موفق به انجام این کار 
نشدند. اکنون شاهد هستیم که برخی فروشگاه ها و کسب 
و کارها، از این شعار گرته برداری کرده و خوب به ترویج 
حال خوب پرداخته اند که این رویکرد نشان از اثرگذاری 

آن نزد افکارعمومی است.
با توجه بــه چنین تجربــه ای، تا پایان ســال جاری 
پیش بینی شده اســت چند پویش بزرگ در حوزه های 
آموزشی و ترویجی در مناطق ۲۲ گانه تهران با محوریت 
موضوعات ســلامت محور اجرا شود که اساس همه این 
پویش ها، حال خوب  و ترویج آن اســت. چرا که اعتقاد 
داریم ایجاد نشاط و شادابی و حس خوب در میان مردم 
ساختنی است و در تلاش هستیم این اتفاق را با اجرای 

پویش هایی مانند حال خوب رقم بزنیم.
اخیرا برخی اعضای شورای شهر از تعطیل شدن فعالیت 
خانه های سلامت در برخی مناطق تهران انتقاد کرده اند. 
اخباری هم به گوش می رسد که گویا برخی دیگر از فعالان 
این خانه ها خواهان انتقال از خانه سلامت به واحدهای 
دیگر شهرداری هســتند. چه اقدامی برای جلوگیری از 
تعطیلی خانه ها و احیای خانه های تعطیل شده در دستور 

کار اداره سلامت است؟

انتقال از خانه های سلامت ممنوع است �
بخش عمده ای از تعطیلی هایی که شــما به آن اشاره 
کردید در دوره های گذشته رخ داده است. مطلع هستید 
که تنها واحدی که توانســت در ســال های قبل مجوز 
اســتخدام و جذب نیرو در قالب خدمات اداری شهر را 
از شــهرداری دریافت کند، خانه های سلامت و کسانی 
بودند که در این خانه ها به شکل تمام وقت با شهرداری 
در محله ها همکاری داشتند. شهرداری وقت با این پیش 
شرط که جذب افراد تنها به شرط ادامه فعالیت افراد در 
خانه های سلامت با این نفرات قرارداد در قالب خدمات 
اداری شــهر منعقد کرد، موافقت کرده است. متاسفانه 
در سال های گذشــته و اکنون، برخی نیروهایی که در 
خانه های سلامت جذب شده بودند به قسمت های دیگر 
شــهرداری منتقل و عملا فعالیت تعدادی از خانه های 
سلامت متوقف شده است. برای احیای خانه های سلامت 
که تعطیل شده اند، ابلاغ شده است که هر یک از افرادی 
که در این چارچوب جذب شهرداری شده اند و به هر دلیل 
از خانه های سلامت به واحد دیگری منتقل شده اند باید 
به خانه های سلامت باز گردند. پیشنهاد ما این است که 
اگر افراد قرارداد شده در خانه های سلامت که به واسطه 
فعالیت در خانه ها با شــهرداری قرارداد همکاری امضا 
کرده اند به محل خدمت خود باز نگردند قرارداد همکاری 
شهرداری با این افراد لغو شــود. انتظار داریم در صورت 
تحقق این موضوع، شــاهد فعالیت خانه های ســلامت 

تعطیل شده درسال های گذشته باشیم.

مسئله جمعیت 
و فرزندآوری از 

موضوعاتی است که 
سال هاست از سوی 
مسئولان طراز اول 

کشور مورد توجه قرار 
گرفته است. به نظر 
می رسد تکالیفی از 
سوی برنامه ریزان 

کلان کشور در حوزه 
فرزندآوری و افزایش 
جمعیت به دستگاه ها 

و مجموعه های مختلف 
ابلاغ شده است
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وزیر اقتصاد با اشــاره به اتمام ســقف 
تعهدات بانک مســکن برای تامین مالی 
طرح نهضت ملی مســکن، از پیشنهاد 
خود به شورای پول و اعتبار برای طراحی 
روش های جدید برای تامین مالی طرح 
نهضت ملی مســکن مانند تامین مالی 

زنجیره ای تولید، خبر داد.
سید احسان خاندوزی طی سخنانی در 
آیین معارفه سید عباس حسینی به عنوان 
مدیر عامل جدید بانک مســکن اظهار 
داشت: با توجه به تکمیل سقف تعهدات در 
نظر گرفته شده برای این بانک در خصوص 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن، به نظر 
می رسد ادامه کار با مشــکلاتی مواجه 
شود؛ به همین لحاظ من در شورای پول 

و اعتبار یــک موضوعی 
را مطــرح کــردم مبنی 
بر اینکه می شــود راهی 
اتخــاذ کرد کــه با حفظ 
سیاست کنترل نقدینگی 
بانک مرکزی، یک مسیر 
ویژه بــرای تأمین مالی 
پروژه های مسکن در نظر 
گرفت. وزیر اقتصاد افزود: 
خوشبختانه نظر اجمالی 
رئیس جمهور در خصوص 
این موضوع مثبت است و 
ملاحظه ایشــان فقط بر 
این اســت که تسهیلات 
باید اصابت واقعی به بخش 
تولید مسکن داشته باشد، 
به این معنا که شما بتوانید 
اطمینــان حاصل کنید 
وقتی تسهیلاتی می دهید، 

آن پول چند ماه در یک حســاب واسطه 
نمی ماند و با آن پول کارهای دیگر صورت 
بگیرد تا بعدها به پیمانکار پرداخت شود. 
خاندوزی تصریح کرد: اگر بانک مسکن 
بتواند با هر روشــی، اعم از »تأمین مالی 
زنجیره ای« یا هر روش دیگری، کاری کند 
که تسهیلات اعطایی، مستقیم به ذینفع 
نهایی برسد و اطمینان خاطر آقای رئیس 
جمهور را از این بابــت جلب کنیم، من 
بسیار خوش بین هستم که بتوانیم امسال 
مجوز ویژه ای برای این بانــک در حوزه 
پروژه های نهضت ملی مســکن بگیریم. 
وزیر اقتصاد خطاب به مدیر عامل جدید 
بانک مسکن تأکید کرد: این موضوع فارغ 
از مسایل درونی بانک و سایر ملاحظات، 

در ســطح سیاســت کلان تأمین مالی 
مسکن، باید به عنوان اولویت شماره یک 
پیگیری های شما قرار گیرد و خوشحالم 
به اطلاع شما برسانم که شخص وزیر راه 
و شهرسازی به شدت علاقه مند است در 
این زمینه به ما کمک کند. وی عنوان کرد: 
پیشــنهادات وزارت راه و شهر سازی در 
شورای پول و اعتبار، متمرکز بر کاهش 
نرخ تسهیلات از ۲۳ به ۱۸ درصد است اما 
تحلیل کارشناسی ما در وزارت اقتصاد این 
است که فارغ از مساله نرخ سود، در مورد 
سقف اعتبار، نیازمند یک خط ویژه و مسیر 

مجزایی در حوزه مسکن هستیم.
خاندوزی یادآور شــد: البته برای رفع 
دغدغه جدی آقــای رئیــس جمهور، 
باید دقت کنیــد که هر 
تسهیلات دقیقا به خود 
هدف که مثــلا می تواند 
شــرکت فولاد یا سیمان 
یا هر جای دیگری باشد 
اصابت کند تا بهانه ای برای 
سفته بازی عده ای ایجاد 

نشود.
وزیر اقتصاد خطاب به 
حســینی و دیگر اعضای 
هیأت مدیره بانک مسکن، 
از آنها خواست، تمهیداتی 
بیاندیشند که بتوان ظرف 
چند هفتــه اول کار دوره 
جدید مدیریت، پیشنهاد 
مشخصی در این ارتباط 
به شــورای پول و اعتبار 
ارائــه شــود. خاندوزی 
همچنیــن بــا تأکید بر 
ضرورت بکارگیری شــیوه هایی در قالب 
انواع تضامین که بتواند به فعال شــدن 
تولیدکنندگان بخش مســکن در کوتاه 
مدت کمک کند، تســریع در واگذاری 
دارایی های مازاد بانک مسکن را فرصت 
جدیدی عنوان کرد کــه می تواند باعث 
مولدسازی منابع آن در جهت پروژه های 
مد نظر این بانک، چه در قالب مدل های 
تسهیلاتی و چه مشــارکتی، شود. وزیر 
اقتصاد از هیــات مدیره بانک مســکن 
خواست، فهرستی از مجموع دارایی های 
قابل واگذاری آن را تهیه کنند تا وی بتواند 
با اســتفاده از ظرفیت هیات مولدسازی 
و کمک های معــاون اول رئیس جمهور، 
مصوبات لازم را جهت واگذاری، اخذ کند.

 وزیر کار با تشریح جزئیات آمار اشتغال 
کشور در بهار ۱۴۰۲ گفت: نرخ بیکاری 
جوانان گروه ســنی ۲۴ـ۱۵ ساله با یک 
روند کاهشی از ۷/۲۰ درصد در بهار سال 
۱۴۰۱ به ۲/۱۹ درصــد در بهار ۱۴۰۲ 

رسیده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
افزایش شاخص مشارکت اقتصادی در یک 
سال اخیر نوید دهنده بازگشت نیروی کار 
و بیانگر ایجاد امید به واسطه سیاست های 
اشــتغال آفرین دولت است. سیدصولت 
مرتضوی افزود: نرخ مشارکت اقتصادی 
در حال افزایش است، به طوری که در بهار 

۱۴۰۲ به رقم ۲/۴۱ درصد رسیده است.
وی تأکید کرد: طی یک سال منتهی به 
بهار سال ۱۴۰۲ به طور خالص تعداد ۷۲۸ 
هزار فرصت شغلی جدید در مقایسه با بهار 
سال گذشته ایجاد شده و از تعداد بیکاران 

به میزان ۲۳۶ هزار نفر نیز 
کاسته شده و این موضوع، 
باعث کاهش نرخ بیکاری 
از ۲/۹ درصد در بهار سال 
۱۴۰۱ بــه ۲/۸ درصد در 
مدت مشــابه سال جاری 
شده است. وزیر کار با بیان 
این که از ۷۲۸ هزار فرصت 
شــغلی جدید ایجادشده 
در بهار سال جاری نسبت 
به بهار ســال قبل، به طور 
خالص ۳۹۳ هــزار نفر در 
بخش خدمات و ۳۳۳ هزار 
نفر در بخش صنعت جذب 
شــده اند، گفت: به دلیل 
کاهش تعداد شاغلین در 
بخش کشاورزی به میزان 
۶ هزار نفر، خالص اشتغال 
ایجادشده، به سطح ۷۲۰ 

هزار نفر رســید. وی اظهار داشت: به رغم 
آن که نرخ مشــارکت زنان در بازار کار و 
فعالیت های اقتصــادی به دلایل مختلف 
فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی از مردان 
پایین تر بوده اما به  واســطه تغییر نگرش 
جامعه نسبت به فعالیت زنان در جامعه، 
روند این تغییرات طی ســال های اخیر 
مثبت بوده است به طوری که آمارها نشان 
می دهد که از ۸/۱۳ درصد در بهار ۱۴۰۱ 
به ۱/۱۴ درصد در بهار سال جاری افزایش 
یافته است. مرتضوی گفت: سهم این قشر از 
جامعه از کل فرصت های شغلی ایجادشده 
طی دوره یادشــده بالغ بر ۲۶ درصد بوده 
اســت، از این حیث نشــان می دهد که 
سیاست های دولت در حمایت از اشتغال 

زنان به طور نسبی موفق بوده است به طوری  
که کاهش نرخ بیکاری زنان طی ســال 

گذشته مؤید این موضوع است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه 
کرد: نــرخ بیکاری جوانان گروه ســنی 
۲۴ـ۱۵ ساله با یک روند کاهشی از ۷/۲۰ 
درصد در بهار سال ۱۴۰۱ به ۲/۱۹ درصد 
در بهار ۱۴۰۲ رسیده است، اگرچه نرخ 
یادشــده کماکان دو برابر نرخ بیکاری 
متوسط کشــور می باشــد، لذا دغدغه 
اصلی دولت فراهم ســازی زمینه های 
مناسب برای ایجاد اشتغال جوانان است 
تا کنار کســب درآمد و ایجاد رفاه برای 
خود و خانواده، از بسیاری از آسیب های 
اجتماعی در امان بمانند. مرتضوی بیان 
کرد: در دوره یادشده نرخ بیکاری نیروی 
کار دانش آموخته آموزش عالی ۱ درصد 
کاهش یافته و از ۱/۹ درصد در بهار سال 
۱۴۰۱ به ۱/۸ درصد در 
بهار سال ۱۴۰۲ رسیده 
است، از این حیث به نظر 
می رسد که سیاست های 
اقتصادی در کوتاه مدت 
توانسته اســت با اجرای 
سیاســت های تحریک 
تقاضا نســبت به ایجاد 
فرصت های شغلی اقدام 
نماید. وی گفــت: از بعُد 
نرخ بیکاری منطقه ای در 
دوره مذکور، نرخ بیکاری 
در ۲۵ استان کاهشی و 
۶ اســتان افزایشی بوده 
است، ضمن این که میزان 
نرخ مشارکت اقتصادی 
بین استان های کشور در 
بهار سال ۱۴۰۲ نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 
افزایش یافته به  طوری  که این شاخص 
در ۱۷ استان افزایشی، ۱۳ استان کاهشی 
و یک استان با نرخ ثابت بوده است. وزیر 
کار تأکید کرد: طی یک سال اخیر منتهی 
به بهار ۱۴۰۲ حــدود ۴۹۲ هزار نفر به 
جمعیت فعال کشور افزوده شده است 
که در مقایســه با دوره های قبل شتاب 
بیشتری به خود گرفته است. وی افزود: 
به رغم افزایش بی سابقه جمعیت فعال 
کشور، در مقابل بیکاران کشور در بهار 
سال ۱۴۰۲ به ۲ میلیون و ۱۶۴هزار نفر 
رسیده که نســبت به مدت مشابه سال 
قبل ۲۳۶ هزار نفر کاهش یافته است و 
موجب شــد نرخ بیکاری به ۲/۸ درصد 

کاهش یابد.

 سید احسان خاندوزی طی سخنانی 
در آیین معارفه سید عباس حسینی مدیر عامل جدید بانک مسکن: 

 نیازمند طراحی روش های جدید 
برای تامین مالی نهضت ملی مسکن هستیم

کاهش نرخ بیکاری جوانان به ۱9.۲درصد 
۲۳۶هزار نفر از جمعیت بیکار کشور کاسته شد

  اگر بانک مسکن 
بتواند با هر روشی، 
اعم از »تأمین مالی 
زنجیره ای« یا هر 

روش دیگری، کاری 
کند که تسهیلات 

اعطایی، مستقیم به 
ذینفع نهایی برسد

  طی یک سال اخیر 
منتهی به بهار 1۴02 
حدود ۴92 هزار نفر 

به جمعیت فعال کشور 
افزوده شده است که 
در مقایسه با دوره های 
قبل شتاب بیشتری به 

خود گرفته است
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وزارت اقتصاد اعلام کرد: دولت سیزدهم در بازار بورس ۱۶ 
اقدام عملی داشت که طی دو سال گذشته تلاش کرد تا رونق 
و اعتماد را به این بازار بازگرداند و بازگشت اعتماد به بورس 

همچنان در دستور کار این دولت قرار دارد.
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی اعلام کرد: دولت سیزدهم در اولین روزهای آغاز به 
کار خود قول رونق در بازار سرمایه را به فعالان این حوزه داد 
و اطمینان داد که آنچه در سال ۹۸ و ۹۹ بورس را به سمت 
سقوط پیش برد هرگز در این دولت تکرار نخواهد شد و بر این 
وعده نیز استوار ماند. در این مدت، دولت سیزدهم همواره 
سعی داشت تا به دور از تصمیمات سیاسی و زودگذر، نسبت 
به اصلاح ســاختارها و پایه های توسعه دهنده بازار سرمایه 
و به دنبال آن افزایش دهنده عدالت اقتصادی، شــفافیت و 
حاکمیت حقیقی مردم بر سرنوشت شان اقدام کند و از این 
طریق پایه های اقتصادی قدرتمندتر و عدالت محورتر را برای 
کشور به جای بگذارد. واریز منابع به صندوق توسعه تثبیت 
بازار ســرمایه که از دولت قبل مورد بحث قرار گرفته بود، 
در دولت سیزدهم شتاب بیشــتری به خود گرفت، در این 
زمینه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در ۱۱ آبان ماه ۱۴۰۰ 
تشکیل جلسه داد و مقرر شد مبلغی که معادل ۱۵۰ میلیون 

دلار به صندوق تثبیت بازار تزریق شود.
در دولت سیزدهم برخلاف دولت قبل تصمیمی در حوزه 
بازار سرمایه اتخاذ نشد که بتواند تاثیر منفی زیادی بر فعالیت 
شرکت ها، بازار سرمایه و در کل اقتصاد کشور داشته باشد. 
دولت سیزدهم در راستای اصلاح ساختارهای بازار بورس 

۱۶ اقدام عملی و مهم داشــت. حمایت دولت سیزدهم از 
کاهش التهابات بازار سهام، تغییر دامنه نوسان به ۷ درصد 
در سال ۱۴۰۱، اصلاح ارز ترجیحی، کمک سازمان بورس 
و وزارت اقتصاد برای سهولت در دریافت وام با وثیقه شدن 
سبد سهام، نمایش عمق مظنه قیمت ها، اقدام سازمان بورس 
با هدف حمایت از ســهامداران خرد، الزام شرکت ها برای 
پرداخت سود سهام از طریق سجام، کمک سازمان بورس و 
دولت به سرمایه گذاران بازار مسکن، ورود دولت سیزدهم به 
صندوق های دارا یکم و پالایشی یکم از جمله این اقدامات بود.

همچنین دولت در ادامه ایــن اصلاحات راه اندازی چهار 
صندوق سرمایه گذاری در ســال ۱۴۰۱، موفقیت سازمان 
بورس در اجرای پرداخت ســودهای رســوبی به حساب 
شرکت ها، کاهش نوسانات بازار با ساماندهی عرضه های اولیه، 
اعتماد بخشی به سهامداران با اجرای طرح بیمه سبد سهام 
سهامداران خرد، کاهش ۸۰ درصدی مالیات بر نقل و انتقال 
ســهام، برگزاری میز صنعت با هدف رفع مشکلات صنایع 
مختلف، اجرای وعده های داده شده در پرداخت سود سهام 
عدالت و ایجاد تحول در اقتصاد کشور با استفاده از ابزار گواهی 
سپرده کالایی در بورس انرژی را عملی کرد. بورس در ابتدای 
آغاز به کار دولت سیزدهم ۷۷۰ نهاد مالی داشت که اکنون 
۹۵۰ نهاد مالی رسیده که همه این موارد برای ارتقای کیفیت 
خدمات به سهامداران و فعالان بورس و توسعه نهادهای مالی 
است. همچنین، یکی از عملکردهای موفق بورس در خصوص 
سودهای رســوبی بود که افرادی که در سنوات گذشته در 
شرکت ها سود آنها مانده و پرداخت نشده بود، با پیگیری های 

انجام شده نزدیک به ۳۲ میلیون نفر از یک ریال تا ۹۰ میلیارد 
تومان این سودهای رسوبی از طریق سجام پرداخت شد. در 
سال گذشته سهام عدالت ســودی بالغ بر ۶۰ هزار میلیارد 
تومان داشت که هر به شخصی که سهام ۵۰۰ هزار تومانی 
داشت، یک میلیون و ۳۰۰ سود در دو مرحله پرداخت شد. 
در عین حال، بورس در دولت سیزدهم، در بحث تامین مالی 

اقدامات مثبتی داشت.
در ســال ۱۴۰۰ دولت ۱۸۳ هزار میلیــارد تومان اوراق 
فروخته بود که این عدد سال ۱۴۰۱ کاهش پیدا کرد اما به 
جای آن بخش خصوصی از این امکان استفاده بیشتری کرد. 
در دولت سیزدهم، برای اولین بار در ایران عمق مظنه کل 
سفارش ها برای کل معامله گران انجام شد و اکنون به صورت 
رایگان تمام ســهامداران چه حقوقی چه حقیقی به عمق 
سفارشات بازار دسترســی دارند می توانند در سامانه های 
آنلاین سفارشات را مشاهده کنند. در عین حال بورس، اقدام 
به اصلاح دامنه نوسانات کرد که که کمک قابل توجهی به نقد 
شوندگی بازار داشــت و اکنون حتی در روزهای خوب بازار 
صف های طولانی خرید دیده نمی شود. به طور کلی، بورس 
بازار پرنوسان در همه جای دنیا و متاثر از اتفاقات سیاسی و 
اجتماعی است. دولت سیزدهم در تمام روزهای پر التهاب 
دوسال گذشته همواره سعی داشــته این بازار را سرپا نگه 
دارد. از این جهت نوسان در این بازار امری طبیعی و بدیهی 
محسوب می شود اما دولت بر اساس قولی که به فعالان این 
بخش داده هرگز اجازه تکرار اتفاقات سال های ۹۸ و ۹۹ را 

نخواهد داد.

بازگشت اعتماد به بورس در دستور کار دولت

۱۶  اقدام عملی دولت برای رونق بورس

 نوسان در بازار سرمایه امری طبیعی و بدیهی محسوب می شود اما دولت بر اساس قولی که 
به فعالان این بخش داده هرگز اجازه تکرار اتفاقات سال های 98 و 99 را نخواهد داد
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سید احسان خاندوزی با اشاره به اجرای طرح مولدسازی 
عنوان کرد: تمرکز روی دانه درشــت ها و ملک های بزرگ 
است که هرکدام می تواند یک پروژه عمرانی زمین مانده را 

تامین کند.
سید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
مراسم رونمایی از تالار مولدسازی دارایی های دولت با بیان 
اینکه بخش اصلی تمرکز وزارت اقتصــاد روی چند پروژه 
تحولی ماندگار است، اظهار کرد: صدور مجوز کسب وکار، 
شفافیت مالی شرکت ها و بانک های دولتی و نقش آفرینی 
دولت در اداره دارایی ها و اموال کشور از جمله این اقدامات 

است.
وی ادامه داد: با میلیاردر زاغه نشینی به نام دولت مواجه 
هستیم که باوجود دارایی های بســیار در پیشبرد توسعه 
کشور بسیار ضعیف عمل می کرده است، بر این اساس یکی 
از بهترین تدابیر برای تامین مالی غیرتورمی کشور این است 

که از وســعت دارایی راکد در جهت توسعه کشور استفاده 
کنیم، در قلب پایتخت ۲۲ هکتار زمین وجود دارد که عصر ها 
معتادان در آن جمع می شوند و دولت ها می توانستند این 
املاک را به مجموعه هایی تبدیل کنند که برای دولت و مردم 
عایدی داشته باشد. وزیر اقتصاد ادامه داد: سال های قبل دولت 
اعلام می کرد مردم زمین های خود را برای تعادل بازار عرضه 
کنند، اما دولت ها املاک خود را عرضه نمی کردند، سعی شد 

این موضوع در قالب طرح مولدسازی جبران شود؛ امروز بیش 
از ۱۳۰۰ ملک مازاد مصوب شده است که باید به مرحله ارزش 
افزایی برود. البته همیشه بحث فروش مطرح نیست و باید 

بررسی شود یک ملک چطور بهتر مولد می شود.
خاندوزی با تاکید بر اینکه با اجرای طرح مولدسازی املاک 
دولتی از زندانی نامشهود آزاد می شود، عنوان کرد: این امر باید 
با حداکثر اعتماد اجتماعی انجام شود. شفافیت باید پیش از 

واگذاری باشد تا فرصت برابر برای همه مردم ایجاد شود.
وی با اشاره به مقاومت برخی دستگاه ها به معرفی اموال 
مازاد گفت: بعضا املاک کــم ارزش تر را معرفی می کردند، 
اما تمرکز روی دانه درشــت ها و ملک های بزرگ است که 
هرکدام می تواند یک پروژه عمرانی زمین مانده را تامین کند. 
در این راستا از هر وزارتخانه خواسته شده است پروژه های 
نشان دار و طلایی خود را که نیمه تمام مانده اند برای تکمیل 

معرفی کنند.

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد: 

تمرکز مولدسازی روی دانه درشت ها و ملک های بزرگ است

توافق بر سر تهاتر محصولات پتروشیمی با کالا های اساسی از دستاورد های مهم سفر به آفریقا بود 

 آفریقا سرزمین فرصت هاست
سیدابراهیم رئیسی پس از بازگشت از ســفر منطقه ای به آفریقا، تقویت عمق راهبردی 
جمهوری اسلامی ایران را از اهداف اصلی سفر به آفریقا برشمرد و گفت: آفریقا سرزمین 
فرصت هاست و نباید مورد غفلت واقع شود. او توافق بر سر تهاتر محصولات پتروشیمی با 

کالا های اساسی را از دستاورد های مهم سفر دانست.

رئیس جمهوری پس از ســفری فشرده به سه کشور 
آفریقایی که به دعوت رسمی رؤســای جمهور »کنیا، 
اوگاندا و زیمباوه« انجام شــد، با استقبال محمد مخبر 
به تهران بازگشــت. ســیدابراهیم در تشــریح نتایج و 
دستاوردهای این سفر گفت: ارتباط ما با قاره آفریقا، مثل 

ارتباط با کشورهای قاره آسیا و دیگر نقاط جهان اهمیت 
دارد و نباید ارتباط با این قاره که سرزمین فرصت هاست، 
مورد غفلت واقع شــود. او توافق بر سر تهاتر محصولات 
پتروشیمی با کالاهای اساسی را از دستاوردهای مهم سفر 
دانست. رئیس جمهوری در ادامه با بیان اینکه هدف اول 

این سفر تقویت عمق راهبردی جمهوری اسلامی ایران 
بود، تصریح کرد: گسترش ارتباط با کشورهای قاره آفریقا 
از اهداف این ســفر بود؛ چرا که آفریقا قاره فرصت های 
ارزشمند، منابع سرشــار طبیعی، معادن و زمینه ها و 

استعدادهای فراوان است.

ن با یا یره شرکت فلز ت مد ر هیا تغییر د

در این مراسم دکتر خرم معاونت مالی و سرمایه انسانی چادرملو با اشاره به 
اهمیت شرکت فلزیابان بعنوان یکی از شرکت های زیر مجموعه و بازوی 
عملیاتی و اجرایی چادرملو در امور اکتشاف گفت: با توجه به اهداف ترسیم 
شده در استراتژی توسعه چادرملو، اکتشــاف مهمترین اولویت شرکت 
است و همه تلاش مجموعه و شرکت های زیر گروه از جمله فلزیابان که با 
دراختیار داشتن مدرن ترین تجهیزات حفاری به طور مستقیم در همین 
زمینه فعالیت دارد، تحقق این هدف مهم برای رسیدن به تولید پایدار و ایجاد 
ارزش افزوده است. وی در پایان ضمن تجلیل از خدمات مهندس شهبازی 
و آرزوی توفیق برای ایشان دکتر فتوحی اردکانی را بعنوان نماینده جدید 

چادرملو در هیات مدیره فلزیابان معرفی کرد.

به گزارش روابط عمومی چادرملو، در مراسمی با حضور جمعی از مدیران شرکت معدنی و صنعتی چادرملو ضمن تقدیر و تشکر از خدمات 
مهندس شهبازی، آقای دکتر فتوحی اردکانی بعنوان نماینده شرکت چادرملو در هیات مدیره شرکت فلزیابان منصوب گردید. 
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استراتژی توسعه محور فولاد سنگان همزمان با رشد تولید
معاون توسعه و تکنولوژی شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان 
گفت: فولاد سنگان طرح های توسعه ای متعددی در راستای 
تحقق اهداف خــود در زمینه افزایش تولیــد تعریف کرده 
است که از جمله آن ها می توان به پروژه خط تولید ۲.5 میلیون تن کنسانتره 
هماتیتی و افزایش ظرفیت ۲.5 میلیون تنی تولید گندله اشاره کرد. راه اندازی 

دو واحد مگامدول ۲ میلیون تنی آهن اسفنجی، نیروگاه سیکل ترکیبی 5۰ 
مگاواتی و نیروگاه بادی ۲۰۰ مگاواتی، از دیگر طرح های توســعه ای شرکت 
است که در راستای تامین انرژی و زیرســاخت های مورد نیاز در دستور کار 
مجموعه قرار گرفته و تکمیل و راه اندازی هر یک از این طرح ها، تاثیر بسزایی 
در توســعه تولید و رونق اشــتغال زایی در منطقه به همراه خواهد داشت.

علی  اکبری در ارتباط با طرح های توســعه ای شرکت 
صنایع معدنــی فولاد ســنگان، بیان کــرد: طرح های 
توسعه ای فولاد سنگان در سه بخش تقسیم بندی شده 
و در زمینه های تولید پایدار، زیرساخت و تامین انرژی با 
هدف تداوم تولید پنج میلیون تن کنسانتره و پنج میلیون 
تن گندله و همچنین طرح هــای افزایش ظرفیت تولید 
اجرایی می شــوند. در زمینه تامین برق، نیروگاه سیکل 
ترکیبی با ظرفیت ۵۰ مگاوات و سرمایه گذاری بالغ بر ۵۰ 
میلیون یورو، یکی از طرح های توسعه ای شرکت به شمار 
می آید که مجوزهای لازم اخد شده و طراحی های آن نیز 

انجام شده است.
علاوه براین، با توجه به موقعیــت جغرافیایی منطقه 
سنگان و وزش باد با ســرعت تا ۱۲۰ کیلومتر بر ساعت 
در این منطقه، طــرح احداث نیروگاه بــادی با ظرفیت 
۲۰۰ مگاوات را در دست اقدام داریم تا از این طریق، هم 
از نعمت های خدادادی به بهترین نحو بهره ببریم و هم در 
راستای حفاظت از محیط زیست منطقه گام برداریم. کلیه 
مجوزهای لازم جهت احداث این نیروگاه اخذ شده و مشاور 
پروژه نیز انتخاب شده است. یک یا دو شرکت خارجی در 
این پروژه با فولاد سنگان همکاری می کنند و در چهار فاز 
۵۰ مگاواتی پروژه را پیش خواهیم برد که امیدواریم در 
پایان سال جاری بتوانیم ۵۰ مگاوات آن را وارد مدار کنیم.

عدم النفع 3۰ میلیارد تومانی فولاد سنگان از قطعی برق �
وی با بیان اینکه ما ناچار به خرید بخشی از برق مورد نیاز 
فولاد ســنگان از بورس انرژی هستیم، عنوان کرد: طبق 
قانون، اگر یک واحد صنعتی بخشی از برق مورد نیاز خود 
را خریداری کند، در زمان پیک مصرف، برق آن مجموعه 
قطع می شود. البته، قانون جدیدی وضع شده است مبنی 
بر اینکه اگر همان واحد نسبت به تولید انرژی تجدیدپذیر 
اقدام کند، برق آن مجموعه حتی در زمان اوج مصرف نیز 
قطع نخواهد شــد و یکی از دلایل احداث نیروگاه بادی 
توسط فولاد سنگان نیز همین مسئله بوده است. قطعی 
برق در سال گذشته باعث شد ما نتوانیم برنامه تولید چهار 
میلیون تن کنسانتره هدف گذاری شده در شرکت را محقق 
کنیم و این معضل منجر به کاهش تولید ۵۰۰ هزار تنی 
کنسانتره نسبت به برنامه شد. قطعی برق همچنین منجر 
به عدم النفع روزانه ۳۰ میلیارد تومان برای فولاد سنگان 
شد. با این وجود و علی رغم قطعی برق، ما موفق به ثبت 
رکوردهای بی نظیری در کارخانه های مختلف شــرکت 
شدیم و تلاش و انگیزه کارکنان سختکوش فولاد سنگان 
به معنای واقعی در گرمای طاقت فرسای فصل تابستان 

ستودنی بود.
معاون توسعه و تکنولوژی شرکت صنایع معدنی فولاد 
ســنگان در خصوص تامین آب مورد نیاز فولاد سنگان، 
تصریح کرد: با ســرمایه گذاری یک هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومانی در طرح انتقال آب دشــت کرات و اســتفاده از 
تکنولوژی روز دنیا در انتقال پساب شهر تایباد به طول ۸۰ 

کیلومتر، به دنبال تامین منابع آبی پایدار برای کارخانه های 
کنسانتره سازی و گندله سازی هستیم.

همچنین به منظور جلوگیری از هدررفت آب و خروج 
آن از مرزهای کشور و استفاده بهینه از منابع آبی سطحی و 
عمقی، طرح انتقال آبّ از دشت زوزن به طول ۵۰ کیلومتر 
به عنوان یک پروژه بسیار مهم در دستور کار مجموعه قرار 
گرفته که سهم ما از این پروژه ۴۰ درصد است. کلنگ پروژه 
احداث، بهره برداری و نگهداری از تاسیسات فاضلاب شهر 
تایباد به روش بیع متقابل با سرمایه گذاری یک هزار و ۲۰۰ 
میلیارد تومانی به منظــور ایجاد تصفیه خانه فاضلاب به 
ظرفیت ۱۴ هزار متر مکعب، احداث خط انتقال و شبکه 
جمع آوری به طول ۹۸ کیلومتر و نصب انشعاب فاضلاب به 
میزان ۱۵ هزار فقره، اواسط خرداد ماه به زمین زده شد که 
امیدواریم با اجرای این پروژه، هم به وظایف خود در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی و حفاظت از محیط زیست عمل 
کرده و هم زمینه توسعه و اشتغال زایی پایدار در منطقه 

خواف را فراهم کنیم.
اکبری در رابطه با اقدامات فولاد سنگان در راستای تامین 
گاز، خاطرنشان کرد: در زمینه تامین گاز، ایده هایی از سوی 
برخی شرکت های دانش بنیان در راستای ذخیره سازی 
گاز مطرح شده و مطالعات فراوانی در بخش R&D شرکت 
در حال انجام اســت. در تلاش هســتیم با نصب مخازن 
ANG، گاز مورد نیاز شــرکت را برای حداکثر ۳۰ روز در 
ســال جاری ذخیره  کنیم. ســرمایه گذاری لازم در نظر 
گرفته شده و مجوزهای لازم نیز صادر شده است و پس از 
جمع بندی نهایی در حوزه مسائل فنی نسبت به انجام آن 

اقدام خواهد شد.

تولید ۲.5 میلیون تن کنسانتره هماتیتی در فولاد سنگان �
وی در ادامه بــه طرح های توســعه ای جهت افزایش 
ظرفیت تولید گندله و کنسانتره اشــاره کرد و گفت: با 
توجه به ظرفیت معدنی مناسب در مناطق مختلف کشور 
از جمله سنگان، بخشی از هدف گذاری تولید خود را به 
سمت تولید از سنگ هماتیت معطوف نمودیم. با توجه به 
فراوانی بیشتر، استخراخ آسان تر و عیار بالاتر سنگ آهن 
مگنتیتی نسبت به هماتیتی، اکثر شرکت های تولیدکننده 
کنسانتره  و گندله  در سراسر جهان به دنبال استفاده از این 
ذخایر بوده و ذخایر هماتیت و یا همان کانی های آبدار آهن 

مهجور واقع شده اند.

مناطق جنوبی ایــران و مناطقی همچون ســنگان و 
سیرجان، غنی از ذخایر سنگ آهن هماتیتی هستند که 
اقداماتی جهت تولید ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تنی کنســانتره 

سنگ آهن در این مناطق انجام شده است.
در همین راستا، شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، 
تولید دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن کنسانتره هماتیتی را در 
دستور کار قرار داده است که اقدامات مورد نیاز آن انجام 
شده است. سنگ آهن هماتیت از مزایای بسیاری نسبت 
به مگنتیت برخوردار است که از جمله آن ها می توان به 
اکسیدپذیری پایین و کیفیت بالای گندله تولیدی اشاره 
کرد. با توجه به افزایش ظرفیت تولید کنسانتره، متقابلا 
طرح تولید دو میلیون و ۵۰۰ هزار تنی گندله را تعریف 
کرده ایم که اقدامات مهندسی آن انجام شده و پیش بینی 
کرده ایم هم زمان با آغاز عملیات اجرایی، این پروژه زودتر 

از پروژه کنسانتره هماتیتی به بهره برداری برسد.
معاون توسعه و تکنولوژی شرکت صنایع معدنی فولاد 
سنگان با بیان اینکه در راستای تکمیل زنجیره تولید، به 
دنبال تولید آهن اسفنجی در مجموعه هستیم، خاطرنشان 
کرد: مجوزهای راه اندازی دو واحد مگامدول دو میلیون 
تنی آهن اسفنجی در منطقه سنگان را اخذ کرده ایم که 
مطالعات اولیه آن انجام شده و میزان سرمایه گذاری مورد 
نیاز آن برآورد شده است. ما در تلاش هستیم تا در بهترین 

زمان، عملیات اجرایی پروژه را آغاز کنیم.
 اکبری در ادامه به راه اندازی خــط آب گیری باطله در 
کارخانه کنسانتره سازی فولاد سنگان اشاره کرد و گفت: از 
این طریق ۸۰ درصد آبی که قرار است با باطله از مدار تولید 
خارج شود، دوباره به آن برمی گردد و برای شرکت دو نتیجه 
مهم به همراه دارد؛ نخســت اینکه ما باطله خشک تولید 
می کنیم و آب حاصل از آن، به هیچ عنوان به زمین های 
اطراف کارخانه نفوذ نمی کند و خطرات زیست محیطی به 
همراه ندارد؛ دوم اینکه مصرف آب مورد نیاز کارخانه تولید 
کنسانتره ، از ۰.۹ به کمتر از ۰.۴ متر مکعب به ازای هر تن 
کنسانتره کاهش پیدا می کند. یعنی اگر در حالت عادی، 
میزان آب مورد نیاز کارخانه تولید کنسانتره  با ظرفیت پنج 
میلیون تن در سال، حدود چهار میلیون متر مکعب باشد، 
این میزان پس از راه اندازی خط آب گیری باطله به کمتر از 
دو میلیون متر مکعب کاهش خواهد یافت. لازم به ذکر است 
که این امر منجر به رقابت پذیرتر شدن کنسانتره تولیدی، 
کاهش مصــرف آب و همچنین ایفای مســئولیت های 

اجتماعی فولاد سنگان در منطقه خواف شده است.

احداث سیستم مکانیزه انباشت باطله خشک در ایران �
وی در ادامه، پروژه احداث سیســتم مکانیزه انباشت 
باطله خشک، به منظور حفاظت از محیط زیست را از دیگر 
پروژه های مهم فولاد ســنگان دانست و گفت: این پروژه 
هم اکنون در دست اقدام قرار دارد که برای نخستین بار در 
ایران توسط فولاد سنگان اجرایی شده است؛ این ایده پیش 
از این تنها در دو کشور برزیل و استرالیا عملیاتی شده است.
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مرزیابی عملکرد دولت در بخش اقتصادی
آقای ســید احســان خاندوزی، بــا تاکید بــر اینکه 
مجموعه دســتگاه های فعال در حوزه اقتصــاد کلان از 
جمله وزارت اقتصــاد و دارایی، بانک مرکزی و ســازمان 
برنامه، در بهترین زمان و ســطح از هماهنگی قــرار دارند، گفت: حداکثر 
تلاش بــرای تحقق وعده های داده شــده بــه مردم صــورت می گیرد.

او به ارزیابی عملکرد دولت در بخش اقتصادی پرداخت و افزود: در راستای 
ارزیابی عملکرد وزارت اقتصاد در این دو سال نســبت به تابستان 1۴۰۰، 

در بخش تولید، اشــتغال، بیکاری، صنایع و بســیاری از حوزه های مرتبط 
تغییرات بسیاری را می توان مشاهده کرد. اما در موضوعات مربوط به تورم و 
قیمت ها نقاط ضعفی وجود دارد. هر چند که دولت در هفت ماه اول کار خود 
تا فروردین 1۴۰1 تورم را کنترل کرد، اما مجموع اتفاقات رخ داده در ســال 
گذشته که تا پایان ســال به طول انجامید، از نظر تورم سال ناخوشایندی 
برای دولت و مردم رقم زد. اما با تدابیری که از اسفند 1۴۰1 به کار گرفته شد تا 
کنون، روند کاهش قیمت ها و تورم به سمت ثبات اقتصادی حرکت می کند.

نیم میلیون مجوز کسب وکار صادر شد �
وزیر اقتصاد  با اشاره به تسهیل صدور مجوز های کسب وکار افزود: 
همه مردم ایران باید بتوانند به راحتی کسب وکار و سرمایه گذاری کنند 
تا اقتصاد رشد کند. متاسفانه روند ها به گونه ای نبود که به افراد اجازه 
داده شود حتی با سرمایه خود فعالیت اقتصادی انجام دهند. در این 
راستا سه مرحله در نظر گرفته شد؛ مرحله نخست این است که زمانی 
که فعال اقتصادی با اطلاع کامل نسبت به روند درخواست و پاسخگویی 
برای صدور مجوز کسب و کار اقدام می کند. در این مرحله و برای اولین 
بار ۴۸۸۰ مجوز پالایش شدند و برای هر فعالیت اقتصادی مدارک و 

مستندات لازم برای صدور مجوز در هر بخش مشخص شد.
خاندوزی ادامه داد: در مرحله دوم انجام امور مربوط به صدور مجوز 
بدون کاغذ و از طریق الکترونیکی در دســتور کار قرار گرفت تا بدین 
ترتیب زمان مراجعه افراد و پاسخگویی به آن ها مشخص شود که در 
این مرحله تا ۸۵ درصد موفق بودیم. البته هنوز دستگاه هایی هستند 
که همچنان مردم را به دنبال کاغذ می فرســتند و ســلیقه ای رفتار 
می کنند. در مرحله ســوم نیز تصمیم بر این بود که شرایط سخت را 
برطرف کنیم؛ لذا بعد از شناسایی شرایط مشخص شد که ۹۵۰ شرط 
غیر ضروری برای صدور مجوز وجــود دارد و این موارد از جمله پایان 
خدمت، سو پیشینه و... بودند که یا لایحه این موارد را اصلاح کردیم یا 
این شرایط را برداشتیم و در نهایت بیش از نیم میلیون نفر بدون کاغذ 
و مراجعه توانستند مجوز کسب و کار خود را بگیرند. ۱۷۳ هزار نفر نیز 

در صف هستند.

اهالی باستی هیلز از اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه نگران  �
باشند

او در ادامه درمورد آخرین وضعیت طرح مالیات بر سوداگری توضیح 
داد: نهم خردادماه ایرادات شورای نگهبان به مجلس ارسال شد و این 
ایرادات در کمیسیون اقتصادی در حال برطرف شدن است؛ اهمیت 
مالیات بر سوداگری در این اســت که هزینه زندگی جمع زیادی از 
مردم گروگان چند نفری اســت که به عنوان نوسان گیر ها و دلالان 
بازار های مختلف درحال فعالیت هستند، این افراد نقدینگی مازاد خود 
را در بازار های مختلف وارد کرده و باعث افزایش تورم در برخی حوزه 

می شوند. این قانون باید چند دهه قبل در کشور مصوب می شد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه سوتفاهمی وجود دارد مبنی بر اینکه این 
قانون شامل حال همه افراد جامعه می شود، ادامه داد: اهالی باستی هیلز 
باید از اجرای این قانون نگران باشند و بدانند دولت حتما به سراغ آن ها 
خواهد رفت، زیرا ۸۰ میلیون نفر دیگر بتوانند زندگی توام با آرامش 
داشته باشند. هزینه های کشور باید بر دوش افرادی باشد که بیشترین 

بهره مندی ها را دارند.
خاندوزی افزود: من موضوع اسناد عادی را هم در همین بستر مالیات 
بر سوداگری تحلیل می کنم که سال ها فعالان اقتصادی طرح را ارائه 
می دادند و، اما در نهایت در مراجع درباره آن ها تصمیم گیری نمی شد. 
اما گره گشایی رهبر انقلاب یکی از نقاط عطف تدابیر و احکام حکومتی 
است و در این موضوع بین دولت و قوه قضائیه هماهنگی زیادی وجود 

دارد.
او با اشــاره به همکاری با بانک مرکزی گفت: با همکاری که بانک 

مرکزی نزدیک به ۱۲ میلیون دستگاه پز را غیر فعال کردیم. ۹.۵ میلیون 
دستگاه دیگر را کاملاً به پرونده ها متصل کردیم و این کار تابستان سال 
گذشته خاتمه پیدا کرد و از میز کشور برای همیشه کنار رفت. همچنین 
انطباق این دستگاه ها با شماره پستی پرونده های مالیاتی سال گذشته 

شروع شد و تا پایان تابستان سال جاری تمام می شود.

تراکنش میلیاردی برای 8۰۰ کد ملی افراد زیر 5 سال! �
وزیر اقتصاد درمورد افرادی که فرار مالیاتی سنگین داشتند گفت: 
۱۷۶ هزار نفر شناسایی شــدند که ۷۰۰ هزار میلیارد تومان گردش 
مالی داشتند بدون اینکه یکبار به اندازه یک کارگر یا کارمند مالیات 
و حقوق کشور را بپردازند و پرونده مالیاتی داشته باشند، حتی اسمی 

از این افراد نبود.
خاندوزی افزود:  ۸۰۰ کد ملی پیدا کردیم برای افراد زیر ۵ سال که 
تراکنش های میلیاردی داشتند. ۱۱۰۰ کد ملی نیز برای اشخاص ۵ تا 
۱۰ سال داشتیم که تراکنش های بالای میلیارد در طول سال داشتند. 
تلاش این است نرخ مالیات را از ۲۵ درصد به ۲۰ و به ۱۸ درصد برای 

تولیدی ها کاهش یابد و برای سفته گران بیشتر شود.
او در ادامه درمورد معافیت های مالیاتی برخی شرکت های بزرگ 
عنوان کرد: بعضا معافیت های مالیاتی با هدف حمایت از تولید اعطا 
می شود که شخصا از آن دفاع می کنم؛ در سال قبل به شرکت ها گفته 
شد اگر سود به سرمایه گذاری مجدد برگردد معافیت مالیاتی حساب 
می شود و در این راستا صد هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری جدید 
بیش از سال ۱۴۰۰ انجام شد. وزیر اقتصاد با اشاره به انتشار صورت های 
مالی ۱۱۰۰ شــرکت دولتی و عمومی، گفت: این روند ادامه خواهد 
داشت. شفافیت های مربوط به حساب های بزرگ بانکی و ابر بدهکاران 

نیز باعث افزایش تراز شفافیت دولت و شرکت ها شد.
خاندوزی با بیان اینکه کارنامه ۹۰۰ واگذاری استخراج شده است، 
گفت: همچنین درس های ۱۶ سال خصوصی سازی در ایران مشخص 
شد. قانون سیاست اصل ۴۴ نیاز به اصلاح داشت که لایحه آن تا اواسط 
پاییز سال قبل آماده و در کمیسیون مصوب و در سطح هیات وزیران 
مطرح شده است. تلقی در وزارت اقتصاد این نیست که خصوصی سازی 
مسیر غلطی است. شرکت های دولتی باید در یک اتاق شیشه ای نظارت 
شوند. او ادامه داد: تنها واگذاری صورت گرفته واگذاری ۱۲ درصد از 
هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس بود. پیش از این ایراد این بود که 

سیاستی برای پس از واگذاری وجود نداشت.

فرایند مولدسازی شفاف خواهد شد �
وزیر اقتصاد در ادامه با اشــاره به طرح مولدســازی افزود: درمورد 
مولدسازی، هفت مسیر طی شــد که یکی از این هفت مسیر فروش 
دارایی های مازاد دولت است، برای مثال دولت در وسط پایتخت ۲۲ 
هکتار زمین بلااستفاده دارد که یک راه آن واگذاری است، شش مسیر 

دیگر برای مولدسازی این زمین وجود دارد.
خاندوزی گفت: آیین نامه مولدسازی اصلاح شد و در ابلاغیه جدید 
بر اینکه درامد ناشی از این محل صرف هزینه های عمرانی کشور شود. 
همچنین موضوع شفافیت مورد تاکید قرار گرفت، بنابراین همه مراحل 

از قیمت گذاری و… از طریق بازار سرمایه شفاف خواهد شد.

  من موضوع اسناد 
عادی را هم در 

همین بستر مالیات 
بر سوداگری تحلیل 
می کنم که سال ها 
فعالان اقتصادی 

طرح را ارائه می دادند 
و، اما در نهایت در 
مراجع درباره آن ها 

تصمیم گیری نمی شد. 
اما گره گشایی رهبر 
انقلاب یکی از نقاط 
عطف تدابیر و احکام 
حکومتی است و در 

این موضوع بین دولت 
و قوه قضائیه هماهنگی 

زیادی وجود دارد
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جلســه مجمع عمومی عادی ســالانه و مجمع عمومی 
فوق العاده صاحبان سهام ذوب آهن اصفهان پنج شنبه ۲۲ 
تیرماه، با حضور بیش از ۷۳ درصد سهامداران و نمایندگان 
صاحبان سهام شرکت، اعضای هیات مدیره، نماینده موسسه 
حسابرسی و نماینده ســازمان بورس و اوراق بهادار تهران و 
تعدادی از دیگر مسئولین این شــرکت، در تالار آهن روابط 

عمومی برگزار شد.
احمد زمانی رئیس هیات مدیره ذوب آهن اصفهان، ریاست 
مجمع را به عهده داشت و مهدی کوهی مدیرعامل این مجتمع 

عظیم صنعتی گزارش هیات مدیره به مجمع را ارائه نمود.
وی در ارائه این گزارش گفت: ریل به عنوان یک محصول 
استراتژیک با تلاش و کوشش شبانه روزی کارکنان ذوب آهن 
اصفهان از سالیان قبل به سبد محصولات شرکت، اضافه شد 
و به عنوان نماد خودکفایی ملی در کارنامه جمهوری اسلامی 
ایران به ثبت رسیده است. وی افزود: مقام معظم رهبری در 
پیام نوروزی خودشان تولید ریل را یک دستاورد بزرگ برای 
ایران معرفی نمودند و بر این اســاس فرزندان ایشان در این 
مجتمع عظیم صنعتی تولید سه برابری این محصول راهبردی 

را در سال »مهار تورم، رشد تولید« رقم می زنند.

ماموریت توسعه حمل و نقل ریلی دولت با ریل ذوب آهن  �
اصفهان رو به پیشرفت است

مدیرعامل شرکت اظهار داشت: بر اساس دستور رییس 
جمهور امسال، سال توسعه پروژه های ریلی در کشور است و 
ذوب آهن اصفهان نیز به عنوان تنها تولید کننده ریل در غرب 
آسیا در این کلان ماموریت توسعه ای دولت، حضور فعال دارد.

مهدی کوهی خاطرنشــان کرد: ذوب آهن اصفهان پنج 
قرارداد فعال با شرکت ساخت و توسعه زیر بناهای حمل و نقل 
کشور دارد که محورهای ریلی آنها عبارتند از: میانه ـ تبریز، 
میانه ـ اردبیل، همدان ـ سنندج، رشت ـ انزلی و بستان آباد 
ـ ایل گلی که در مجموع تاکنون ۴۱۹۱۶ تن ریل به شرکت 
مذکور تحویل شــده اســت و مابقی تعهدات نیز به صورت 

شبانه روزی تولید می شود.

تولید ریل را ه آهن و ریل مترو کلان شــهرها در ذوب  �
آهن اصفهان

وی بیان کرد: این مجتمع عظیم صنعتی در بخش تامین 

ریل مورد نیاز متروی کلان شهرها نیز اقدامات بسیار خوبی 
انجام داده است و طی سمینار مدیران عامل قطار شهری کشور 
که در مشهد برگزار شد، آمادگی خود را برای تامین ریل مورد 
نیاز کلان شهرهای مختلف کشور اعلام نمود و هم اکنون نیز 
متروهای تهران، مشــهد، اصفهان و ... با این مجتمع عظیم 

صنعتی قرارداد منعقد نمودند.

تیرآهن بال پهن ذوب آهن اصفهان پشتیبان طرح نهضت  �
ملی مسکن

مهدی کوهی ادامه داد: تیرآهن بــال پهن از جمله دیگر 
محصولات استراتژیک شرکت است که در سال جاری ارتقاء 
سایز تولید این محصول در این مجتمع عظیم صنعتی اجرایی 
می شود و بنابراین ذوب آهن اصفهان پس از ریل با دومین 
محصول تولیدی منحصربفرد خــودش )تیرآهن بال پهن( 
در پروژه نهضت ملی مســکن نیز پشتیبان دولت سیزدهم 

خواهد بود.

آینده پژوهی محور تولید در ذوب آهن اصفهان �
مدیرعامل شــرکت گفت: روند تولید فعلی در ذوب آهن 
اصفهان نشان می دهد که این شرکت با جدیت تمام از روند 
تولید سنتی فاصله گرفته و بر اساس رویکرد آینده پژوهی با 
جدیت تمام به سمت رشــد تولید محصولات ارزش افزا در 

حال حرکت است.

برنامه های تحولی ذوب آهن اصفهان در سال جاری �
وی اظهار داشــت: این مجتمع عظیم صنعتی از ابتدای 
امسال، پیاده سازی رویکرد تحولی را برای بخش های گوناگون 
کارخانه به عنوان یک استراتژی کلیدی مدنظر قرار داده است 
و در این راستا برنامه تحولی شرکت عبارتند از: باز مهندسی 
استراتژی های فروش و توســعه بازار، اصلاح ساختار مالی 
شــرکت، تامین پایدار مواد اولیه )کک، زغال سنگ، سنگ 
آهن و ...(، اتمام پروژه توسعه LF۱ و LF۳ ، احداث پروژه باتری 
دو، توسعه سبد محصولات ارزش افزا )ریل، آرک، محصولات 
آلیاژی و ...(، مولدسازی دارایی های راکد، سرمایه گذاری در 

کلان پروژه انتقال آب خلیج فارس.
مهدی کوهی گفــت: ذوب آهن اصفهــان فرصت های 
صادراتی را آن هم در زمانی که قیمت ها در اوج خودش بود به 

واسطه محدودیت هایی که در ابتدای سال ۱۴۰۱ ایجاد شد، 
از دست داد و این عامل بیرونی صادرات محصولات شرکت و 

در کنار آن سودآوری مجموعه را تحت تاثیر قرار داد.
وی افزود: افزایش قیمت حامل های انرژی از جمله گاز، کک 
و زغال نیز به عنوان خوراک اصلی خط تولید کارخانه، روند 

تولید کوره بلندی شرکت را تحت تاثیر قرار داد.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان بیان کرد: صنعت فولاد برای 
تولید پایدار نیاز است، یوتیلیتی خود تامین را سرلوحه فرایند 
تولید قرار دهد زیرا متاسفانه این صنعت ارزش آفرین کشور 
در تابستان از قطعی برق و در زمستان نیز از قطعی گاز رنج 
می برد. مهدی کوهی اضافه کرد: ذوب آهن اصفهان همان 
گونه که بنیانگذار تولید فولاد در ایران محسوب می شود در 
بخش یوتیلیتی خود تامین نیز الگویی برای سایر صنایع کشور 
به شمار می رود زیرا با دوراندیشی تمام نیروگاهها را در آغازین 
سال های تاسیس این مجتمع عظیم صنعتی احداث کرد تا 
انرژی مورد نیاز خط تولیدش را بدون وقفه در اختیار داشته 
باشد و هم اکنون نیز با توسعه فعالیت های معدنی در منطقه 
سنگان و سرمایه گذاری در پروژه انتقال آب خلیج فارس و 
در کنار آن خرید پساب شهرها و روستاهای مجاور کارخانه 
و احداث تصفیه خانه، خود تامین شدن در سایر انرژی های 

مورد نیاز تولید فولاد را در دست اقدام دارد.
وی افزود: سازمان تامین اجتماعی و هلدینگ صدرتامین 
طرح ها و پروژه های بسیار خوبی را به ویژه برای رشد تولید 
محصولات ارزش افــزا در ذوب آهن برنامه ریزی نمودند که 

قطعاً در سودآوری شرکت تاثیرگذار خواهد بود.
بر اســاس مصوبــات مجمع عمومــی عادی ســالیانه، 
صورت های مالــی تلفیقی و جداگانــه ذوب آهن اصفهان 
شــامل صورت های وضعیت مالی به تاریخ ۲۹ اســفند ماه 
۱۴۰۱ و صورت های سود و زیان، تغییرات در حقوق مالکانه 
و جریان های نقدی برای سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند ماه 

۱۴۰۱، با اکثریت آرا مورد تصویب مجمع قرار گرفت.
موسسه حسابرسی هوشــیار ممیز به عنوان حسابرس 
مستقل و بازرس قانونی اصلی شرکت و موسسه حسابرسی 
تدوین و همکاران به عنوان حسابرس مستقل و بازرس قانونی 

علی البدل، برای مدت یک سال انتخاب گردیدند.
همچنین روزنامه اطلاعات جهت درج اطلاعیه و آگهی های 

شرکت برای مدت یک سال، تعیین گردید.

مجمع عمومی عادی سالانه و مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام ذوب آهن اصفهان)پنج شنبه ۲۲ تیرماه(

 تولید محصولات ارزش افزا با رویکرد تحولی 
در ذوب آهن اصفهان افزایش می یابد
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ی  ر ل و بختیا رمحا رو چها د ق خو ر د عملکرد و  بهبو
رکه مبا د  لا فو به  ستن  پیو با 

بدون شک، پیوستن شرکت ورق خودرو به هلدینگ 
فولاد مبارکه با هدف مســاعدت و حمایت از شــرکت 
ورق  خودرو به منظور رســیدن این شــرکت به جایگاه 
اصلی خود در عرصه صنعت فولاد و خودروسازی کشور 
صورت پذیرفت. ورود شرکت فولاد مبارکه به مجموعه 
ورق خودرو، بالندگی و رشد و تحولی مثال زدنی را در پی 
داشت و در پرتو پشتیبانی بی دریغ شرکت فولاد مبارکه، 
برداشــتن گام های ارزشــمند و متعالی در این شرکت 

موجب تسخیر قله های افتخار شد.
پیوستن شرکت ورق خودرو به گروه فولاد مبارکه، در 
وهله اول، تأمین پایدار مواد اولیــه، بهبود صددرصدی 
عملکرد و رشد و تعالی روزافزون شرکت ورق خودرو را به 
دنبال داشت. تحقق اهداف شرکت ورق خودرو با همیاری 
شرکت فولاد مبارکه امکان پذیر شد و آینده روشنی که 
هم اکنون پیش روی صنایع خودروسازی و فولاد کشور 
قرار دارد تنها با همراهی شرکت فولاد مبارکه متصور است. 
این امر نشان از لزوم تعامل بین شرکت های فولاد مبارکه و 
شرکت ورق  خودرو دارد و تأثیر این همراهی و تعامل را بر 
ارتقای سطح کیفی تولیدات صنایع صنعت خودروسازی 
کشور شاهد هستیم. پیوستن شرکت ورق خودرو به فولاد 
مبارکه بهبود قابل توجهی در کیفیت و کمیت محصولات 

تولیدی داشته اســت. ترکیب دانش، تخصص و تجربه 
شرکت منجر به بهره وری بیشتر در فرایندهای تولیدی 

و کنترل کیفیت شده است.
این همکاری در زمینه های زیر بهبودهای چشمگیری به 
همراه داشته است: استفاده از ورق های فول هارد تولیدی 
در شرکت فولاد مبارکه منجر به تولید محصولات گالوانیزه 
کیفی در شرکت ورق خودرو و متعاقباً ساخت خودروهای 
با استحکام و کارآمدی بیشتر شده و با انتقال تکنولوژی و 
دانش فنی از شرکت فولاد مبارکه به شرکت ورق خودرو، 
کیفیت محصولات تولیدی بهبود یافته است. پس از انتقال 
دانش فنی و پشتیبانی همه جانبه از طرف شرکت فولاد 
مبارکه، فرایند تولیــد و تأمین قطعات و نیازمندی های 

شرکت ورق خودرو بهبود یافت.
به این ترتیب، امید به ارتقای کیفیت خودروهای تولیدی 
داخل کشور قوت گرفت و به تدریج سرعت تولید و کیفیت 
نهایی محصولات افزایش یافت. پس از اعمال تحریم های 
ظالمانه بین المللی، شرکت های خارجی طرف قرارداد 
با شرکت ورق خودرو وارد فضای محافظه کارانه شدند و 
تبادلات فنی و تجاری بین المللی دیگر امکان پذیر نبود؛ 
اما به دنبال حمایت های مالی و پشتیبانی های تجاری و 
فنی شرکت فولاد مبارکه، مشکلات پیچیده ای که پیش 

روی این شرکت بود و ادامه مسیر آن را غیرممکن ساخته 
بود برطرف شد. ازجمله مشکلات اساسی ایجاد شده در اثر 
تحریم ها، ثبت سفارش خریدهای خارجی و طولانی شدن 
روند ثبت سفارش و تخصیص ارز موردنیاز بود که موانعی 
را برای تأمین و خرید قطعات یدکی و مواد اولیه شرکت 
ایجاد کرد. بدین ترتیب هم صادرات محصولات شرکت 
ورق خودرو دچار اشکال شد و هم ارسال قطعات موردنیاز 
از منابع خارجی قطع شد. در این خصوص، حمایت های 
شرکت فولاد مبارکه از ورق خودرو، فرایندها را تسهیل 
کرد و  اکنون هیچ گونه مشــکلی در این زمینه ها وجود 
ندارد. شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری از ابتدای 
بهره برداری تاکنون رقم قابل توجه ۱۰۲.۶۸۰ تن صادرات 
داشته است. این رقم در حالی ثبت گردیده که صادرات 
این شــرکت از ابتدای بهره برداری تا تیرماه سال ۱۳۹۳ 
)زمان پیوســتن به گروه فولاد مبارکه( فقط ۱۰۹۶ تن 
بوده و بعد از پیوست این شرکت به هلدینگ فولاد مبارکه 

تاکنون به رقم ۱۰۱.۵۸۴ تن رسیده است.
بدون تردید این موفقیت بزرگ در پرتو حمایت های 
بی دریغ فولاد مبارکه صورت پذیرفته اســت. از جمله 
مهم ترین افتخارات شــرکت ورق خودرو در حوزه تولید 
می توان به رکورد تولید ۱۰۰ هزار تن محصول در ۱۰۰ روز 

در تیرماه 1۳۹۳، شــرکت فولاد مبارکه ۶۶ درصد سهام 
گروه خودروسازی ســایپا را خریداری کرد و بدین ترتیب 
مدیریت شــرکت فولاد مبارکه در این مجموعه تأثیرگذار 
بر صنعت کشور آغاز شد. در ادامه، پس از دو مرحله افزایش سرمایه، سهام 
شرکت فولاد افزایش یافت و هم اینک شرکت فولاد مبارکه بیش از ۹۳ درصد 

سهام این شرکت را داراست.حمید شجاعی مدیرعامل شرکت ورق  خودرو 
چهارمحال و بختیاری گفت: تحقق اهداف شــرکت ورق خودرو با همیاری 
شرکت فولاد مبارکه امکان پذیر شد باکمال افتخار، 1۷ تیرماه، روز پیوستن 
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به گروه فولاد مبارکه را به همکاران 

گرامی تبریک و تهنیت عرض می کنم.
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ابتدای سال جاری، ثبت پی درپی رکورد تولید ماهانه در سه ماهه 
اول سال جاری، ثبت رکورد تولید بیش از ۲۵۲ هزار تن محصول 
در سال ۱۴۰۱، صادرات محصولات تولیدی به کشورهای اروپایی 
و... اشاره کرد که با حمایت شرکت فولاد مبارکه با ارسال به موقع 
ورق های فول هارد موردنیاز و دیگر حمایت ها انجام پذیرفته است.

آمار تولیــد از آغاز بهره بــرداری تا تیرماه ســال ۱۳۹۳ )قبل 
از پیوســتن به گروه فولاد مبارکه( رقم ۵۰۰ هــزار تن بوده و از 
تیرماه ۱۳۹۳ تاکنون رقم ۲.۰۵۰.۰۰۰ تن ثبت شــده است. در 
حوزه نوآوری و طراحی با نگاهی به گذشــته شرکت ورق خودرو 
درمی یابیم که پیوستن شرکت ورق خودرو به فولاد مبارکه باعث 
بهبودی عمیق در کیفیت و کمیت محصــولات تولیدی در این 
شرکت شده؛ به طوری که امروز با سرعتی باورنکردنی به ظرفیت 
نامی شرکت نزدیک می شویم و به جرئت می توان گفت هم اکنون 
نقشی محوری در توسعه صنعت خودروسازی، کاهش هزینه های 
این صنعت و خروج ارز از کشور ایفا می کنیم. رویداد مهم پیوستن 
شرکت ورق خودرو به گروه شرکت فولاد مبارکه زمینه ساز خروج 
صنعت خودروسازی کشــور از بحران تأمین نیاز به محصولات 
گالوانیزه و قطع وابستگی این صنعت به واردات این نوع محصولات 
بود. این مهم صرفاً با حمایت همه جانبه شــرکت فولاد مبارکه 
امکان پذیر شد. همان گونه که می دانیم، قبل از پیوستن شرکت 
ورق خودرو به فولاد مبارکه، صنعت خودروسازی برای تأمین ورق  
گالوانیزه خودرو، به واردات از کشورهای دیگر متکی بود. با پیوستن 
این شرکت به گروه فولاد مبارکه و آغاز همکاری های همه جانبه، 
بخشی از سیاست ها و برنامه های حمایتی دولت از تولید داخلی 
در صنعت خودروسازی تحقق یافت؛ بنابراین، پیوستن شرکت 
ورق خودرو به گروه فولاد مبارکه کمک شایان توجهی به توسعه 
صنعت خودروسازی کشور و افزایش قدرت رقابتی آن در بازارهای 
بین المللی کرده است. رویداد پیوستن شرکت ورق خودرو به فولاد 
مبارکه نه تنها در عرصه صنعت، بلکه در حوزه مســئولیت های 
اجتماعی و تعهد به محیط پیرامونی نیز اهمیت زیادی داشته و 
تأثیر مثبتی بر منطقه و جوامع محلی گذاشته است. ازجمله پیامدها 
می توان به موارد ذیل اشاره کرد: پیوستن شرکت ورق خودرو به 
مجموعه فولاد مبارکه منجر به ایجاد فرصت های شغلی جدید در 
منطقه شد و افزایش تولید و اجرای طرح های توسعه شرکت، نیاز به 
نیروی انسانی ماهر را افزایش داد. این مهم تأثیرات شگرفی در ایجاد 
فرصت های شغلی برای جوانان و افزایش درآمد و رفاه اقتصادی 

جامعه محلی داشته است.
شرکت ورق خودرو با الهام گرفتن از دغدغه های شرکت فولاد 
مبارکه در خصوص توســعه محیط پیرامونی و با در نظر گرفتن 
جایگاه ویژه صنعت فولاد در استان چهارمحال و بختیاری و نیز 
لزوم توجه ویژه به توســعه پایدار منطقه و مأموریت و چشم انداز 
تعریف شده در نقشه استراتژی شرکت، فعالیت های مطلوبی در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی انجام داده که اهم این مساعدت ها 
با سازمان ها و نهادهای حمایتی به شرح ذیل است: خرید و اهدای 
زمین موردنیاز احداث ساختمان پلی کلینیک تأمین اجتماعی 
شهرستان بروجن؛ مشارکت در احداث یک باب مدرسه نهُ کلاسه 
در شهر سفیددشت با مشارکت سازمان توسعه و نوسازی مدارس 
استان چهارمحال و بختیاری؛ مشارکت در ساخت و بهینه سازی 
معابر و میادین شهرستان بروجن و... . همچنین این شرکت درصدد 
است توسعه زیرساخت های اجتماعی نظیر آموزش و بهداشت، 
حفاظت از محیط زیست و مسائل مربوط به جامعه محلی را هرچه 

بیشتر در دستور کار خود قرار دهد.
بهمن مهراد مدیر تکنولوژی شرکت ورق خودرو: تأثیر شرکت 
فولاد مبارکه در انتقال فناوری و تخصص به شرکت ورق خودرو 
ضمن تبریک سالروز پیوستن شرکت ورق خودرو به گروه فولاد 
مبارکه، از جمله مهم ترین دستاوردهای شرکت بعد از پیوستن به 

گروه فولاد مبارکه می توان به موارد زیر اشاره کرد: همکاری بین 
شرکت ورق خودرو و شرکت فولاد مبارکه منجر به انتقال فناوری 
و تخصص در این شرکت شد. اجرای طرح های توسعه در شرکت 
ورق خودرو در بلندمدت بخشــی از برنامه های حمایتی شرکت 
فولاد مبارکه است. داشته های شرکت ورق خودرو در حوزه های 
توســعه فناوری، افزایش توانایی های فنی و کیفیت محصولات 
شــرکت ورق خودرو نیز حاصل حمایت های همه جانبه شرکت 
فولاد مبارکه بوده است. دریافت گواهینامه های متعدد بین المللی 
و ثبت رکوردهای متعدد تولید و فروش نیز در پرتو حمایت های 
روزافزون شرکت فولاد مبارکه میسر گردیده که به برخی موارد 
در ادامه اشاره می شود: تمدید گواهینامه سیستم مدیریت کیفیت 
از شــرکت DQS آلمان )Iso9001:2015(؛ استاندارد سیستم 
مدیریت کیفیت صنعت خودروسازی از شــرکت DQS آلمان 
)IATF16949:2016(؛ اســتاندارد سنجش رضایت مشتریان از 
شــرکت SGS آلمان )۱۰۰۰۲:۲۰۱۸(؛ استاندارد مدیریت ایمنی و 
سلامت شغلی از شرکت SGS آلمان )Iso450001(؛ استاندارد 
رسیدگی به شکایات مشتریان )Iso10004:2018(؛ استاندارد 
سیستم داخلی مدیریت کیفیت آموزش )Iso10015:2015(؛ 
 .)Iso14001:2015( اســتاندارد مدیریت زیســت، محیطی
. ازجمله دســتاوردهای فنی حاصل ســال ها ارتباط پیوسته و 
حمایت های همه جانبه شــرکت فولاد مبارکه می توان به تولید 
 MC ورق های اســتحکام بالا و گریدهای ویژه، تولید ورق رویه
 DP600، P260، P220، Hx220BD+z، )بدنه نمایان خودرو(
 DX54+Z و S350GD، S250GD، Hx260LAD، HX260LAD
اشاره کرد. گفتنی است گرید SPFC340 در شرکت ورق خودرو 
در حال تولید است و با تولید چند گرید تکمیلی دیگر که در حال 
تولید آزمایشی اســت به طور کامل نیاز صنعت خودروسازی به 
محصولات گالوانیزه رفع خواهد شد. به دلیل توجه ویژه مدیریت 
شرکت به تولید گریدهای ویژه به عنوان راهبرد خلق ارزش افزوده 
بیشتر و نیز برخورداری شرکت از تکنولوژی روز دنیا و جدیدترین 
استانداردهای بین المللی، تولید گریدهای استراتژیک در دستور 

کار این شرکت قرار گرفته است.
مقایسه آمارها نشان می دهد از آغاز بهره برداری تا زمان پیوستن 
شرکت ورق خودرو به گروه فولاد مبارکه تنها ۳ گرید محصول در 
این شرکت تولید می شد و هم اکنون بیش از ۲۵ گرید در حال تولید 
اســت و افزایش ۲۲ گرید که دربرگیرنده تمامی نیازمندی های 
صنعت خودروسازی و لوازم خانگی به محصولات گالوانیزه است 

نشان دهنده مسیر روبه رشد این شرکت است.
مهدی محمدی رئیس دفتر فنی شرکت ورق خودرو نیز اظهار 
داشت: ورود فولاد مبارکه به شرکت ورق خودرو به  مثابه دمیدن 
روح امید به کالبد شــرکت ورود شرکت فولاد مبارکه به شرکت 

ورق خودرو به مثابه دمیدن روح امید به کالبد این شرکت بود.
در حوزه بومی سازی قطعات و تجهیزات موردنیاز، همکاری های 
فنی شــرکت فولاد مبارکه و ورق خودرو منجر به بومی ســازی 
بسیاری از تجهیزات استراتژیک ازجمله بومی سازی رکوپراتورهای 
برنرهای کوره آنیلینگ، رادیانت تیوپ های کوره آنیلینگ، رول های 
اسکین پاس رول سینک رول، سل واحد هیدروژن، روکش دهی 
غلتک های کوره، مبدل حرارتی قسمت شست وشو، شیر کنترل 
فشار خطی واحد نیتروژن، و رک رول تجهیز اسکین پاس و... شد.

صرفه جویی ارزی حاصل از بومی سازی در شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری رقمی معادل ۲۸۰ هزار دلار برآورد شده 
است. دیگر سهام داران شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
عبارت اند از: گروه صنعتی ایران خودرو، شــرکت سرمایه گذاری 
سمند، شرکت فنی، مهندسی فولاد مبارکه، شرکت بین المللی 
سیســتم ها و اتوماسیون ایریسا، شــرکت فولاد متیل، صندوق 

بازنشستگی فولاد و سهام ترجیحی کارکنان.

  قبل از پیوستن 
شرکت ورق خودرو 

به فولاد مبارکه، 
صنعت خودروسازی 

برای تأمین ورق  
گالوانیزه خودرو، به 

واردات از کشورهای 
دیگر متکی بود. با 

پیوستن این شرکت 
به گروه فولاد مبارکه 
و آغاز همکاری های 
همه جانبه، بخشی 

از سیاست ها و 
برنامه های حمایتی 

دولت از تولید داخلی در 
صنعت خودروسازی 

تحقق یافت
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معــاون اول رئیس جمهــور گفت: بایــد بتوانیم به 
تکنولوژی اطلاع رسانی مجهز شویم چرا که اگر در این 
زمینه از مهارت و توانمندی کافی برخوردار نباشــیم، 

دشمنان می توانند حقایق را وارونه جلوه دهند.
دومین همایــش ملی جهاد تبیین و اطلاع رســانی 
هنرمندانه با حضور معاون اول رئیس جمهوری، وزیر 
کشور، رییس شــورای اطلاع رسانی دولت، سخنگوی 
دولت، مدیــران مراکز اطلاع رســانی و روابط عمومی 

دستگاه های اجرایی برگزار شد.
مدیران کل روابط عمومی اســتانداری های سراسر 
کشور و مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها نیز 

در این مراسم به صورت مجازی حضور داشتند.
محمد مخبر در این مراســم، گفــت: دولت مردمی 
سیزدهم کارهای بسیار بزرگی انجام داده به نحوی که 
برخی از این اقدامات در دوران پس از انقلاب اسلامی کم 
نظیر بوده است. اما، به دلیل ضعف های موجود در تبیین 
اقدامات و همچنین تلاش های فراوان دشــمنان برای 
سیاه نمایی، نتوانسته ایم این فعالیت های کم نظیر را آن 

طور که باید به افکار عمومی منعکس کنیم.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت وظایف و 
مأموریت های قوه مجریه و تأثیر مستقیم آن بر زندگی 
مردم و اداره کشور خاطرنشان کرد: اقدامات و فعالیت های 
قوه مجریه به دلیل اثرگذاری فــراوان در زندگی مردم، 
مبنای کارآمدی نظام قرار می گیرد از این رو مأموریت 
مهم روابط عمومی ها این اســت که اطلاع رســانی به 
موقع و دقیقی از فعالیت های دولت داشــته باشند تا 

سرمایه اجتماعی نظام و دولت افزایش یابد.
مخبر با اشــاره به برخی از اقدامــات دولت مردمی 

سیزدهم و مشکلات کشور در زمان آغاز به کار، تصریح 
کرد: با راهبرد صحیح و هوشمندانه این دولت در حوزه 
دیپلماسی و تمرکز بر کشورهای همسایه، کشورهای 
مسلمان و کشورهای همسو، امروز شاهد اقتدار جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه بین الملل هستیم و در سفرهای 
گســترده خارجی رئیس جمهور توافقات بسیاری با 
کشورهای دیگر منعقد شده که البته باید تلاش کنیم که 

این توافقات عملیاتی شود.
وی ادامه داد: دولت ســیزدهم در زمان آغاز به کار با 
مشکلات متعددی در حوزه های مختلف روبرو بود که 
با تلاش جدی توانست ظرف سه ماه بخش زیادی از این 

مسائل و مشکلات را مرتفع کند.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت و اثرگذاری 
روابط عمومی ها در آگاهی بخشــی و اطلاع رسانی به 
جامعه، افزود: شــبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ها از 
اهمیت ویژه ای در اقناع افکار عمومی برخوردار است. چرا 
که اگر بخش های مختلف دولت به درستی عمل کنند اما 
نتوانیم اطلاع رسانی درست و بهنگام از اقدامات و عملکرد 
دولت به جامعه داشته باشیم، در حقیقت در جلب نظر و 

رضایت مردم دستاوردی نداشته ایم.

مخبر با بیــان اینکه امروز موضوع رســانه، تبلیغات 
و اطلاع رســانی به یک مبحث علمی جدی و مهم در 
دنیا تبدیل شده است، خاطرنشان کرد: باید بتوانیم به 
تکنولوژی اطلاع رسانی مجهز شویم چرا که اگر در این 
زمینه از مهارت و توانمندی کافی برخوردار نباشــیم، 
دشــمنان می توانند حقایق را وارونه جلــوه دهند. در 
این زمینه الزاماتی وجود دارد که باید روابط عمومی ها 
پشتیبانی شوند. وی با یادآوری اینکه دولت سیزدهم 
طرح ها و برنامه های بزرگی در بخش های مختلف نظیر 
انتقال آب از دریا، پروژه های بزرگ نفت و گاز، طرح های 
مرتبط با معدن و کشــاورزی و اقتصاد دریامحور را در 
دستور کار خود دارد، گفت: این روابط عمومی ها هستند 
که باید اخبار این اقدامات و دستاوردها را به مردم منتقل 
کنند چرا که روابط عمومی هر دســتگاه اجرایی آیینه 
تمام عیار عملکرد دستگاه مطبوع خود است و مجموع 
اقدامات روابط عمومی ها گویای عملکرد دولت و نظام 

خواهد بود.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به شعار سال تحت 
عنوان »مهار تورم و رشــد تولید« تصریــح کرد: مقام 
معظم رهبری راه حل عملیاتی ســازی این راهبرد را 
مردمی کــردن اقتصاد عنوان کردنــد و وظیفه خطیر 
روابط عمومی ها این است که اعتماد و اطمینان مردم و 
سرمایه گذاران را جلب کنند تا بتوانیم شعار سال را به نحو 

مطلوب اجرایی و عملیاتی کنیم.
مخبر افزود: مسائل و مشکلات پیش روی اقتصاد کشور 
جز از طریق به صحنه آمدن مردم حل و فصل نمی شود 
و روابط عمومی ها به عنوان رابط نظام و مردم می توانند 
در به صحنه آوردن مردم نقشی مهم و اثرگذار ایفا کنند.

همایش ملی جهاد تبیین و اطلاع رسانی هنرمندانه
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور: باید به تکنولوژی اطلاع رسانی مجهز شویم

پروژه   های زیرساخت فولاد سنگان، تسهیل گر رشد تولید و بهره وری
امیرســعید عطارزاده، مدیر پروژه های زیرساخت فولاد 

سنگان در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی عنوان کرد:
پروژه های زیرساختی بخش مهمی از فرآیند توسعه فولاد 
سنگان اســت که با برنامه ریزی انجام گرفته، با سرعت 
و دقت در حال انجام است و بخشــی از آنها نیز به پایان 

رسیده است.
وی افزود: پروژه های فعال در سایت با توجه به نیاز واحدهای 
مختلف تعریف می شود که شامل راه  های ارتباطی، خطوط 
شــبکه انتقال داخلی اعم از آب، بــرق، گاز، فیبر نوری، 
پست  های برق و به طور کلی بخش های غیرصنعتی و دیگر 
نیازهای سازمان است. عطارزاده در خصوص پروژه  های 
فعالی که در حال اجرا می باشــد گفــت: در حال حاضر 
پروژه هایی چون محوطه سازی فاز دو با بیش از ۹۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی، ســاختمان HSE  بالغ بر ۹۸ درصد 
پیشرفت، احداث پست  های برق utility که هدف از آن 
توسعه برق داخل سایت می باشد که شامل پست  های برق 
پنج گانه است و حدوداً ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، 

در حال اتمام است.
مدیر پروژه زیرساخت فولاد سنگان با اشاره به اجرای طرح 

زیست محیطی شاخص این شرکت گفت: پروژه انتقال 
باطله تر از کارخانه کنسانتره سازی به لاگون  های باطله از 
دیگر پروژه  های درحال انجام شرکت فولاد سنگان با هدف 
صیانت از محیط زیست و بهبود وضعیت تولید بوده که ۷۵ 

درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
وی افزود: پروژه ســاختمان آماده واحــد اداری که برای 
نخستین بار در منطقه در حال اجراست، شامل پکیج های 
آماده است و در شــرکت بر روی هم نصب گردیده و این 
پروژه از پیشرفت ۹۳ درصدی برخوردار است. عطارزاده 
با اشاره به ســرمایه گذاری خوب فولاد سنگان در حوزه 
پروژه های زیرساخت شرکت عنوان داشت: در حال حاضر 
سبد پروژه های زیرساختی فولاد ســنگان، حدود ۷۰۰ 

میلیارد تومان شامل پروژه جاری و در دسترس است.
 وی ادامه داد: پروژه  هایی چون توســعه پست ۰۴ برق، 
تابلوهای کنترلی و اصلاح مســیر کابل  هــای ورودی از 
دیگر پروژه  هایی است که به ایجاد بستر مناسب فیزیکی 
و مهندسی شــده برای رشــد تولید و افزایش بهره وری 

تولیدکمک می نماید.
عطارزاده اضافه کرد: یکی دیگر از پروژه  های جاری که در 

راستای سیاست  های ابلاغی شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
و با هدف ایمن سازی و بهسازی شرایط مجتمع می باشد، 
پروژه اعلام اطفای حریق است که مراحل اولیه کار شروع 
شده است و اکنون در مرحله مهندسی با هزینه سرمایه 

گذاری ۴۰۰ میلیارد تومان در مرحله آغاز می باشد.
وی با اشــاره به اجرای پروژه  های زیرساختی و نقش آن 
در توسعه و بهره وری شــرکت گفت: این پروژه  ها بیشتر 
نقش تسهیل گر را دارند و در مســایل ارتباطی داخلی، 
انرژی، ســاختمان  های رفاهی و ... با هدف برطرف شدن 
نیاز و اهداف سازمان اجرا می شود و پروژه  هایی که برای 
سال  های آینده در نظر گرفته شده است شامل طرح  های 
مطالعاتی است که توسط مشاور مربوط به پروژه نیروگاه 
بادی، در دست بررسی اســت و در راستای سیاست  های 
هلدینگ مبارکه، با هدف استفاده از انرژی  های تجدید پذیر 
می باشد و این پروژه عظیم مسلماً نقطه عطفی در منطقه 
 ،ITو کشور خواهد بود. وی در پایان گفت: پروژه  های واحد
ساختمان آمفی تئاتر،آزمایشگاه مرکزی، نصب و راه اندازی 
پست  ها و ... در مرحله انتخاب پیمانکار است که انشالله پس 
از طی مراحل، فرآیند عملیات اجرایی آنها آغاز خواهد شد.
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 ایمیدرو از تصدی گری به سمت حکمرانی 
در بخش معدن حرکت کند

افزایش بهره وری و پرهیز از خام فروشی اولویت اصلی در دوره جدید است

عباس علی آبــادی وزیر صمت در 
آیین تکریم و معارفــه رئیس هیات 

عامل ایمیدرو
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، 
عباس علی آبادی که امروز در مراسم 
تکریم و معارفــه رئیس هیات عامل 
ســازمان توسعه و نوســازی معادن 
و صنایــع معدنی ایــران )ایمیدرو( 
سخن می گفت، افزود: همه دولت  ها 
به دنبال توســعه از نوع توسعه پایدار 
هستند. برای رسیدن به توسعه پایدار 
نیازمند پایدار بودن تولید هستیم و 
برای دستیابی به الگوی بومی تولید 

پایدار، به تولید ملی و شناخت مزیت های مان نسبت 
به سایر رقبای جهانی نیازداریم.

وی افزود: وقتی مقام معظم رهبری می فرمایند 
افزایش تولید، منظورشان تولید پایدار است که باید 

بر پایه مزیت ها باشد.
وزیر صمت ادامه داد: امروزه بایــد برنامه ریزی 
لازم با همکاری بخش خصوصــی صورت گیرد تا 
به ســرعت از وضعیت فعلی خارج شویم، که یکی 

از پیش شــرط های آن حرکت به سمت بهره وری 
و توسعه روابط بین الملل اســت تا تراز تجاری مان 

بهبود بخشیده شود.
وی با بیان اینکه ایمیدرو امروز باید از تصدی گری 
به ســمت حکمرانی در بخش معدن حرکت کند، 
یادآور شــد: حکمرانی به معنــای انجام یک طرفه 
اقدامات نیســت بلکه در این روش با تسهیل گری، 
از بخش خصوصــی حمایت کرده و نــگاه جامعه 

را بــه این ســمت ســوق دهیم. 
علی آبــادی، »توســعه پهنه ها«، 
»پرهیز از خام فروشــی و افزایش 
بهره وری«، »توســعه زنجیره های 
ارزش«، »تعهد به محیط زیست« 
و »اخلاق و حرکت در مدار اخلاق« 
را از موضوعات مهم پیش روی حوزه 
معادن و صنایع معدنی برشــمرد 
و تاکید کــرد: اجرایی شــدن این 
موضوعات در دســتورکار مدیران 

ایمیدرو قرار گیرد.
وزیر صمت گفت: مجمع جهانی 
اقتصاد سالانه مواردی را به عنوان 
چالش های جهانی اقتصاد معرفــی می کند. عدم 
سرمایه گذاری در بخش های دانش بنیان یک چالش 

مهم در حوزه صنعت و معدن دنیا است.
وی ضمن تقدیر و تشــکر از زحمات خرمی شاد 
خاطرنشان کرد: مراسم تکریم به معنای خداحافظی 
نبوده و تنها جابه جایی در سازمان ها صورت می گیرد 
و از همه مدیران ارشد در سمت های جدید استفاده 

خواهد شد.

مهندس سیدعباس حسینی مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش:
 آغاز عملیات اجرایی واحد سوم احیاءمستقیم

با حضور معاون اول رئیس جمهور؛
  دهمین جلسه بررسی پروژه های پیشران برگزار شد

همزمان با هفته صنعــت و معدن و 
در آســتانه عید بزرگ غدیر عملیات 
اجرایی پروژه واحد سوم احیاء مستقیم 
شرکت فولاد کاوه جنوب کیش آغاز 

گردید.
مدیرعامــل این شــرکت همزمانی 
آغاز عملیــات اجرایی این پــروژه با 
هفته امامت و ولایــت را به فال نیک 
گرفت و افــزود: این پــروژه ظرفیت 
معادل یک میلیون تن در سال دارد و 
برنامه ریزی ها برای بهره برداری از این 
پروژه ظرف ۲۴ ماه آینده در دستور کار 

قرار گرفته است.
مهنــدس ســیدعباس حســینی، 
تکنولوژی این واحد را میدرکس عنوان 
کرد و اذعان داشــت: این انتخاب در 
راستای مدیریت هزینه و یکسان سازی 
تامین قطعات راهبردی و همچنین 
تسهیل در تعمیر و نگهداری در کنار 
دو واحد قبلی این مجتمع بوده؛ چراکه 
یکسان بودن تکنولوژی امکان تعمیر 
و نگهداری با هزینه هــای کمتری را 

فراهم خواهــد کــرد. وی ادامه داد: 
کارخانه در زمینی به مساحت ۹ هکتار 
احداث خواهد شــد و ظرفیت تولید 
آهن اسفنجی این شرکت را با توجه 
به تزریق اکســیژن در واحدهای یک 
و دو احیاء مستقیم به حدود ۳ میلیون 
تن در سال خواهد رســاند که با این 
افزایش ظرفیت توازن در تامین مواد 
اولیه فولادسازی در زنجیره فولاد کاوه 
جنوب کیش را به همراه خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت فولاد کاوه جنوب 
کیش در ادامه تصریح کرد: اقدامات 
مهندســی و بازرگانی این پــروژه از 
نیمه دوم ســال گذشته آغاز شده که 
با پیشــرفت قابل توجهی نیز همراه 

بوده است.

روز دوشنبه ۱۹ تیر ماه، دهمین جلسه 
بررسی پروژه های پیشران به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور برگزار شد 
و روند پیشرفت فیزیکی پروژه ها مورد 
بررسی قرار گرفت. محمد مخبر در این 
جلسه با تاکید بر لزوم سرعت بخشی به 
روند اجرای پروژه های پیشران، بیان 
کرد: لازم است که روند کار با سرعت 
بیشتری دنبال شود تا پروژه ها در موعد 
مقرر مطابق زمان بندی به ســرانجام 
برسد؛ به نحوی که مردم آثار مثبت آن 
را احساس کنند. در این جلسه گزارش 
دوره ۱۶ ماه عملیات اجرایی پروژه های 
پیشران ایران ارائه شد و میزان پیشرفت 
فیزیکی هر شرکت به تفکیک پروژه ها 
شــامل شــرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس، شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو، گروه گســترش نفت و گاز 
پارسیان، شــرکت صنعتی و معدنی 
گل گهر، شــرکت ملی صنایع مس 
ایران، شرکت فولاد مبارکه اصفهان و 
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن 

و فلزات مورد بررســی قرار گرفت. بر 
اساس ارائه گزارش پیشرفت و بررسی 
موانع اجرایی، مقرر شد تا شرکت هایی 
که از برنامه زمان بندی اجرایی پروژه ها 
عقب تر هســتند، برنامــه جبرانی و 
پیشنهادات عملیاتی خود را تا جلسه 
آتی آمــاده کنند و جهت بررســی و 
تصمیم گیری ارائه دهند. همچنین در 
این جلسه گزارشی از میزان پیشرفت 
کل ۴۸ پروژه شرکت های یاد شده به 
ارزش حدود ۱۷.۸ میلیارد دلار ارائه و 
اعلام شد. پیشرفت کل شرکت ها در 
مدت ۱۶ ماه در بخش فلزی و معدنی 
با ۴۲ پروژه، ۲۹ درصــد و در بخش 
پتروشیمی با ۶ پروژه، ۷ درصد بوده 

است.
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دکتر پورابراهیمی در جلسه شورای اداری استان کرمان 
با حضور وزیر کشور مطرح کرد: تننش آبی و وجود اتباع 

بیگانه غیرمجاز بزرگترین مشکل استان کرمان است.

طرح های انتقال آب از خلیج فارس به اســتان  �
کرمان نیازمند تسریع است

جلسه شورای اداری استان کرمان صبح امروز با حضور 
احمد وحیدی وزیر کشور در سالن همایش های ساختمان 

جدید استانداری کرمان برگزار شد.
دکترمحمدرضا پورابراهیمی، رئیس مجمع نمایندگان 
استان کرمان و رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در این 
جلسه با بیان اینکه کم آبی و تنش آبی بزرگترین مشکل 

استان کرمان است، اظهار داشــت: طرح های انتقال آب 
به استان کرمان از شــرق و غرب باید هر چه سریع تر به 

بهره برداری برسد و نیازمند تسریع در روند کار است.
وی با اشاره به اینکه انتقال ۳۰ میلیون متر مکعب آب به 
شهر کرمان مصوب شده است، بیان کرد: امیدوار هستیم 
عملیات اجرایی این خط تا آخر سال به نتیجه برسد و مردم 

از آن بهره ببرند.
نماینده مردم شهرستان های کرمان و راور در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه وجود اتباع بیگانه در استان 
کرمان چالش بعدی است، تصریح کرد: وجود اتباع بیگانه 
غیرمجاز مشــکلات زیادی را برای مردم اســتان ایجاد 

کرده است.

وی با اشــاره به اینکه توسعه منطقه ای بسیار اهمیت 
دارد که بخشــی از آن با تفویض اختیارات به استانداران 
محقق می شود، گفت: ظرفیت های استانی و محلی با نگاه 
حکمرانی محلی می تواند باعث توسعه کشور شود و وزارت 
کشور محور این توسعه اســت که با پشتیبانی می توان 

نتیجه لازم را گرفت.
شایان ذکر است ســاختمان جدید استانداری کرمان 
با حضور وزیر کشــور دکتر پورابراهیمی رئیس مجمع 
نمایندگان اســتان کرمان، و برخی از مســوولان ملی و 

استانی افتتاح گردید
ساختمان جدید اســتانداری کرمان در شش طبقه و 

دارای ۲۷ هزار مترمربع زیربنا است.

ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به اینکه تسهیل 
فرآیند واگذاری پساب به سرمایه گذاران در دستور 
کار است، گفت: توافقات لازم  بین شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور و سازمان بورس برای تاسیس 

بازار آب و پساب حاصل شده است.
فیروز قاسم زاده، اظهار داشت: وزارت نیرو در راستای 
کاهش برداشت از منابع آب سطحی و زیرزمینی به 
ویژه برداشــت برای مصارفی نظیر صنعت و فضای 
ســبز که امکان تامین آنها از منابع آب نامتعارف 
فراهم است، بهره برداری از آب های نامتعارف نظیر 

پساب و آب دریا را در دستور کار قرار داده است.
ســخنگوی صنعت آب گفت: در بخش استفاده از 
پساب، در حال حاضر حدود ۱.۵ میلیارد متر مکعب 
پســاب از تصفیه خانه های شــرب با کیفیت قابل 
استفاده مجدد تولید می شود، طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفتــه، نه تنها ظرفیــت تصفیه خانه های 
فاضلاب کشــور در حال افزایش قابل توجه است، 
بلکه پساب تولیدی کنونی نیز از طریق طرح های 
سرمایه گذاری برای مصارف صنعت هدایت می شود.

 جزئیات توسعه تصفیه خانه فاضلاب در کشور �
وی افزود: در حــال حاضر بیــش از ۳۳۰ میلیون 
مترمکعب از پساب تولیدی در قالب حدود ۵۰ طرح 
با حجم ســرمایه گذاری بیش از ۱۶ هزار میلیارد 
تومان به بخش خصوصی واگذار شــده است و این 
ظرفیت در ماه های آتی بــه ۲ برابر افزایش خواهد 

یافت.
قاسم زاده عنوان کرد: سرمایه گذاران این طرح ها در 
مقابل تخصیص پساب، نسبت به اجرای تاسیسات 
تصفیه و انتقال به محل مصرف اقدام کرده و برداشت 

از منابع آب در اختیار خود را حذف می کنند.

 بورس  پذیرای پساب می شود �
ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به اینکه تسهیل 
فرآیند واگذاری پساب به سرمایه گذاران در دستور 
کار است، گفت: توافقات لازم  بین شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور و سازمان بورس برای تاسیس 

بازار آب و پساب نیز حاصل شده است.
این مقام مسئول عنوان کرد: در حال حاضر حدود 
۴۸ درصد از پساب تصفیه  شده بهداشتی تولیدی 

نیز در بخش شــهرداری و فضای ســبز استفاده 
می شود و از این طریق برداشت از منابع آب سطحی 

و زیرزمینی جلوگیری می شود.
بنابراین گزارش طبق قانون، صنایع کشور موظف 
به خرید و تامین آب مصرفی خود از پساب شده اند، 
در این شــرایط بورس انرژی بــا تعریف پذیرش 
پساب، بازاری شــفاف برای معامله این کالا فراهم 

خواهد کرد.

دکترمحمدرضا پورابراهیمی: 

آب محور توسعه در کرمان

فیروز قاسم زاده سخنگوی شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور: 

بورس پذیرای پساب می شود
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ادعای مسکو درباره وضعیت احیای برجام
دولت آینده آمریکا ممکن است مجدد از توافق خارج شود

وزیر اقتصاد با اشاره به پیشنهاد تعدیل نرخح خوراک 
پتروشــیمی ها گفت: طی دو هفته آینده پیشــنهاد 
وزارت اقتصاد در کمیســیون هم بررســی شده و به 

صحن هیات دولت می رود.
سید احسان خاندوزی در نشســت با کارآفرینان در 

خصوص تعدیل نرخ خوراک پتروشــیمی ها گفت: 
وزارت اقتصاد عمل  بر اساس یک فرمول و ثبات پنج 

ساله فرمول را به نفع فعالان اقتصادی می داند.
وی با تاکید براینکه پیشــنهادی تحت عنوان اصلاح 
آیین نامه آماده شده است که در کمیسیون اقتصادی 

دولت مطرح است، در دو هفته آینده در کمیسیون هم 
بررسی شــده و به صحن هیات دولت می رود، گفت: 
در صورت تصویب پیشنهاد در صحن هیات وزیران، 
درمورد بازگشت فرمول به جای نرخ ثابت هم درمورد 

زمان اجرای آن شاهد تغییر خواهیم بود.

 سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد
ارسال پیشنهاد فرمول ثابت محاسبه نرخ خوراک پتروشیمی ها 

به هیئت دولت تا دو هفته دیگر

سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه بیان کرد: 
هیچ تضمینی وجود ندارد که این دولت جدید ترفند 
خروج از توافق انجام شده را تکرار نکند. هیچ  کسی 

نمی تواند چنین تضمیمی بکند.
ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه درباره 
مذاکرات احیــای توافق هســته ای)برجام( گفت: 
»به نظر می رســد که انتظار )برای ازسرگیری روند 
احیای برجام( واقع بینانه نیست ، چرا که ظرف یک 
ســال در آمریکا انتخابات برگزار خواهد شد و دولت 
جدیدی روی کار خواهد آمد. لاوروف ادامه داد: چه 
کسی می داند که چه دولتی به قدرت خواهد رسید، 
دموکراتیک خواهد بود یــا جمهوری خواه؟ اما هیچ 
تضمینی وجود نــدارد که این دولــت جدید ترفند 
خروج از توافق انجام شده را تکرار نکند. هیچ  کسی 

نمی تواند چنین تضمیمی بکند.
اظهــارات لاوروف در پی این مطرح می شــود که 

با پیروزی جــو بایدن در انتخابات ۲۰۲۱ ریاســت 
جمهوری آمریکا، دولت او اعلام کرد که بازگشت به 
توافق هسته ای که دولت دونالد ترامپ در سال ۲۰۱۸ 

از آن خارج شد، اولویت سیاست خارجی آن است.
مذاکرات بر ســر احیای توافق هسته ای از ابتدای 
سال ۲۰۲۲ در وین میان ایران، شرکای اصلی توافق 
و آمریکا آغاز شد. ایران و آمریکا مذاکرات مستقیمی 
نداشــتند و از طریق هیات های مذاکره کننده دیگر 

در جریان مواضــع یک دیگر قــرار می گرفتند. این 
مذاکرات مدتی اســت که به دلیل برخی مســائل 

حل نشده با وقفه روبه رو شده است.
دستگاه دیپلماسی ایران در این مدت با اشاره به این 
که تبادل پیام های دیپلماتیک در این باره ادامه دارد و 
پنجره دیپلماسی بسته نشده، تاکید کرده است که در 
صورتی که شرکای توافق اراده سیاسی لازم را نشان 
دهند،  آماده نهایی کردن توافقی »خوب« برای لغو 

تحریم هاست که در راستای منافع ملت ایران باشد.
گفتنی اســت در ماه های اخیر آمریکا توانســت 
بخشــی از تورم داخلــی اقتصاد خــود را حل کند. 
معمولاً رویه بر این است که آمریکایی ها یک رییس 
جمهور دمکرات برای حل مسایل اقتصادی روی کار 
می آورند و سپس یک رییس جمهور جمهوری خواه 
برای فروش اسلحه و مهمات برای دستابی به اهداف 

اقتصادی روی کار می آید.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: به تازگی گزارشی در 
یکی از جلســات هیئت وزیران از پیشرفت و نیز تخلفات 
برخی دســتگاه ها در مورد صدور برخط مجوزها مطرح 
شد که با تذکر بســیار جدی رئیس جمهور مواجه شد، 
رئیس جمهور تأکید کرد این تخلفات باید خاتمه یابد. سید 
احسان خاندوزی در حاشیه دیدار با مجمع کارآفرینان در 
جمع خبرنگاران اظهار امیدواری کرد، با توجه به بســته 
مصوب دولت در حوزه مهار تورم، در ماه های آینده، کار به 
جایی برسد که کاهش نرخ تورم و قیمت ها موجب حاکمیت 
آرامش در بازارها و رضایت مندی مردم شود. وی در پاسخ 
به سؤالی در خصوص آخرین وضعیت لایحه »پیشگیری و 
مقابله با رسوب کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی« که اواســط دی ماه 
سال گذشته در هیئت دولت تصویب شد، بیان داشت: این 
لایحه، حاوی موضوعات کلیدی در برخی بندهای آن، یکبار 
در جلسه هیئت وزیران مطرح شد ولی به جهت نقدهایی 
که از سمت برخی دستگاه ها از جمله وزارت کشور به آن 
وارد آمد، دوباره و به منظور انجام اصلاحات مد نظر، به دولت 
برگردانده شد. وی افزود: طبق رویه معمول، تقریبا سه چهار 

ماهه اول هر سال، مصوبات هیئت وزیران بیشتر متمرکز بر 
آیین نامه های تکلیفی بودجه های سالیانه است و تعداد ۵۰ 
آیین نامه تکلیفی در بودجه ۱۴۰۲ گنجانده شده که باید 
به سرعت در دولت تصویب شود و بعد از خاتمه آن، لایحه 

مذکور حتما در هیئت مطرح خواهد شد.

تذکر رئیس جمهور به دستگاه های متخلف از قانون  �
تسهیل مجوزها

خاندوزی در پاســخ به ســؤال دیگری در مورد برخی 
مجوزهای معطل مانده کسب و کار، با تاکید بر اینکه مسئله 
صدور خودکار مجوزها به شکل متناوب ادامه خواهد یافت، 
اعلام کرد: در همین ماه گذشته )خرداد( شرایط صدور یک 
مجوز جدید که پیش از این از طریق درگاه ملی مجوزهای 
کشور، قابلیت صدور نداشت، فراهم شد. وی گفت: اخیرا 
گزارشی در یکی از جلسات هیئت وزیران از پیشرفت و نیز 
تخلفات برخی دستگاه ها در مورد صدور برخط مجوزها 
مطرح شد که با تذکر بسیار جدی رئیس جمهور مواجه و 
از سوی ایشان تأکید شد که این تخلفات باید خاتمه پیدا 
کند و امیدوارم در ماه های آینده، با بسته شدن درب صدور 

مجوز کاغذی و برگشت مجوز آنلاین، شاهد اجرای کامل 
قانون باشیم.

اصلاح نرخ گذاری خوراک صنایع در دستور کار دولت �
خاندوزی در پاسخ به سؤال دیگری در مورد نرخ خوراک 
صنایع و پیشنهاد سازمان بورس برای تعدیل آن و حذف 
قیمت هاب، اظهار داشــت: وزارت اقتصاد به دنبال ایجاد 
ثبات پنج ســاله در این خصوص بر اساس »یک فرمول« 
مشــخص اســت و اعتقاد دارد، این امر موجب افزایش 
ضریب پیش بینی پذیری فعالیت اقتصادی به عنوان یکی 
از دستورات شخص رئیس جمهور می شود. وی افزود: بر 
مبنای همین رویکرد، ما پیشنهادی به عنوان “اصلاح آیین” 
نامه آماده کرده ایم که هم اکنون در کمیسیون اقتصادی 
دولت مطرح اســت و فکر می کنم، پس از بررسی در این 
کمیسیون، حداکثر ظرف دو هفته آینده به صحن هیئت 
دولت برود که در صورت تصویب، هم در مورد »بازگشت 
به فرمول« به جای »نرخ ثابت« و هم در مورد زمان اجرای 
این مصوبه که چشم انداز بلندتر و با ثبات تری به فعالان 

اقتصادی می دهد، شاهد اتفاقات خوبی خواهیم بود.

تذکر رئیس جمهور به دستگاه های متخلف از قانون تسهیل مجوزه
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محمد رستمی مدیرعامل گروه صنعتی صفا: 
سالیانه ۵۰۰ میلیون دلار صرفه جویی 

برای کشور ایجاد کردیم

مدیرعامل گروه صنعتی صفا 
گفت: ســالیانه ۵۰۰ میلیون 
دلار صرفــه جویــی بــرای 
کشور داشتیم و صادرات به کشورهای آلمان، 
هلند، ایتالیا، عراق، ســوریه، افغانستان و ... از 
دستاوردهایی اســت که گروه صنعتی صفا در 

طول این سال ها به آن دست پیدا کرده است.
محمد رستمی مدیرعامل گروه صنعتی صفا در 
جمع خبرنگاران گفــت: گروه صنعتی صفا در 
پروژه های بزرگ آبی، گازی و نفتی مشارکت 
داشته از جمله مهم ترین آنها می توان به تامین 
خطوط لوله فاز ۱۴ پارس جنوبی و انتقال آب از 

خلیج فارس به فلات مرکزی اشاره کرد.
وی با اشــاره به ظرفیت گــروه صنعتی صفا 
عنوان کرد: گروه صنعتی صفا شامل مجموعه 
شرکت های پیشتاز و مســتقر در استان های 
مختلف کشور بوده که در زمینه تولید مقاطع 
فــولادی، ســازه های فلزی، صنعــت پلیمر، 
 ســیم و کابل، نوشــت افزار و صنایــع غذایی 

فعال است.
مدیرعامل گروه صنعتی صفــا در ادامه افزود: 
بزرگترین بخش این گروه در زمینه تولید انواع 
مقاطع فولادی برای عرضه به بازارهای داخلی 
و کشورهای همســایه اســت که این مقاطع 
فولادی در راستای انتقال فرآورده های نفتی، 
انتقــال آب و فاضلاب، صنایع خودرو ســازی 
 HSS ســبک و ســنگین، پروفیل های خاص
برای بلند مرتبه ســازی در صنعت ساختمان 
همچنیــن مقاطع فولادی حاصــل نورد گرم 
 از قبیل انواع تیرآهن، میل گرد و ســایر موارد 

مشابه است.
رستمی تصریح کرد: سالیانه ۵۰۰ میلیون دلار 
صرفه جویی برای کشور داشتیم و صادرات به 
کشــورهای آلمان هلند، ایتالیا، عراق، سوریه، 
افغانستان و ... از دستاوردهایی است که گروه 
صنعتی صفا در طول این ســال ها به آن دست 

پیدا کرده است.
وی در ادامه گفت: با وجود تحریم ها ســالیانه 
۲۵ میلیون دلار صــادرات داریم اگر تحریم ها 
مانع نمی شــدند ســالیانه ۵۰۰ میلیون دلار 

می توانستیم صادرات داشته باشیم.

به گــزارش روابط عمومی ایمیــدرو، موثقی نیا 
امروز در مراسم تکریم و معارفه رئیس هیات عامل 
ایمیدرو که با حضور عباس علی آبادی وزیر صنعت 
معدن و تجارت برگزار شد، با ارایه چشم اندازی از 
برنامه ای پیش روی سازمان، تاکید کرد: در مسیر 
دستیابی به اهداف کلان توســعه معدن و صنایع 
معدنی بایــد برنامه ریزی ها به گونه ای باشــد که 
ثروت کنونی معادن و منابع طبیعی خدادادی را به 
عاملی برای ثروت آفرینی و ثروت زایی به ویژه برای 

نسل های آتی، تبدیل کنیم.
وی در این مراسم که مدیران عامل شرکت های 
بزرگ معدن و صنایع معدنــی، معاونان و مدیران 
ایمیدرو حضور داشــتند، افزود: باید از صرف این 

منابع در بخش هزینه های جاری پرهیز شود.

حوزه های پیشرو �
موثقی نیا در ادامه ســخنانش دو حوزه زنجیره 
فولاد و مس را به عنوان پیشران توسعه بخش معدن 
و صنایع معدنی دانســت و گفت: بخش های روی، 
آلومینیوم، طــلا، تیتانیوم و عناصر نــادر، از دیگر 
حوزه های توسعه ای هســتند، اما فولاد و مس به 

عنوان پیشران عمل می کنند.
سرپرســت هیات عامل ایمیدرو درباره الزامات 
توسعه معدن و صنایع معدنی گفت: در این برنامه، 
زیربناهــا همچون آب، بــرق، گاز، جاده و خطوط 
ریلی و دریایی در کنار بهره گیــری از دانش روز و 
نسل چهارم تکنولوژی از اهمیت ویژه ای برخوردار 
هستند و به عنوان الزامات توسعه باید مد نظر قرار 

گیرند.
موثقی نیا تاکید کرد: رصد و بهره گیری از تحولات 
به روز معدن و صنایع معدنی در جهان از مهم ترین 
الزامات پیش رو هستند و یکی از مهم ترین نمادهای 

آن هوشمندسازی فرایندها است.
وی در ادامــه ســخنان خود اظهار داشــت: در 

فرایند واگذاری ها بایــد بتوان ضمن تحقق اهداف 
خصوصی ســازی، منافع ملی حــال و آینده را نیز 

تضمین کرد.
موثقی نیا در عین حــال بر همدلی و یکپارچگی 
سازمانی تاکید کرد و آن را سبب ساز ایجاد تحرک 
بیشتر و توســعه در بخش معدن و صنایع معدنی 

دانست.
امیر خرمی شــاد رئیس پیشــین هیات عامل 
ایمیدرو نیز در این مراسم، با اشــاره به اینکه طی 
کمتر از دو ماه گذشته در مجموعه ۵۰ برنامه تدوین 
شد، اظهار داشت: این امر شــامل ۱۲ برنامه کلی 

است و نگاه تحولی به این حوزه دارد.
وی تشکیل کارگروه های تخصصی در بخش های 
مختلف شامل منابع انسانی، امور ، فنی، اجتماعی 
و ... را از جمله اقدامات انجام شده ذکر کرد و گفت: 
ایمیدرو تلاش خود را بــه کار گرفته از حوزه اجرا 
خارج و بر تســهیل گری و راهبری تمرکز داشــته 

باشد.
خرمی شــاد همچنین گفت: بررسی طرح های 
نیمه تمام معدن و صنایــع معدنی و تعیین حدود 
۳۰۰ پروژه اولویت دار، جزو عملکرد این دوره است 
به طوری که برآوردها نشــان می دهد این تعداد 
طرح، با ۲ میلیارد دلار سرمایه، پتانسیل ایجاد ۳۰ 

هزار شغل را دارند.
وی همچنیــن از همکاری بــا بخش های علمی 
و دانش بنیان، به روزآوری دانــش و بهره گیری از 
انقلاب چهارم صنعتــی، تعامل با بخش خصوصی 
و تشکل ها و نگاه اثربخشی به جایگاه شرکت های 
معدن و صنایع معدنی به عنــوان دیگر برنامه های 

این سازمان یاد کرد.
در پایان این مراســم، با اهدای لوحی از ســوی 
عباس علی آبادی وزیر صمت، از خدمات و اقدامات 
دوره ریاست امیر خرمی شاد در ایمیدرو، قدردانی 

و سپاس به عمل آمد.

کید موثقی نیا  بر تبدیل   تا
منابع خدادادی به ثروت    آفرینی
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طیب نیا، مدیرعامــل فولاد مبارکه 
در آیین آغاز عملیــات بهره برداری 
آنومالــی ۱۱ مجتمــع معدنــی و 
صنعتی سپهبد شــهید سلیمانی 
ساغند اردکان گفت: سرمایه گذاری 
فولاد مبارکــه بیــش از آن که بر 
روی خاک این ســرزمین باشــد، 
روی سخت کوشــی و تلاش مردم 
این خطــه اســت و امیدواریم که 
 این حضور ســرآغاز تحولات جدی 
باشــد. فــولاد مبارکــه متعلق به 
جای جای میهن اســلامی، افتخار 
هر ایرانی و به وســعت ایران است. 
امروز در ســرزمینی هســتیم که 
به نام ســردار دل ها، ســردار حاج 
قاســم ســلیمانی نام گذاری شده 
 و ایــن حضــور قطعاً مایــه برکت 

خواهد بود.
تولید فولاد همتراز با پیشرفت های 
تکنولوژیک کشور است و امیدواریم 
بتوانیم در تولید فولاد افتخارآفرینی  
کنیم. با توســعه های انجام شــده 
به لحــاظ ذخایــر ســنگ آهن با 
محدودیت هایی مواجه هســتیم، 
بنابرایــن می طلبد کــه در حوزه 

اکتشاف، اســتخراج معادن عمیق، 
کم عیار و هماتیتی، سرمایه گذاری 
جدی انجام گیرد که فولاد مبارکه 
سعی داشــته در این حوزه پیشتاز 
باشــد و فرصت فراهم شــده برای 
اکتشاف و اســتخراج معادن سنگ 

آهن قابل تقدیر است.
امروز فولاد مبارکه با سرمایه گذاری 
۱۰ هزار میلیارد تومانی در ســاغند 
اردکان، اشتغال آفرینی مستقیم و غیر 
مستقیم برای صدها نفر ایجاد می کند 
و فعالیت پررنگی در این منطقه را آغاز 
خواهد کرد که البته از گذشته این 
سرمایه گذاری ها وجود داشته و ادامه 
خواهد داشــت. فولاد مبارکه در هر 
نقطه ای که حضور پیدا کرده موفق 
بوده و امیدواریــم که در این منطقه 
نیز با کمک مســئولین، مردم این 

سرزمین را منتفع کند.

 سرمایه گذاری 1۰ هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه 
در ساغند اردکان

مدیر معدن گهر زمین با اشاره به اهمیت 
و جایگاه این معدن گفت: این معدن با 
ذخیره  تقریبا ۶۵۰ میلیون تن سنگ آهن 
و عیار آهن ۵۳ درصد، هم به لحاظ کمی 
و هم کیفی جــزو بزرگ ترین و بهترین 
ذخایر سنگ آهن دنیا محسوب می شود. 
همچنین این شرکت حدود ۲۰ درصد از 
سنگ آهن مورد نیاز فولاد کشور را تولید 
می کند. مجید غیاثی مدیر معدن گهر 
زمین گفت: با توجه به سند چشم انداز 
فولاد کشور و سهم ۲۰ درصدی معدن 
ســنگ آهن گهرزمین در تأمین سنگ 
مورد نیاز کشــور و حفظ جایگاه معدن 
در زنجیره فولاد کشور، برنامه افزایش 
استخراج از معدن در دســتور کار قرار 
گرفته اســت که این موضوع با توجه به 
عدم تأمین مناسب تجهیزات و امکانات 
معدنکاری به واسطه اعمال تحریم های 
ظالمانه علیه کشور بسیار دشوار است 
و نیازمند همراهــی و همکاری تمامی 
بخش های دولتی و خصوصی می باشد. 
غیاثی در ادامه، مهمترین برنامه معدن 
را افزایش ظرفیت استخراج سنگ آهن 
و باطله برداری متناســب با آن دانست 
و افزود: این مهم بــا برنامه ریزی دقیق 

و منظم در راســتای توســعه معدن و 
بهره برداری بهینه از ذخیره معدن محقق 
خواهد شــد. مدیر معدن گهرزمین در 
پایان برای اجرایی کردن طرح توســعه 
معدن، انجام مطالعات اکتشافات تکمیلی 
و بالا بردن سطح کمی و کیفی داده های 
اکتشافی، تأمین و تجهیز ماشین آلات 
معدنی مــورد نیاز طرح و متناســب با 
معدن، استفاده از سیستم حمل پیوسته 
)نوار نقاله( جهت حمل مواد باطله، اجرای 
کامل رینگ برق معدن، تکمیل شبکه 
پایش سطحی دیواره های معدن، انجام 
مطالعات پایداری شیب و عملیات حفاری 
ژئوتکنیکی، تکمیل مطالعات آب شناسی 
و حفاری گمانه های مرتبط با آب شناسی، 
طرح جامع تجهیــز کارگاه و جانمایی 
تأسیسات ســطحی و تکمیل و توسعه 
سیستم دیسپچینگ معدن را ضروری 

دانست.

مجید غیاثی مدیر معدن گهر زمین: تامین ۲۰ درصدی 
سنگ آهن مورد نیاز فولاد توسط گهرزمین

ایران در صدر جدول دسترسی کشورها به آب شرب شهری و روستایی بر اساس گزارش بانک جهانی
علی اکبــر محرابیان، وزیــر نیرو، در 
حاشیه مراســم رونمایی از پیشخوان 
رصد مدیریت منابع آب کشور گفت: به 
استناد جدیدترین گزارش بانک جهانی، 
بر اساس شاخص های توسعه جهانی، 
ایران در حوزه دسترسی به آب شرب 
در بخش شهری و روستایی در جهان و 
میان کشورهای منطقه در صدر جدول 
قرار داد. وی افزود: درصد دسترسی به 
آب شرب شهری و روستایی در ایران به 
ترتیب برابر با ۹۹.۸۳  و ۸۲ درصد است، 
این در حالی اســت که این شاخص ها 
به همین ترتیب در جهان اعداد ۸۵.۷ 
و ۵۹.۶ درصد و در میان کشــورهای 

خاورمیانه ۸۳.۲ و ۶۹.۵ درصــد را به خود اختصاص 
داده اســت. محرابیان عنوان کرد: در شاخص سرعت 
تامین آب شرب برای مردم، ایران در فهرست برترین 

کشورهای دنیا قرار گرفته است.

بورس پساب تشکیل می شود �
وی با اشاره به اهمیت پساب عنوان کرد: بازچرخانی 

آب از مهمترین برنامه های ما اســت و بنا داریم کلیه 
منبع آب صنایع کشور به جز صنایع غذایی و دارویی را 
از آب سطحی و زیرزمینی به سمت پساب تصفیه شده 

حرکت دهیم.
محرابیان با اشاره به برنامه دولت برای توسعه تصفیه خانه 
فاضلاب گفت: برنامه داریم اقتصاد پساب را حل کنیم و 
در این راستا بورس پساب در محل بورس انرژی کشور 

تشکیل خواهد شد.
وی افزود: دولت مصمم اســت تا شهر 
به شهر و روستا مسئله آب را حل کند، 
ما در این  راستا طرح جهاد آبرسانی را 
داشتیم که امروز با ۴۰ درصد پیشرفت 
در دو ســال افتتاح شــده است. وزیر 
نیرو گفت: در سیســتان متاثر از عدم 
رهاسازی حقابه هیرمند که مطالبه ۲ 
ساله ماســت ولی برخلاف وصول این 
حقابه طرح هایی در ۳ سطح اضطراری، 
میان مدت و بلند مدت در دستور کار 
قرار گرفته اســت. وی افــزود: تامین 
آب شرب بهداشــتی از منابع دیگر با 
آب شــیرین کنی در دستور کار است. 
محرابیان گفت: برای حل مســیله سیســتان، طرح 
انتقال آب از حوضه تالاب و دریا در دســتور کار قرار 
گرفته است و این دو طرح مسئله آب سیستان را حل 
خواهد کرد. عضو کابینه دولت دوازدهم گفت: حقابه 
جمهوری اسلامی یک حق قانونی است قدمی از این 
حق عقب نشینی نخواهیم کرد و افغانستان متعهد به 

پرداخت آن است.
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امین صفری، معاون توسعه معادن و صنایع معدنی هلدینگ ومعادن

 ادغام شرکت ها، راهکاری مناسب جهت بهینه سازی 
در زنجیره تولید است

امین صفری بــا اعلام این مطلــب گفت: در 
صورت واگذاری اختیار سهام مجامع شرکت های 
معدنی وابسته به دولت به بخش های تخصصی، 
ضمن برخورداری از توجیه اقتصادی و فنی، از 
حالت بهم ریختگی خارج و بســیار چابک تر از 

گذشته خواهند شد.
وی با اشاره به اینکه تا یکی دو سال پیش، کار 
هلدینگ »ومعادن« سهام داری بود و فقط کنترل 
مجامع را در دست می گرفت اما طی دو سال اخیر 
با اجرای طرح های  مختلف شــیوه فعالیت ها را 
تغییر داد، افزود: یکی از معضلات شــرکت های 
بزرگ آن است که عموماً غیرقابل کنترل هستند 
و در دوره هــای مختلــف نیز همگام بــا تغییر 
سیاست ها، به سمت وسوهای مختلفی کشیده 
می شوند، به  همین دلیل پیشــنهاد این است 
که اختیار مجامع شرکت های بزرگ معدنی که 
سهام آن ها بین چند وزارتخانه تقسیم شده و در 
واقع دولتی هستند، بر عهده بخش های تخصصی 
قرار گیرد تا مانع از نشر آرا در تصمیم گیری ها و 
کندی اجرای پروژه ها شود؛ به عبارت ساده تر، 
سهام داران عمومی و وابسته به دولت به عنوان 
پدر، صرفا نظاره گر باشند و اختیار مجامع را بر 

عهده سهام داران تخصصی قرار دهند.
معاون توسعه معادن و صنایع معدنی شرکت 
سرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات با اعلام 
اینکه امروزه به جای ادغام شرکت ها، سعی در 
تفکیک آن ها می کنند، تصریــح کرد: تفکیک 
شرکت ها علاوه بر افزایش هزینه هایی هم چون 
بالارفتن قیمت تمام شــده تولیــد، عوارض و 
مالیات، زمینه کاهش کنترل بــر روند تولید و 
کندی اجرای طرح های توسعه را فراهم می سازد. 
به عنوان مثال در اردکان یزد، چهار شرکت در 

منطقه چادرملو قرار دارند، این ها اگر می خواهند 
ســنگ یا ماده اولیه به واحدهای زیرمجموعه 
خود بدهند، باید به طور مجزا مالیات و عوارض 
پرداخت کننــد و هرگونه فروش بــه یکدیگر 
مستلزم رعایت بخشــنامه های گوناگون است؛ 
در حالی  که در صورت ادغــام، همه این موارد 
رفع شده و مهم تر از آن قیمت تمام شده تولید و 

هزینه های سربار به شدت کاهش می یابد.
صفری ادامه داد: در معدن گل گهر نیز کارخانه 
در معدن دیگری است و یا یک معدن میان چند 
شرکت تقسیم شده است؛ در حالی  که می تواند 
در قالب یک مجموعه اداره شــود تــا علاوه  بر 
تمرکــز در تصمیم گیری ها و اســتراتژی های 
منطقه، کنترل ها آســان تر و هــم امور جاری 

شرکت روان تر شود.
وی با اشاره به اینکه نمی توان یک آنومالی را 
میان چند شرکت تقسیم کرد، زیرا به لحاظ فنی 
و تردد ماشین آلات، طراحی معدن و... امکان پذیر 
و اقتصادی نیســت؛ مطرح کــرد: دولت باید با 
یک حرکت سازنده، شرکت های معدنی مانند 
گل گهر و گهرزمین را با یکدیگــر ادغام کند تا 
تخصص، توان، چابکی و پتانسیل مجموعه بیش 

از پیش افزایش یابد.
معاون توســعه معــادن و صنایــع معدنی 
هلدینگ »ومعــادن« با ذکر مثالی از کشــور 
چین، اظهار داشت: کشور چین از ۲۰ سال پیش 
ادغام شــرکت های کوچک فولادی را با اتخاذ 
سیاست های تشویقی و حتی تنبیهی آغاز کرد؛ 
به همین دلیل امروز شاهد آن هستیم که شرکت 
»Masteel« حدود ۱۵ میلیون تن فولاد را با سه 
هزار نفر نیرو تولید می کند؛ در حالی  که مبارکه 
برای تقریبا نصف همین میزان تولید، ۱۵ هزار 

نفر نیرو دارد. طبیعی است که این وضعیت و این 
تورم نیرو، نتیجه همان عدم ادغام هایی است که 
باید انجام می شده اما تاکنون تلاشی برای تحقق 

آن صورت نگرفته است.
صفری اضافه کرد: برای مثــال اگر چادرملو 
و مبارکه بــا یکدیگر ادغام شــوند، توان تولید، 
پتانســیل و حتی قــدرت چانه زنــی آن ها در 
عرصه های بین المللی به میزان بســیار زیادی 

افزایش می یابد.
وی ضمن اشــاره به وضعیت معادن مس در 
کشور، تاکید کرد: اگر تاکنون شرکت ملی صنایع 
مس ایران از وضعیت نسبتا خوبی بهره مند بوده 
اســت، دلیل آن تملک معادن مس و کنترل بر 
عملکرد معادن توســط یک مجموعه مدیریتی 
بوده است که امیدواریم این روند منحرف نشود.

معاون توسعه معادن و صنایع معدنی شرکت 
سرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات در ادامه 
در اختیار بودن صدها محدوده اکتشــافی نزد 
ســازمان های دولتــی را یکــی از بزرگ ترین 
چالش های معادن کشور دانست و خاطرنشان 
کرد: امروز پهنه های پتانســیل دار کشــور در 
بلوکه سازمان انرژی اتمی و نیز صدها محدوده 
اکتشــافی در اختیار ایمیدرو و شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران اســت، به دلیل قوانین 
و آیین نامه های دست وپاگیر، امکان بهره مندی 
از توان فنی و مالــی بخش خصوصی از ایمیدرو 
سلب شده که حوزه معدن به شدت نیازمند ورود 

جدی و حل و فصل آن است.
صفــری در پایــان بزرگ تریــن مشــکل 
شــرکت های بزرگ معدنی را تعدد سهام داران 
مختلــف در شــرکت های گوناگــون و گاهی 

غیرتخصصی ارزیابی کرد.
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اکبری تالارپشتی رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس

بررسی اقدامات انجام گرفته برای توسعه منطقه مکران
 اساسنامه منطقه مکران در دولت تصویب شده است

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس از بررســی 
اقدامات انجــام گرفته برای توســعه منطقــه مکران در 

کمیسیون متبوعش خبر داد.
عزت الله اکبری تالارپشتی رییس کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس در تشریح نشست امروز )یکشنبه ۲۵ تیرماه( 
کمیسیون متبوعش به حضور حسین دهقان دبیر اجرایی 

شورای توسعه مکران در این جلسه اشاره کرد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی افزود: کمیسیون صنایع و معادن 
نخستین کمیسیون تخصصی مجلس شورای اسلامی بود 
که از آقای دهقان برای ارائه گزارش درباره توسعه منطقه 

مکران دعوت به عمل آورد.

وی با بیان اینکه در این جلســه اقدامــات انجام گرفته 
برای توسعه مکران تشریح شد، اضافه کرد: در این گزارش 
ظرفیت منطقه مکران به تفصیل بیان شد. این نماینده مردم 
در مجلس یازدهم ادامه داد: براســاس گزارش ارائه شده 
اساسنامه منطقه مکران در دولت تصویب و لایحه آن برای 

بررسی به مجلس شورای اسلامی می شود.
اکبری تالارپشتی با بیان اینکه مسوول منطقه مکران باید 
اختیار تام داشته باشد، ادامه داد: در صورت تحقق این مهم 
این مسوول می تواند تصمیمات لازم را در موقعیت مناسب 
اخذ کند، در غیر این صورت نمی توان در جذب سرمایه گذار 

خارجی و بخش خصوصی برای این بخش موفق بود.
وی در تشریح موضوع فوق به بیان مثالی پرداخت و بیان 

کرد: گزارشی به بنده ارائه شد مبنی بر اینکه حدود ۴ ماه مواد 
اولیه موردنیاز ۱۰ واحد تولیدی در گمرک معطل مانده است 
و برای ترخیص این مواد نیاز است یکی از مسوولان ای تی 
وزارت صمت اقدام لازم را انجام دهد که متاسفانه این اقدام 

انجام نمی شد؛ پس از پیگیری بنده این مشکل رفع شد.
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: باید 
همه با یکدیگر هماهنگ باشند و با سرعت کار را پیگیری 

کنند تا سرمایه بخش خصوصی جذب شود.
وی با تاکید براینکه دولت باید در دپیلماسی اقتصادی 
پیش رو باشد، گفت: دولت باید مشوق های جذب سرمایه را 
احصا کند، زیرا اکنون جنگ مشوق ها است و اگر ما مشوق 

نداشته باشیم تمایلی برای سرمایه گذاری وجود ندارد.
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فخوز را به دلیل پایداری و ارزش ذاتی بالا توصیه کنید

از جمله شــرکت های بنیادی و ارزنده بازار ســرمایه 
می توان به فولاد خوزســتان با نماد » فخوز« و ظرفیت 
تولید ۳.۸ میلیون تن محصول اشاره کرد. هرگاه صحبت 
از شمش فولادی می شود، فولاد خوزستان حرف اول را 
در بازار داخلی می زند. محصولات شرکت جایگاه ویژه ای 
نزد شــرکت های نوردی دارد؛ چرا که بزرگترین تامین 
کننده ماده اولیه این شرکت ها، فولاد خوزستان است. 
تامین کننده مادر بازار، در بهــار ۱۴۰۲ در حدود ۶۵۴ 
هزار تن شــمش فولادی در بازار داخلی عرضه کرده و 
۲۳.۷% از معاملات شمش فولادی در بورس کالا متعلق 

به این شرکت پیشرو فولادی است.
 دسترسی مناســب به شــبکه ها و امکانات حمل و 
نقلی، تامین پایدار و بهینه اقلام استراتژیک مواد اولیه 
و تجهیزات تولیدی، نبود مشــکل تامیــن آب و انرژی 
و اســتفاده از تکنولوژی های به روز تولیــدی از جمله 
مزیت های رقابتی شرکت محسوب می شود. به کارگیری 
اقتصادی و بهینه منابع مالی و عملیاتی به منظور تداوم 
و توسعه فعالیت های عملیاتی تجارت از جمله وظایف 
اصلی مدیریت اســت. هیات مدیره شرکت نیز با هدف 
کاهش ریسک کمبود سنگ آهن؛ برنامه تملک معادن، 
استفاده چندباره از قراضه آهن و خرید معادن در سایر 

کشورها را در دستور کار خود قرار داده است.
فولاد خوزستان از معدود شــرکت های بازار سرمایه 
بوده که چهار مرحله پشت سرهم از محل سود انباشته 
سرمایه خود را افزایش داده است. شرکت هایی قادر به 
انجام این نوع افزایش ســرمایه هستند که از ثبات سود 
آوری قابل توجهی برخوردار بــوده و به اصطلاح جز » 
شرکت های پایدار« بازار ســرمایه محسوب می شوند. 
سرمایه اسمی شرکت در شــهریور ۱۴۰۱ با افزایش ۷ 
هزار میلیارد تومانی از محل ســود انباشته به ۱۹ همت 

رسید. گروه توسعه اقتصادی پایندگان با مالکیت %۴۶ 
سهام این شــرکت فولادی بزرگ، ســهامدار عمده آن 
محسوب شده و در تعیین سیاست های مالی و عملیاتی 

این شرکت نقش کلیدی دارد.
این پیشــرو صنعت فولاد در نخســتین فصل دوره 
مالی ۱۴۰۲ موفق به پوشش ۷۰% ســود خالص سال 
گذشته شده و با انتشار گزارش خود اهالی بازار سرمایه را 
شگفت زده کرده است. ناگفته نماند که با توجه به عملکرد 
چشمگیر شرکت در گزارشات ماهانه و ثبت جهش های 
متوالی عملیاتــی، بازار نیز انتظــار چنین گزارش فوق 

العاده ای را از این شرکت فولادی بزرگ داشت.
رشد درآمد های عملیاتی در کنار کنترل هزینه های 
تولیدی، غایت هر تیم مدیریتی می باشد؛ اصلی که در 
فولاد خوزســتان به وضوح قابل رویت است. در مدت ۳ 
ماهه نخست دوره مالی ۱۴۰۲، با وجود رشد ۸.۸ هزار 
میلیارد تومانی درآمدهای عملیاتی، بهای تمام شــده 
فعالیت های تولیدی به نحو مطلوبی مدیریت شــده و 
نتیجه آن در جهش ۷۰% ســود ناخالص شرکت قابل 
مشاهده است. ســود ناخالص واحد تجاری با رشد ۲.۷ 
همتی به ۶.۶ هزار میلیارد تومان رسیده است. گفتنی 
است که حاشیه سود این دوره نیز ۳۱% محاسبه شده که 
در مقایسه با سایر رقبا، در سطح مطلوبی قرار دارد که آن 
هم ثمره سرمایه گذاری های بلندمدت مدیریت با هدف 

تکمیل زنجیره ارزش است.
درآمدهای عملیاتی فصل بهار شــرکت ۲۱.۵ همت 
گزارش شده است. این عدد دستاورد بزرگی برای شرکت 
است؛ چرا که معادل ۴۱% درآمد دوره قبلی و ۲۷% درآمد 
بودجه شده دوره ۱۴۰۲ است. با توجه به عملکرد فراتر از 
انتظار شرکت در فصل بهار، بازار انتظار تعدیلات مثبت 
ســنگین در بودجه عملیاتی ۱۴۰۲ و در نتیجه لمس 

 دسترسی مناسب به 
شبکه ها و امکانات 
حمل و نقلی، تامین 
پایدار و بهینه اقلام 

استراتژیک مواد اولیه 
و تجهیزات تولیدی، 

نبود مشکل تامین آب 
و انرژی و استفاده 

از تکنولوژی های به 
روز تولیدی از جمله 

مزیت های رقابتی 
»فخور« محسوب 

می شود
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تارگت های بالاتر سود هر سهم را دارد.
هزینه های اداری تشکیلاتی شــرکت، برخلاف 
بسیاری از واحد های بورســی، رشدی کمتر از نرخ 
تورم را نشــان می دهد و با افزایش ۳۶۰ میلیاردی 
نسبت به مقطع مقایســه ای به ۱.۲۵ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
فخوز در نخســتین فصل دوره مالی ۱۴۰۲ موفق 
به پوشش کامل سود عملیاتی سال مالی قبل شده 
اســت که نوید بخش آینده بســیار روشن شرکت 
می باشد.  نتیجه اعمال سیاســت های اثربخش در 
خصوص کنتــرل هزینه های تجارت، کســب ۵.۵ 
هزار میلیارد تومان سود عملیاتی بوده که نسبت به 
مقطع مقایسه ای، جهش سنگین ۲.۲ همتی را نشان 
می دهد. شایان ذکر است که حاشیه سود عملیاتی 

این غول فولادی نیز ۲۶% محاسبه شده است.
تامین سرمایه از تسهیلات بانکی در محیط هایی 
اقتصادی که حاکمیت تمایل به تزریق ســرمایه به 
تولید دارد و همچنین رقابت شــدیدی در دریافت 
تسهیلات اســت، جذاب می باشــد. مدیریت این 
شــرکت نیز با علم به این موضوع، در مدت ۳ ماهه 
ابتدایی دوره ۱۴۰۲ ، ۷۸۵ میلیارد تومان تسهیلات 
از سیســتم بانکی دریافت و به واحد تجاری تزریق 
کرده اســت. ماحصل فعالیت های شرکت در فصل 
بهار، شناسایی ۴.۶ هزار میلیارد تومان سود خالص 
معادل ۲۴ تومان سود به ازای هر سهم بوده که نسبت 
به مقطع مشــابه ، ۱.۵ همت رشد را نشان می دهد. 
سود خالص دوره ۱۴۰۱ ، ۶.۶۷ همت گزارش شده 
است؛ فلذا این شرکت پیشرو صنعت فولاد تنها در 
مدت ۳ ماه، موفق به پوشش ۷۰% سود خالص سال 

قبل شده است.
ساختار ســرمایه بهینه و کارآمد تضمین کننده 
ثبات عملیات شرکت در سال های آتی است. ساختار 
سرمایه فخوز از ســلامت بالایی برخوردار بوده و در 
انتهای خرداد ۱۴۰۲ از ۵۱% حقوق مالکانه و %۴۹ 
بدهی تشکیل شــده اســت. لازم به ذکر است که 
حساب سود انباشــته مانده ای معادل ۱۲.۳ همت 
داشته؛ فلذا شرکت به راحتی می تواند مجدداً از این 
محل سرمایه خود را افزایش داده و از معافیت های 

مالیاتی در نظر گرفته شده نفع ببرد.
مدیریت واحد تجاری توجه ویژه ای به دارایی های 
ثابت شــرکت دارد؛ چرا که حفظ و توسعه عملیات 
شرکت به آنها وابسته است. به همین منظور، در فصل 
بهار مبلغ ۱.۳۴ هزار میلیــارد تومان بابت تحصیل 
دارایی های ثابت مشهود ســرمایه گذاری شده که 
مبلغ این ســرمایه گذاری معادل ۳۰% سود خالص 

این مدت می باشد.
پرش چشمگیر ۵۰۰% وجوه نقد عملیاتی نگرانی 
از بابت ریســک نقدینگی برای سهامداران شرکت 
باقی نگذاشته است. در انتهای خرداد ۱۴۰۲ ، ۴.۷۹ 
هزار میلیارد تومان وجوه نقد عملیاتی گزارش شده 
که نسبت به مقطع مقایســه ای جهش ۶ برابری را 

نشان می دهد.
بلوم و بیلت با ســهم ۶۲% در سبد درآمدی فصل 
بهار، محصول استراتژیک شرکت محسوب می شود. 
در این مدت ۳ ماهــه، ۶۲۰ هزار تن از این محصول 
تولید شده که مبین رشد ۲۴% تناژ تولیدی است. در 
پی رشد تولید، تناژ فروش این محصول نیز جهش 
سنگین ۶۴% را ثبت کرده و با ۲۵۵ هزار تن افزایش 

به ۶۵۲ هزار تن رسیده است.
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رئیس جمهور مجتمع پتروشیمی گچساران 
را جلــوه ای از شــعار مــا می توانیــم و تبدیل 
ظرفیت های کشور به ثروت توصیف کرد و اظهار 
داشــت: ملت ایران این هنر را دارد که تحریم و 
تهدید را به فرصت و ثروت تبدیل کند و تکمیل 
و بهره برداری از این پروژه یکی از جلوه های این 

هنر ملت ایران است.
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس، دکتر ســید ابراهیم 
رئیســی در جریان دور دوم ســفرهای استانی 
دولت مردمی به مقصــد کهگیلویه و بویراحمد، 
در آیین آغــاز عملیات راه اندازی پتروشــیمی 
گچساران ضمن تقدیر و تشکر از مهندس اوجی 
و دکتر علی عسکری و همه مسئولان، مدیران، 
پیمانکاران، مشــاوران، متخصصان و کارگران، 
این پروژه بزرگ صنعتی را گامی مهم در جهت 
 رشــد تولید، افزایــش اشــتغال و امیدآفرینی 

در مردم دانست.
دکتر رئیســی »تولید زنجیره ای«، »طراحی، 
مهندســی، ابزار و تجهیزات استفاده شده تماما 
ایرانــی« و »افزایش ۳ هزار نفری اشــتغال« را 
از جمله ویژگی های مهم مجتمع پتروشــیمی 
گچساران برشمرد و افزود: همچنین بهره برداری 
از این پروژه منجر به جلوگیری از هدر رفت ثروت 
ملی و گاز مشعل ها و مانع آلایندگی خواهد شد 

که اقدامی بسیار ارزشمند است.
رئیس جمهــور با تاکیــد بــر اهمیت نقش 

شــرکت های بزرگ صنعتی در توسعه و تامین 
نیازهای شــهرهای محــل احــداث در قالب 
مسئولیت اجتماعی تصریح کرد: بیش از ۲ هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومان برای مصوبات استان از محل 
مسئولیت اجتماعی شرکت های بزرگ تصویب 
شــده و طبعاً مجتمع پتروشیمی گچساران نیز 
باید در این راستا و در جهت رفع نیازهای مختلف 
استان کهگیلویه و بویراحمد و به ویژه شهرستان 

گچساران به وظایف خود عمل کند.
دکتر رئیســی با بیان اینکه بخش قابل توجه 
و کار اصلی در تکمیل این پروژه بزرگ صنعتی 
در دولت مردمی محقق شــده، از همه مدیران، 
مهندسان، کارشناسان نخبه و متعهد و کارگران 
پرتــوان و خانواده های آنان کــه در گرمای ۵۰ 
درجه به صــورت چند شــیفته بــرای تکمیل 
پتروشیمی گچســاران همت گماردند، تشکر و 

قدردانی کرد.
رئیس جمهور همچنین جذب ۱۷هزارمیلیارد 
سرمایه برای تکمیل این پروژه را اقدامی بسیار 

مهم و شایسته تقدیر دانست.
دکتر رئیسی مجتمع پتروشیمی گچساران را 
جلوه ای از شعار ما می توانیم و تبدیل ظرفیت های 
کشــور به ثروت توصیف کرد و گفت: ملت ایران 
این هنر را دارد که تحریــم و تهدید را به فرصت 
و ثروت تبدیل کنــد و تکمیــل و بهره برداری 
 از ایــن پــروژه یکــی از جلوه های ایــن هنر 

ملت ایران است.

دکتر رئیسی در آیین راه اندازی رسمی ایرانی ترین الفین کشور:
پتروشیمی گچساران، جلوه ای از هنر ملت 
است فرصت  به  تهدید  تبدیل  در  ایران 

محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه:

 همکاری فولاد مبارکه 
با نهادهای نظارتی

 بزرگترین انحراف در فولاد انتصاب افراد 
فاقد تخصص در پست های مدیریتی بود

تشــخیص جرم و تخلف 
پرونده فــولاد مبارکه در 
صلاحیــت قــوه قضائیه 
است، انتصاب افراد فاقد تخصص در مناصب 
مدیریتــی بزرگ ترین انحــراف در فولاد 
مبارکه بــود که در ۱۰ مــاه اخیر تغییرات 

زیادی در مناصب مدیریتی انجام شد.
شرکت فولاد مبارکه اصفهان موضع رسمی 
خود را در رابطه با این مســأله اعلام کرده 
است و قطعاً هرگونه همکاری را با نهادهای 
نظارتی برای روشن شدن ابعاد این مساله 

انجام خواهد داد.
این گــزارش مربوط بــه دوره مدیریت 
شرکت فولاد مبارکه در دولت قبل است، با 
توجه به دغدغه ها و انتظارات مردم از دولت 
انقلابی، از زمانی که مســئولیت شرکت را 
بر عهده گرفته ایم درصدد اصلاح بوده ایم. 
تاکنون نیز اصلاحات بسیاری انجام شده، 
ضمــن اینکه اولیــن تغییــرات در دولت 
 جدید تغییرات در شــرکت فولاد مبارکه 

بود.
بررسی تغییرات بر اساس این شاخص در 
فولاد مبارکه طی ۱۰ ماه گذشته در حالی 
که هنوز گزارش تحقیق و تفحص در مجلس 
قرائت نشده بود، می تواند مؤید این موضوع 
باشد که هدف ما بازگرداندن این مجموعه 
عظیم به ریل اصلی خود و سپردن راهبری 

آن به افراد متخصص و متعهد بوده است.
شرایط فولاد مبارکه به لحاظ شاخص ها 
و رکوردهــای تولیــد و حرکت پرشــتاب 
پروژه های توســعه نســبت به روند قبل با 
وضعیت بسیار بهتری در حال انجام است به 
طوری که ضمن برجا گذاشتن ده ها رکورد 
تولید در چندماهه اول ســال جاری بالغ بر 
۱۰ درصد رشد میانگین در نواحی تولیدی 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل برجای 

گذاشته شده است.

 پتروشیمی گچساران، گامی مهم در جهت رشد تولید، افزایش اشتغال 
و امیدآفرینی در مردم است
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بانک سپه در صدر بانک های 
پرداخت کننده تسهیلات بدون 

ضامن قرار گرفت

افزایش جوایز جشنواره 
بزرگ قرعه کشی حساب های 

قرض الحسنه پس انداز بانک سپه

بر اســاس اعــلام وزارت 
اقتصــاد، بانک ســپه با 
پرداخت 1۷ هــزار و ۶۹۹ 
میلیارد تومــان به بیش 
از ۶۳۰ هــزار نفر، در صدر 
بانک های پرداخت کننده 
تسهیلات بدون ضامن در 

کشور قرار گرفت.
بر اســاس اعــلام وزارت 
اقتصــاد، بانک ســپه با 
پرداخت 1۷ هــزار و ۶۹۹ 
میلیارد تومــان به بیش 
از ۶۳۰ هــزار نفر، در صدر 
بانک های پرداخت کننده 
تسهیلات بدون ضامن در 

کشور قرار گرفت.
بــه گــزارش پایــگاه 
اطلاع رســانی بانک سپه، 
این بانک بر اساس گزارش 
عملکرد منتشــر شــده 
بانک های دولتی و خصوصی 
شده در پرداخت تسهیلات 
تا سقف یک میلیارد ریال 
بدون ضامــن، در جایگاه 
نخست بانک های پرداخت 

کننده تســهیلات بدون 
ضامن در کشور قرار گرفت.

بر اساس اعلام وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی، بانک 
سپه از تاریخ اول بهمن ماه 
سال 1۴۰۰ تا 15 خردادماه 
سال 1۴۰۲ با پرداخت بالغ 
بر 1۷ هزار و ۶۹۹ میلیارد 
و ۷5۹ میلیــون تومان به 
۶۳ هزار و 11 نفــر، از نظر 
تعداد و حجم تســهیلات 
اعطایی در صدر بانک های 
تسهیلات  پرداخت کننده 
بدون ضامن در کشور قرار 

گرفت.
لازم به ذکر اســت، بانک 
های دولتــی و بانک هایی 
که دولت ســهام مالکیتی 
آنهــا را در اختیار دارد، از 
ابتدای بهمن 1۴۰۰ تا نیمه 
خردادمــاه 1۴۰۲ به یک 
میلیون و ۹۲8 هزار و ۷۲۴ 
نفر، ۶8 هزار و 881 میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت 

کرده اند.

بانک ســپه بــا توجه به 
استقبال و اعتماد گسترده 
هموطنان عزیز، جوایز چهل  
و سومین مرحله قرعه کشی 
قرض الحسنه  حساب های 
پس انداز )ریالی و ارزی( این 

بانک را افزایش داد.
پایــگاه  گــزارش  بــه 
اطلاع رســانی بانک سپه، 
جوایز چهل  و سومین مرحله 
قرعه کشــی حساب های 
پس انداز  قرض الحســنه 
)ریالی و ارزی( بانک سپه 
با شعار )در مدار مهربانی، از 
مردم برای مردم( به ۴۴۴۴ 

جایزه نقــدی یک میلیارد 
ریالی همراه بــا 11111 حق 
تقدم وام قرض الحسنه 5۰۰ 
میلیون ریالی و میلیاردها 
ریال جوایز نقــدی دیگر 

افزایش یافت.
هموطنان گرامی می توانند 
با افتتاح حســاب، تکمیل 
و افزایش موجودی خود و 
حفظ حداقــل موجودی به 
مبلغ 1۰۰ هزار تومان )هر 5۰ 
هزار تومان در هر روز یک 
امتیاز( در این قرعه کشی 
بزرگ شــرکت و از جوایز 

ارزنده آن بهره مند شوند.

 اعتماد فعالان اقتصادی 
به چک امن دیجیتال

»چکنو« بانک صادرات ایران از مرز 6۱۱ هزار فقره گذشت

اســتقبال از ظرفیت های 
چکنو بانک صادرات ایران 
به عنوان نخســتین چک 
امن دیجیتال نظام بانکی، 
تعداد چکنوهای صادره را 

از ۶11 هزار فقره فراتر برد.
به گــزارش روابط عمومی 
بانک صادرات ایران، تعداد 
چکنوهای صادرشده توسط 
مشــتریان بانک صادرات 
ایران بر بستر همراه بانک 
در پایان تیرماه سال جاری 
به ۶11 هــزار و 51۰ فقره 
رســید که از این میان ۶8 
هزار و ۲۰۷ بــرگ چکنو 
کارسازی شــده و بالغ بر 
۲8۳۶ میلیــارد ریال در 
قالــب وجــوه چک های 
کارسازی شــده، منتقل 

شده است.
کاهش قابــل توجه تعداد 
چک های برگشتی و حتی 
کاهش تعداد زندانیان چک 
نشــان از موفقیت قوانین 
و مقررات جدید در حوزه 
چک دارد و با اســتقبال 
مشــتریان بانک صادرات 
ایران از قابلیت های چکنو 
به عنوان نخســتین چک 
دیجیتال نظام بانکی، امنیت 
و سرعت در مبادلات بانکی 
و انتقال وجوه با شــرایط 
بهتری روبه رو شده و اعتماد 
فعالان اقتصادی به چک را 

بیشتر کرده است.
آخریــن  اســاس  بــر 
آمارهای بانک مرکزی در 
اردیبهشت ماه سال جاری 
بیــش از ۹۲ درصد تعداد 

چک های صــادره در نظام 
بانکی وصول شــده و تنها 
۷.8 درصد آنها برگشــت 
خورده اند و به این ترتیب 
اقبال فعــالان اقتصادی 
بــه چک های صیــادی و 
در مرحله پیشــرفته تر به 
چک های دیجیتال، موجب 
اعتماد بیشــتر به گردش 
چک در معاملات شــده و 
روند استفاده از چک امن 
دیجیتال افــق نوینی از 
استفاده از این ابزار پولی 
را پیش روی قرار داده است.

ســرعت بالا در صدور و 
پرداخت چک، صرفه جویی 
در مصرف کاغذ، امنیت بالا 
و کاهش جرائمی نظیر جعل 
یا سرقت چک، عدم امکان 
ویرایش اطلاعات چک پس 
از صدور، مشــخص بودن 
روند نقــل و انتقال چک، 
هزینه مربــوط به دریافت 
دســته چک و نگهداری 
چک های دریافتی، امکان 
ارسال درخواست و صدور 
دســته چک بــدون نیاز 
به مراجعــه حضوری و در 
کوتاه تریــن زمان ممکن، 
امکان صــدور چک در هر 
زمان و مکان و وصول بدون 
نیاز به مراجعه حضوری به 
شعبه و در نتیجه تسهیل 
و تسریع در روند معاملات 
تجاری و بازرگانی و امکان 
دریافــت دســته چک 
دیجیتال همزمان با دسته 
چــک کاغــذی از جمله 

مزیت های چکنو است.
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اقتصاد معدن پیشران انرژی هسته ای
* تمرکز انرژی اتمی بر استخراج مواد معدنی پرتوزا *آغاز نهضت بهره برداری از معادن عمیق

محمد اسلامی در مراســم آغاز عملیات بهره برداری 
از محدوده »آنومالی یازده« مجتمع معدنی و صنعتی 
سپهبد شهید سلیمانی ساغند اردکان با اشاره به نقش 
»آنومالی یازده« در توسعه بهره برداری از معادن اظهار 
کرد: عملیات امروز که با نام حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع( آغاز شد، دو پیام مشخص دارد؛ پیام نخست، تسهیل 
کردن سرمایه گذاری و استفاده از ظرفیت های درونی 
بوده که شرکت فولاد مبارکه ســرمایه گذار این طرح 

است.
وی افزود: از این طریق می توانیــم در تولید زنجیره 
ارزش نقش داشته باشــیم و با فعال کردن آن از تولید 
ملی و گشایش در این عرصه پشتیبانی کنیم. همزمان 
که ســازمان انرژی اتمی ایران، مواد پرتوزا را استخراج 
می کند، همچنین بــه بهره بــرداری از عناصر همراه 
می پردازد و آن ها را در چرخه فرآوری قرار می دهد و به 
این طریق گام نخست که پشتیبانی از تولید و گسترش 

ظرفیت تولید است، شکل می گیرد.
این عضو کابینه دولت سیزدهم تصریح کرد: پیام یا 
گام دوم در این پروژه، اســتفاده از معادن عمیق است. 
اینکه ما از معادن رخ نما بهره برداری کنیم و کمتر وارد 
معادن عمیق بشویم، غفلتی اســت که در گذشته رخ 
داده در حالی که با توجه به شــرایط کشــور و نیاز های 
داخلی، این مساله یک ضرورت به شمار می آید. استفاده 
از معادن عمیق به شکوفایی اقتصادی در صنعت معدن 
که همیشــه مورد تاکید و اشــاره مقام معظم رهبری 
بوده، منجر می شود. در همین راستا محدوده آنومالی 

یازده یکی از معادن عمیق قلمداد می شــود که ذخیره 
مناســبی دارد و می توان از آن به بهترین شکل ممکن 

بهره برداری کرد.
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با اشاره به اینکه به 
دنبال شناسایی طرف های مشــارکت دارای اهلیت و 
ظرفیت هستیم تا بهره برداری از معادن را بیشتر رونق 
دهیم، گفت: در این دوره مدیریت سازمان انرژی اتمی 
ایران، پروژه محدوده »آنومالی یازده« مجتمع معدنی و 
صنعتی سپهبد شهید سلیمانی ساغند اردکان، هفتمین 
معدنی است که با چنین رویکردی به بهره برداری رسید 
و با ادامه این نهضت و در ســال آینده تعداد این معادن 

بیشتر خواهد شد.

تاثیرگذاری محــدوده »آنومالی یازده« در چرخه  �
سوخته هسته ای

فاطمی، استاندار یزد درباره آغاز عملیات بهره برداری 
محدوده »آنومالی یازده« ســاغند اردکان، اظهار کرد: 
ضمن تشکر از مهندس اسلامی، معاون رییس جمهور 
و رییس ســازمان انرژی اتمی باید گفت که اکتشاف و 
استخراج عناصر پرتوزا در چرخه سوخت هسته ای که 
ابتدای این زنجیره قرار دارد، در یزد در حال شکل گیری 

است.
وی افزود: خوشــبختانه معادن راکد در یزد در حال 
بهره برداری اســت و امروز این معدن با حضور معاون 
محترم رییس جمهور و مشارکت شرکت فولاد مبارکه 
به بهره برداری رســید. معدنی که در ابعاد مختلف و در 

چرخه سوخته هســته ای و نیز در زنجیره ارزش فولاد 
تاثیرگذار خواهد بود.

لزوم نگاه جدی به تکنولوژی اســتخراج از معادن  �
عمیق در کشور

در بخش دیگر این مراسم، طیب نیا، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه با اشــاره به اینکه این شرکت بزرگترین 
تولید کننده فولاد کشور به حساب می آید، تصریح کرد: 
اکنون ایران در صنعت فــولاد جایگاه تعیین کننده ای 
دارد. به همین خاطر ضرورت دارد در ارتقای این صنعت 
مادر به ویژه در حوزه های بالادســتی و مواد اولیه نظیر 
اکتشــاف، اســتخراج و بهره گیری از تکنولوژی های 

فرآوری معادن بیشتر کار شود.
وی در ادامه با بیان اینکه در دســتیابی به تکنولوژی 
استخراج از معادن عمیق در کشور کار جدی انجام نشده 
است، گفت: با توجه به شرایط کنونی می طلبد تا فعالان 
این زنجیره، وارد عرصه فعالیت شــوند. خوشبختانه با 
لطف خداوند بستری در محدوده آنومالی یازده فراهم 
شد که شرکت های دارای اهلیت از جمله فولاد مبارکه 

در آن سرمایه گذاری کنند.
طیب نیا تصریح کرد: براساس برنامه ریزی های انجام 
شــده حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در 
این معدن باید انجام شــود که متعاقب آن و در صورت 
همکاری و مساعدت مسوولان استان، مرحله بعدی کار 
یعنی تولید کنستانتره و احداث کارخانه های فرآوری 

آغاز خواهد شد.

 خوشبختانه معادن راکد در یزد در حال بهره برداری است و امروز این معدن با حضور معاون محترم رییس جمهور 
و مشارکت شرکت فولاد مبارکه به بهره برداری رسید
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اهمیت و ضرورت اکتشاف و استخراج در حوزه معدن برای تأمین سنگ آهن مورد نیاز فولادسازان بر کسی 
پوشیده نیست و تأثیر آن بر صنعت فولادی تا حدی است که می توان گفت حیات صنعت فولاد به نوعی 

به اکتشاف و استخراج سنگ آهن از معادن وابسته است

محمدجواد براتی مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه

 افتتاح معدن ساغند اردکان؛ نماد اهتمام فولاد مبارکه 
به تأمین پایدار مواد اولیه و توسعه ملی

صنعت فولاد صنعتی پیشرو و صنعت ساز، شاهرگ 
حیاتی اقتصاد و فرصتی برای توسعه و رشد اقتصادی 
کشــورمان ایران اســت. این صنعت برای تحقق 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در سال ۱۴۰۴ نیازمند 
زیرســاخت و مواد اولیه اســت. تأمین سنگ آهن 
به عنوان خوراک اولیه صنعت فولاد به میزان قریب 
به ۲۰۰ میلیون تن در سال از جمله این نیازهاست. 
به نظر می رسد اســتخراج و بهره برداری از معادن 
سنگ آهن برنامه ریزی و تدبیر بیشتری از سوی دولت 
و شــرکت های فولادی می طلبد و در این خصوص، 
شرکت فولاد مبارکه، با جدیت وارد این حوزه شده و 

افق روشنی در این زمینه گشوده است.
اهمیت و ضرورت اکتشــاف و استخراج در حوزه 
معدن برای تأمین سنگ آهن مورد نیاز فولادسازان بر 
کسی پوشیده نیست و تأثیر آن بر صنعت فولادی تا 
به حدی است که می توان گفت حیات صنعت فولاد 
به نوعی به اکتشاف و استخراج سنگ آهن از معادن 

وابسته است.
فقدان سیاســت گذاری و برنامه ریزی صحیح در 
زمینه تأمین زیرساخت های انرژی و تأمین مواد اولیه 
شرکت های فولادی و عدم سرمایه گذاری در بخش 
معدن ازجمله چالش های اساسی فعلی فولادسازان 
کشــور اســت. تردیدی نیســت که کم توجهی به 
موضوع اکتشافات در حوزه معدن می تواند حلقه های 

زنجیره ارزش در صنعت فولاد را دچار بحران کند و 
شرکت های فولادی را با زیان های سنگین ناشی از 

عدم تأمین مواد اولیه مواجه سازد.
در چنین شرایطی و با وجود برخورداری کشور از 
موهبت الهی ذخایر معدنی و زیرزمینی غنی، متأسفانه 
تا امروز اکتشافات جامع و کامل و آمایش سرزمین 
مورد نیاز صنعت فولاد با استفاده از تکنولوژی های 
نوین، از جمله پهبادها و ماشین آلات به روز صورت 
نپذیرفته و ذخایر معدنی و سنگ آهن مورد نیاز این 
صنعت به نحو شایسته شناســایی نشده که یکی از 
دلایل آن فقدان سرمایه گذاری لازم در این حوزه و 

هزینه های سنگین اکتشاف معادن است.
مشــارکت شــرکت های بــزرگ صنعتــی و 
سرمایه گذاری در حوزه معدن، ایجاد کنسرسیومی 
از شرکت های توانمند به منظور اکتشاف پهنه های 
جدید و توسعه معادن کوچک  مقیاس ازجمله اقدامات 
اولیه ای است که برای تأمین سنگ آهن موردنیاز در 
سال های آتی و توسعه پایدار صنعت فولاد ضروری به 
نظر می رسد. در این خصوص شرکت فولاد مبارکه 
نیز با برنامه ریزی و جدیت به این حوزه وارد شــده و 
معاونت معدنی این شرکت، به دنبال تحقق اهداف و 

سیاست های شرکت در این زمینه است.
معاونت معدنی شــرکت فولاد مبارکه با فعالیت 
در حوزه های مدیریت ارزیابی و اکتشــاف معادن، 

مدیریت استخراج مواد معدنی و مدیریت و فراوری 
مواد معدنی، می کوشــد به منظور تحقق استراتژی 
تأمین پایدار مواد اولیه و توسعه اکتشافات در فولاد 
مبارکه، ضمن بهره گیری از تحول دیجیتال در این 
حوزه، اســتفاده از تکنولوژی های نوین و همچنین 
یادگیری دانش فنــی را در اولویت برنامه های خود 
قرار دهد و خوشبختانه هم اکنون در جایگاه خوبی 
قرار گرفته است. در این راستا، در اکتشافات اخیر این 
شرکت، ۱۲۵ هزار کیلومترمربع شناسایی و پی جویی 
پهنه اکتشافی در منطقه انارک انجام شده و ذخیره ۳۰ 
میلیون تنی سنگ آهن در این منطقه شناسایی شده 
است. آغاز عملیات بهره برداری آنومالی ۱۱ مجتمع 
معدنی و صنعتی سپهبد شــهید سلیمانی ساغند 
اردکان در هفته گذشته، نویدبخش تحولی در عرصه 
اکتشافات سنگ آهن است که طی آن شرکت فولاد 
مبارکه با سرمایه گذاری ۱۰ هزار میلیارد تومانی در 
ساغند اردکان، ضمن تأمین مواد اولیه موردنیاز خود 
در آینده، زمینه اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم 
صدها نفر را فراهم ساخته و به یقین، فعالیت پررونق 
فولاد مبارکه در آن معدن، زمینه شکوفایی اقتصادی 
منطقه و استان یزد را نیز ایجاد می کند. امید است 
حضور فولاد مبارکه در حوزه اکتشــافات معدنی، 
سرآغاز تحولات جدی در راستای ساختن ایرانی بهتر 

برای هم میهنان باشد.
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مدیر اجرای پروژه های انرژی و ســیالات 
فولاد مبارکه گفت: رکورد اجرا و سرعت 
بسیار بالای نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد 
مبارکه به گونه ای است که تاکنون هیچ 
نیروگاه گازی در کشــور طی مدت زمان 
۱۶ ماهه از زمان انعقاد قرارداد به مراحل 
سنکرون و راه اندازی نرسیده و به همین 
خاطر این پــروژه در نوع خود منحصر به 

فرد است.
مدیــر اجــرای پروژه های انــرژی و 
سیالات فولاد مبارکه به تشریح آخرین 
پیشرفت های نیروگاه سیکل ترکیبی این 

شرکت پرداخت.
حمیدرضا خسروانی پور دراین باره گفت: 
با توجه به محدودیت های برق کشور در 
فصول گرم سال و درنتیجه کاهش میزان 
تولید فولاد مبارکه و عدم النفع ناشــی از 
محدودیت برق اعمال شده، احداث نیروگاه 
برق این شرکت از سال گذشته در دستور 

کار قرار گرفت.
وی گفت: با توجه بــه اینکه در فصول 
مختلف سال محدودیت های برق، گاز و آب 
در تولید شرکت فولاد مبارکه اثرگذار است 
پس از بررســی های کارشناسی، احداث 
نیروگاه ســیکل ترکیبی نسل جدید که 
دارای راندمان حدود ۳ برابری نســبت 
به نیروگاه های نســل قبل اســت با یک 

برنامه ریزی  دقیق آغاز شد.

مپنا و فولاد مبارکه؛ در کنار هم برای  �
ساخت نیروگاهی کم نظیر در کشور

مدیــر اجــرای پروژه های انــرژی و 
ســیالات فــولاد مبارکه افــزود: پس از 
تشکیل کمیته های فنی و بازرگانی نهایتاً 
قرارداد احداث نیروگاه ســیکل ترکیبی 
فولاد مبارکه با شــرکت مپنا که یکی از 
شــرکت های باتجربه  احداث نیروگاه در 
کشور است منعقد شد و از همان ابتدای 
پروژه با تشــکیل تیم مدیریــت پروژه و 
هماهنگی و تعامل چندجانبه با شرکت 
توانیر، برق منطقه ای اصفهان و استفاده 
از افراد مجرب در تیــم کارفرما، نظارت و 
پیمانکار پروژه با رعایت اســتانداردهای 
مدیریت پروژه و مشخص نمودن مسیر 
بحرانی پــروژه، شــناوری فعالیت ها و 
همپوشانی های فعالیت ها و رصد روزانه 
تمام فعالیت های مسیر بحرانی، هم زمان 

با تجهیــز کارگاه فعالیت هــای اجرایی 
به موازات شــروع و با سرعت قابل قبولی 

عملیاتی شد.

فولاد مبارکه؛ فولادسازی پیشرو در  �
تولید انرژی

خسروانی پور تصریح کرد: در این پروژه 
فولاد مبارکه به عنوان سرمایه گذار بخش 
خصوصی اقدام به احداث نیروگاه نموده که 
با این کار ضمن تأمین بخش قابل توجهی 
از برق موردنیــاز در زمــان محدودیت 
وابستگی این شرکت به شبکه سراسری 

را به حداقل خواهد رساند.
وی تأکید کرد: آنچه در چنین پروژه های 
بزرگی کار ســخت و قابل توجهی است 
ایجاد ساختار مدیریت ارتباطات شامل 
توانیــر، کارفرمــا، نظــارت، پیمانکار و 
همچنیــن مدیریت تــدارکات و تجهیز 
شــامل حمل ونقل و بازرســی، خرید، 
مدیریــت منابــع مالــی و پیش بینی 
پرداخت ها و نیازهــای ارز و ..، مدیریت 

سرمایه های انسانی و رعایت شاخص های 
زیست محیطی و ایمنی، در نظر گرفتن 
خطرات حملات ســایبری و امنیتی از 
الزامات اجرای پروژه اســت که به یاری 
خداوند متعــال و برنامه ریزی های دقیق 
با حمایت مدیریت عامل شــرکت فولاد 
مبارکه و همکاری قابل تقدیر شرکت های 
توانیر و برق منطقه ای اصفهان و تلاش و 
همت همکاران خوب پروژه در شــرکت 
مپنا، این مــوارد برنامه ریــزی و پروژه با 

سرعت خوبی شروع و پیگیری شد .

پروژه ای سریع و ایمن �
مدیر اجرای پروژه های انرژی و سیالات 
فولاد مبارکه عنوان کــرد: در این پروژه 
تاکنون بیــش از ۱۱۷ هــزار مترمکعب 
خاک برداری و حدود ۲۰ هزار مترمکعب 
بتن ریزی و به میزان ۲۰۰۰ تن اســکلت 
فلزی ساخت، بازرســی و نصب شده و به 
میزان حدود ۳۰۰۰ تن تجهیزات در واحد 
گازی اول و دوم نصب شــده است که این 

آمار به جز فعالیت های اجرایی در قسمت 
برق، اتوماسیون و ابزار دقیق و امور اجرایی 
واحد بخار است که به موازات و با استفاده 

از شناوری فعالیت ها در دست اجرا است.
وی بیان کرد: رکورد اجرا و سرعت بسیار 
بالای پروژه به گونه ای اســت که تاکنون 
هیچ نیروگاه گازی در کشور در مدت زمان 
۱۶ ماهه به مراحل سنکرون و راه اندازی 
نرسیده است و به همین خاطر این نیروگاه 

در نوع خود منحصربه فرد است. 
بر اساس نظر تکنولوگ های خارجی و 
همچنین تجارب قبلی ساخت نیروگاه در 
کشور و احداث نیروگاه گازی در کمتر از 
۲۴ ماه امکان پذیر نبوده است که از ابتدای 
پروژه با هدف گذاری و برنامه ریزی دقیق و 
تأمین منابع مقرر شد نیروگاه گازی اول 
در مدت ۱۶ ماه به سنکرون و بهره برداری 

برسد.

مشــارکت فــولاد مبارکــه با 76  �
شرکت داخلی برای ساخت نیروگاهی 

منحصربه فرد
خســروانی پور گفت: مشــارکت ۷۶ 
شــرکت داخلی جهت تأمین، ساخت، و 
نصب تجهیزات داخل کشور و بومی سازی 
تجهیزات حســاس زیر نظر مپنا، یکی از 
نکات قابل توجه دیگر این پروژه اســت؛ 
نیروگاهی که با توجه به نوع فناوری های به 
کار گرفته شده در آن، مصرف آب و انرژی 
کمتری نســبت به نیروگاه های موجود 
کشور دارد. به علاوه انجام حدود ۲میلیون 
نفر ساعت کار ایمن یکی از نقاط قوت این 
پروژه بوده است. این پروژه هم اکنون برای 
۸۰۰ نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی را 

به ارمغان آورده است.
وی افزود: با توجه به اینکه نیروگاه های 
کلاس F  به طور کامل در کشور بومی سازی 
نشــده اند، تأمین بخشــی از تجهیزات 
خارجی با مشکلاتی مواجه شد. در حال 
حاضر نیروگاه گازی اول با پیشرفت ۹۸ 
درصــدی در حال تســت ها و چک های 
نهایی است و در ماه آینده و زودتر از برنامه 
زمان بندی سنکرون و راه اندازی می شود. 
همچنین نیروگاه گازی دوم نیز با پیشرفت 
۹۶.۴ درصدر در حال عبور از مراحل نهایی 
برای آماده سازی و راه اندازی طی حدود دو 

ماه پس از نیروگاه اول است.

مدیر اجرای پروژه های انرژی و سیالات فولاد مبارکه اعلام کرد
پیشرفت ۹۸ درصدی پروژه نیروگاه

فولاد مبارکه؛ رکوردار سریع ترین زمان احداث نیروگاه سیکل ترکیبی در کشور است

 همکاری سازنده فولاد مبارکه و مپنا برای حل یک چالش ملی
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مدیرعامل هلدینــگ خلیج فارس 
راه اندازی پتروشــیمی گچساران به 
عنوان ســومین الفین بزرگ کشور 
با همه چالش ها و مشــکلات را یک 
کار انقلابی و جهادی خواند و گفت: 
طولانی شدن اجرای این پروژه باعث 
شده بود که ۷۰۰ نقطه از این طرح، از 
استاندارد خارج شود و نه تنها مردم 
منطقه که کارشناســان بسیاری هم 
باور نمی کردند تا سال های دیگر این 

پروژه به راه اندازی برسد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس، دکتر 
علی عســکری در آییــن راه اندازی 
پتروشیمی گچساران همزمان با سفر 
هیات دولت به اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد و با حضــور آیت الله دکتر 
سید ابراهیم رئیسی در این مجتمع به 
بیان برخی از ویژگی های ایرانی ترین 

الفین کشور پرداخت.
وی صحبت های خود را با یادی از 
امام شهدا، شــهدای دفاع مقدس و 
مدافعان حرم و سردار شهیدان حاج 
قاسم ســلیمانی و آرزوی سلامتی و 
عزت روزافزون بــرای مقام عظمای 
ولایت آغاز کرد و ضمن خوشامدگویی 
به رئیس جمهور، وزیر نفت، نماینده 
ولی فقیه و مسئولان حاضر در جلسه، 
گفت: هــدف اصلی از اجــرای طرح 
پتروشیمی گچساران، فاصله گرفتن 
از خام فروشــی و خلق ثــروت برای 

کشور و این منطقه است.
صنایــع  شــرکت  مدیرعامــل 
پتروشیمی خلیج فارس تصریح کرد: 
این پروژه نه تنها سومین پروژه ملی 
از نظر ابعاد در این صنعت محســوب 
می شود که در ابعاد جهانی هم اجرای 
این پروژه ۱.۳ میلیارد دلاری دارای 
ویژگی های قابل توجهی است، اتمام 
این پروژه که حدود ۱۷ سال با کُندی 
مواجه بود در دولت جدید و مدیریت 
جدید هلدینگ، با نگاهــی ویژه در 

اولویت قرار گرفت.
علی عسکری افزود: با توجه به اینکه 
پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس که 
نقش مهمی در جمــع آوری گازهای 
همراه نفت و خامــوش کردن فلرها 

دارد، بــه مرحله ای رســیده بود که 
می توانســت خــوراک مــورد نیاز 
پتروشیمی گچساران را تأمین کند، 
عدم راه اندازی این طرح و عدم جذب 
خوراک اتان ارســالی از بیدبلند یک 

خسارت ملی بود.
وی تاکید کرد: ما برای 
تبدیل اتــان بیدبلند به 
اتیلــن تصمیــم و عزم 
جدی داشتیم و با همت 
همه مدیران، مهندسان، 
کارشناسان و کارگران 
بــا یــک کار انقلابــی، 
غیرتمندانه، عزتمندانه 
و شــجاعانه و البتــه به 
صــورت شــبانه روزی 
پروژه ای که متخصصان 
می گفتند تا پنج ســال 

دیگر هم به بهره برداری نمی رســد 
امروز آماده راه اندازی شد.

مدیرعامل هلدینــگ خلیج فارس 
در ادامــه بــه پیچیدگی هــای این 
پروژه اشــاره کرد و گفت: این پروژه 
۱۳ پیمانکار داشــت، ۷۰۰ نقطه آن 
به خاطر پوســیدگی و طولانی شدن 
اجرای پروژه از استاندارد خارج شده 

بود و از نظر تأمین مالی مشکلات قابل 
توجهی داشت اما در این یکسال و نیم، 
در هلدینگ خلیج فارس از این طرح 
از جهت حمایت مالی حدود نه هزار و 
سیصد میلیارد تومان به صورت ریالی 
و ۲۲۰ میلیون دلار ارزی و در مجموع 
بیش از ۱۷ هزار میلیارد 
تومــان از ایرانی تریــن 
الفین کشــور حمایت 

مالی کردیم.
بــا  علی عســکری 
بیان اینکه بســیاری از 
تجهیزات و قطعات برای 
اولین بار در این مجتمع 
ایرانی سازی شد، اظهار 
داشت: کاتالیست ایرانی، 
تجهیــزات متعدد ثابت 
و دوار ایرانی، دو هزار و 
۱۵۲ کیلومتر کابل کشــی کنترلی 
و... تنها بخشی از هنرنمایی و تلاش 
مهندسان و کارشناسان ایرانی در این 

مجتمع است.
وی با تشکر از همه دست اندکاران 
اجرای این پــروژه از جمله مهندس 
نشــان زاده مقــدم، بــه راه اندازی 
پالایش گاز هویــزه خلیج فارس که 

در اردیبهشــت ماه امســال توسط 
رئیس جمهور انجام شــد اشاره کرد 
و گفــت: امروز هویــزه خلیج فارس 
روزانــه ۱۷ هــزار بشــکه میعانات 
گازی تحویل پتروشــیمی بندر امام 
می دهد و گازهایی که پیش از این در 
فلرها می ســوخت را تبدیل به ثروت 
می کنــد، امروز هم در پتروشــیمی 
گچساران که توســط رئیس جمهور 
محتــرم بــه راه انــدازی می رســد 
گازهای فلر جمع آوری شــده توسط 
بیدبلندخلیج فارس به ثروت تبدیل 
خواهد شــد کــه یک نقطــه عطف 
 تاریخی در ایــن صنعت ارزش آفرین

 به شمار می رود.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، 
راه اندازی سومین الفین بزرگ کشور 
در گچساران را اتفاقی مهم برای این 
منطقــه خواند و خاطر نشــان کرد: 
راه اندازی این پروژه به برکت الهی و 
الطاف امیرالمؤمنین )ع(، اقلیم فنی 
و صنعتی این منطقه را تغییر خواهد 
داد و با توجه به طرح های توسعه ای 
و رفت و آمد نخبگان صنعتی به این 
منطقه شاهد توســعه هر چه بیشتر 

این منطقه خواهیم بود.

دکتر علی عسکری در آیین راه اندازی ایرانی ترین الفین کشور:
پتروشیمی گچساران، اقلیم فنی و صنعتی منطقه را تغییر می دهد

بیش از ۱7 هزار میلیارد تومان در این دو سال از پروژه پتروشیمی گچساران حمایت مالی شد

عدم راه اندازی این پتروشیمی، یک خسارت ملی بود

  علی عسکری:
 هدف اصلی از اجرای 

طرح پتروشیمی 
گچساران، فاصله 

گرفتن از خام 
فروشی و خلق ثروت 

برای کشور و این 
منطقه است
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تقسیم سود ۱۱۰۰ تومانی در مجمع عمومی عادی سالیانه پتروشیمی زاگرس

گرس در باشگاه هزار تومانی ها ماندگار شد پتروشیمی زا

مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت پتروشیمی زاگرس 
برای ســال مالی منتهــی بــه ۲9/۱۲/۱۴۰۱ در روز 
سه شنبه مورخ ۲7 تیرماه ۱۴۰۲ در مرکز همایش های 
بین المللی هتل المپیک در تهران برگزار شد. به گزارش روابط عمومی 
شرکت پتروشیمی زاگرس، این جلسه رأس ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه 
مورخ ۲7 تیرماه ۱۴۰۲ با حضور نماینده سازمان بورس و اوراق بهادار، 
حســابرس و بازرس قانونی و حضور بیش از 9۱ درصد از سهامداران 
شرکت برگزار گردید. جلســه به ریاست دکتر رحیم اسماعیلی دانا به 
عنوان نماینده سهامدار عمده تشکیل و با دعوت از دیگر اعضای هیأت 
رئیسه از سوی ایشان با توجه به درصد سهامداران حاضر در مجمع به طور 
رسمی آغاز گردید. در ادامه دکتر متین دیداری، مدیرعامل و نائب رئیس 
هیئت مدیره شرکت پتروشیمی زاگرس، گزارش عملکرد و دستاوردهای 
شرکت در ســال مالی منتهی به ۲9/۱۲/۱۴۰۱ شامل: تولید، فروش، 
حمل، اقدامات مالی، دســتاوردها و دیگر اقدامات مهم صورت گرفته 
سال مالی فوق و برنامه های آتی این شرکت را به مجمع ارائه نمود. پس 
از قرائت گزارش مدیرعامل شرکت پتروشیمی زاگرس، بازرس قانونی 
و حسابرس به ارائه گزارش خود به مجمع پرداخت و پاسخ های لازم از 
سوی مدیران شرکت براساس بندهای مطرح شده و همچنین سوال های 
ســهامداران، به مجمع ارائه گردید؛ و با تأیید سهامداران صورت های 
ســال مالی منتهی به ۲9/۱۲/۱۴۰۱ به تصویب مجمع رسید. مجمع 
عمومی عادی سالیانه شرکت پتروشیمی زاگرس همچنین پرداخت سود 
۱۱۰۰۰ ریال را برای هر سهم در سال مالی منتهی به ۲9/۱۲/۱۴۰۱ 
تصویب و نحوه پرداخت آن را مطابق اطلاعیه منتشــره از سوی شرکت 

در سامانه کدال اعلام نمود. همچنین روزنامه اطلاعات به عنوان روزنامه 
کثیرالانتشار شرکت و مؤسسه حسابرســی حافظ گام به عنوان بازرس 
قانونی و حسابرس اصلی و مؤسسه حسابرسی بهراد مشار به عنوان بازرس 
قانونی و حسابرس علی البدل برای سال مالی منتهی به ۲9/۱۲/۱۴۰۲ 
انتخاب گردیدند. جلسه مجمع عمومی عادی سالانه شرکت پتروشیمی 
زاگرس در ساعت ۱۲:۴5 خاتمه یافت و بلافاصله جلسه مجمع عمومی 
فوق العاده شرکت پتروشــیمی زاگرس با حضور سهامداران به منظور 
تطابق اساسنامه شرکت با نمونه اساسنامه سازمان بورس و اوراق بهادار 
تشکیل و دســتور جلســه به تصویب مجمع عمومی فوق العاده رسید و 
در ســاعت ۱3 نیز پایان یافت. با وجود تغییرات نرخ خوراک و افزایش 
بی رویه آن، بی چالش ترین مجمع عمومی صنعت پتروشــیمی کشــور 
به نام پتروشــیمی زاگرس رقم خورد؛ بطوریکه در پایان جلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه این شرکت سهامداران از عملکرد و دستاوردهای 
پتروشیمی زاگرس در سال مالی گذشته ابراز رضایت کامل و از اقدامات 
و پیگیری های شایســته دکتر متین دیــداری مدیرعامل و نائب رئیس 
هیئت مدیره این شرکت در حفظ منافع صاحبان سهام قدردانی نمودند. 
در این مجمع دکتر دیداری به کلیه ســوالات و دغدغه های سهامداران 
درخصوص نرخ خوراک پاســخ دادند و گزارش کاملی از پیگیری های 
صورت گرفته بصورت مستند در این حوزه به سهامداران محترم ارائه 
نمودند. پتروشیمی زاگرس در ســالی که با چالش جدی افزایش نرخ 
خوراک رو به رو است موفق شــد با عملکرد و اقدامات راهبردی خود 
رضایت ســهامداران را بطور کامل بدســت آورد تا شــاهد برگزاری 
بی چالش ترین و آرام ترین مجمع صنعت پتروشــیمی کشــور باشیم.
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اهم اقدامات راهبردی در ۱8 ماه گذشته �
ـ افزایش تولید فراتر از ظرفیت اســمی برای اولیــن بار در تاریخ 
پتروشیمی زاگرس از حدود ۸۴ درصد ظرفیت اسمی به ۱۰۲/۶ درصد 

ظرفیت اسمی.
 ـاخذ گواهینامه انطباق معیار مصرف انرژی از سازمان ملی استاندارد.

 ـکاهش قابل ملاحظه مصرف گاز طبیعی برای تولید یک تن متانول 
از مقدار متوسط ۹۲۴ استاندارد متر مکعب )میانگین مصرف سنوات 
قبل( به ۸۶۵ استاندارد متر مکعب )اســتاندارد گارانتی مصرف گاز 

خوراک حدود ۸۷۷ استاندارد متر مکعب است(.
ـ کاهش مصرف خوراک گاز با اصلاح واحد فرآیندی و صرفه جویی 
سالانه ۷۴ میلیون و ۳۸۲ هزار در سال برابر ۳۷/۱۹۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 

میلیارد ریال و کاهش co2 به میزان ۷۸/۹۷۰ تن در سال. 
ـ عقد قرارداد با شــرکت دالیان چین در خصوص اخذ لایســنس 
طرح تبدیل متانول به اتانول  ســنتزی و شروع احداث آن به ظرفیت 
۳۰۰ هزار تن در سال و ایجاد ســالانه ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ دلار معادل 
۵۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال سود در سال. با احداث این واحد ایران 
به اولین کشور تولید کننده اتانول سنتزی در دنیا تبدیل خواهد شد و 
کشور از واردات بی نیاز و به صادر کننده این محصول تبدیل می گردد.

ـ موافقت اصولی شــرکت ملی صنایع پتروشیمی جهت احداث 
MTO )متانول به الفین ها با ظرفیت ۱/۶۵۰ هزار تن خوراک متانول( 
و توسعه زنجیره ارزش در بخش پایین دستی از طریق تبدیل متانول 

به پروپیلن و الفین ها.
ـ تبدیل گازهای پرچ به مدار تولید و افزایش درآمد تا ۱/۳۵۰/۰۰۰ 
دلار برابر با ۶۷۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال در سال و کاهش ۱۰۵/۴۵۵ تن 
انتشار دی اکسید کربن که این موضوع موجبات حذف فلر )مشعل( 

را در پی داشت.
ـ نهایی شــدن مذاکرات تامین مالی پروژه توسعه پایین دستی از 
طریق اخذ موافقت صندوق ملی به میزان ۶۰۰ میلیون دلار با عاملیت 
بانک تجارت و نهایی سازی اخذ فاینانس به میزان ۱۳۰ میلیون یورو 

.EIH از طریق بانک
ـ در جریان انداختن پرونده حقوقی راکد هیزل هند بعد از ۷ سال 
و صدور حکم محکومیت در جهت بازپســگیری بیش از ۶۰ میلیون 
درهم از پول شرکت پتروشیمی زاگرس که معادل ۲ برابر مبلغ اصلی 

کلاه برداری شده از شرکت می باشد.
ـ راه اندازی مرکز نوآوری شرکت پتروشیمی زاگرس به عنوان اولین 
مرکز نوآوری صنعت پتروشیمی در کشور به منظور حفظ رقابت  پذیری 

افزایش بهره وری و سودآوری و تحقق اقتصاد دانش بنیان.
ـ حل مشکل مربوط به راکتور واحد اول پتروشیمی زاگرس بعد از ۵ 
سال به ارزش ۵ میلیون دلار که به علت تحریم ها، تولیدکننده نسبت 
ساخت و تحویل تجهیز فوق الاشاره علیرغم دریافت ۵ میلیون دلار 
امتناع می نمود؛ در حال حاضر قطعه فوق پس از پیگیری ها در مرحله 

تحویل قرار دارد.
 ـرفع اصلی ترین مشکل عملیات تولید واحد ۲ متانول زاگرس از سال 
 Waste heat( ۱۳۹۰ تاکنون، به دلیل عدم کارایی مبدل حرارتی
Boiler 1003A.B(  بوده است که در سال ۱۴۰۱ مراتب تامین آن 
صورت پذیرفته است که منجر به رفع اصلی ترین مانع گلوگاه تولید در 

واحد دوم گردید.
ـ فروش محصول با بالاترین نرخ در کشور و کمترین هزینه حمل 

متانول در کشور توسط پتروشیمی زاگرس.
ـ راه اندازی واحد برق و تامین برق واحد ۱ و ۲ و متانول ســنتزی از 
طریق جمع آوری بخار مازاد و ایجاد ۴/۴۳۰ میلیارد ریال سود سالانه و 

بی نیازی از خرید برق، از شرکت های تامین کننده انرژی.
ـ راه انــدازی واحــد جداســازی هــوا و صرفه جویــی ســالانه 
۳۸/۲۱۳/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال و بی نیازی شــرکت از سرویس های 

جانبی شرکت های تامین کننده انرژی.
ـ تبدیل وضعیت ایثارگری و اصلاح ساختار سازمانی. 

 ـمشتری مداری: تعداد مشتریان شرکت پتروشیمی زاگرس تا پایان 
سال ۱۴۰۱، ۱۵۲ شرکت است. میزان رضایت مشتریان صادراتی از 
عملکرد فروش در سال ۲۰۲۲، ۹۷/۵۴% بوده است. همچنین آخرین 
رتبه دریافتی شرکت در میان ۱۰۰ شرکت برتر داخل کشور رتبه ۳۲ 

می باشد. 
که با اقدامات فوق شرکت پتروشیمی زاگرس تنها واحد تولیدکننده 
متانول در کشــور با توجه به افزایش بی رویه نرخ خــوراک گازی و 

سرویس های جانبی همچنان سودآور ماند. این  در حالی است که سایر 
واحدهای متانولی داخلی با زیان و زیان انباشته مواجه شدند. همچنین 
از سایر افتخارات و دستاوردهای مدیریت خوب و پرسنل این شرکت 

می توان به موارد زیر اشاره کرد:
ـ عقد تفاهم نامه و همکاری با دانشــگاه های خلیج فارس بوشهر، 

شریف و امیرکبیر در حوزه دانش بنیان.
ـ کسب تندیس نقره ای سه ستاره جایزه مدیریت انرژی.

ـ اخذ لوح تقدیر از اولین رویداد ملی ســلامت، محیط زیســت و 
پایداری در محور تنوع زیستی و حفاظت از گونه ها.

ـ کسب تندیس زرین و شرکتبرتر در جشنواره ملی صنعت سلامت 
محور.

ـ کســب رتبه برتر اجلاس سراســری رضایت مندی مشتری در 
هفتمین اجلاس سراسری رضایت مندی مشتری.

 ـتمدید گواهینامه های سیستم های مدیریت یکپارچه.
در ادامه اشاره می شــود طبق آمار منتشر شــده توسط موسسه 
بین المللی و معتبر MMSA، در سال ۲۰۲۲، ظرفیت اسمی متانول 
جهان حدود ۱۱۶/۸ میلیون تن، تولید جهانی حدود ۱۰۵/۸ میلیون 
تن و تجــارت جهانی آن نیز حدود ۳۱/۹ میلیون تن بوده اســت که 
شرکت پتروشیمی زاگرس ظرفیت تولید نزدیک به ۳ درصد تولید 
جهانی و ۷ درصد تجارت جهانی متانول را داراست و در بین شرکت های 
فعال در این صنعت در رتبه ۵ شــرکت بزرگ بین المللی و رتبه اول 
کشوری قرار دارد. همچنین کسب عنوان شرکت برتر صادرات گرای 
ایران به انتخاب سازمان مدیریت صنعتی از جمله افتخارات شرکت 
پتروشیمی زاگرس می باشد. بازارهای صادراتی شزکت در سال ۱۴۰۱ 
به ترتیب کشور چین با ۹۱/۴ درصد، کشور هند ۸/۳ درصد و عراق با 
۰/۳ درصد می باشد. در سال ۱۴۰۱، ظرفیت تولید متانول داخلی ۱۴ 
میلیون تن است که ۲۲ درصد آن سهم پتروشیمی زاگرس می باشد. 

برنامه های آینده شرکت پتروشیمی زاگرس  �
 ـارتقای قابلیت دسترسی و کارایی تجهیزات شامل خرید دو دستگاه 

مبدل و یک دستگاه راکتور
ـ تامین کیفی و به موقع اقلام فرآیندی، حیاتی و یدکی

ـ مدیریت بهینه فروش و ارتباط با مشتری
ـ تحقق سازمان الکترونیک

 ـبهبود عملکرد محیط زیست 
ـ ایفای نقش موثر نسبت به جامعه 

ـ ارتقای سطح ایمنی و سلامت کارکنان
در انتها ضمن مرور گزارش پایداری شــرکت پتروشیمی شرکت 
امیدواریم با تعدیل عادلانه نرخ خوراک با مدیریت خوب و تلاش پرسنل 
این مجموعه پیشتاز سال آینده دستاوردهای بزرگ معنوی و مادی 

شامل سهام داران محترم این مجموعه معظم شود.

گزارش پایداری شرکت  �
الف( مدیریت انرژی 

نظام مدیریت انرژی بر اساس استاندارد ISO ۵۰۰۰۱  در مجتمع 
پتروشیمی زاگرس طرح ریزی و اجرا شده است و دامنه اجرای آن همه 

واحدهای تولیدی و پشتیبانی می باشد. 
مجتمع پتروشیمی زاگرس در راستای شناسایی فرصت های بهبود 
به منظور کاهش مقادیر هدر رفت انرژی و بهینه سازی مقادیر مصارف 
در حوزه مصارف صنعتی و غیرصنعتی، اقدام به تعریف پروژه ممیزی 
فنی در حوزه صنعتی و ساختمان ها نموده است که راهکارهای اجرایی 

به شرح ذیل می باشد: 
بهینه ســازی مقادیر مصرف گاز طبیعی ســوخت در کوره های 
واحدهــای اول و دوم با جایگزین کــردن گاز طبیعی ســوخت با 
سوخت های جانبی، تنظیم مشعل های کوره ها، تنظیم مقدار هوای 
احتراق، تمیزکاری مبدل های بخش انتقال حرارت کوره ها، شناسایی 
تله های بخار معیوب واحد و تعمیر یا تعویض تله های بخار معیوب، 
شناسایی نقاط معیوب عایق های مجتمع و تدوین برنامه اجرایی جهت 
تعمیر و یا تعویض نقاط معیوب شناسایی شده، بهینه سازی ظرفیت 
واحدهای اول و دوم در راســتای کاهش شدت مصارف گاز طبیعی 
خوراک و حامل های انرژی، شناسایی مصارف غیرنرمال هوای سرویس 
و ابزار دقیق و ارائه راهکار عملیاتی جهت مقادیر مصارف، استقرار سامانه 
مدیریت انرژی به منظور پایش آنلاین تجهیزات مصرف کننده انرژی، 

مجتمع پتروشیمی 
زاگرس در راستای 

تعهد به مسوولیت های 
اجتماعی اقدام به 

شرکت در جایزه ملی 
مدیریت انرژی نموده 

است که در آخرین دوره 
حضور موفق به کسب 

تندیس نقره ای سه 
ستاره شده است
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استفاده از آب بلودان بازیافتی به منظور تامین آب کشاورزی مورد نیاز 
مجتع، تدوین برنامه عملیاتی به منظور کاهش مصارف انرژی در حوزه 

ساختمان های مجتمع. 
مجتمع پتروشیمی زاگرس در راســتای تعهد به مسوولیت های 
اجتماعی اقدام به شرکت در جایزه ملی مدیریت انرژی نموده است 
که در آخرین دوره حضور موفق به کسب تندیس نقره ای سه ستاره 

شده است. 
مجتمع پتروشیمی زاگرس در راستای برآورده نمودن الزامات قانونی 
در بازه زمانی سالیانه اقدام به بازرسی انرژی مجتمع توسط سازمان ملی 
استاندارد نموده است که مطابق آخرین نتایج بازرسی انرژی میزان 
مصرف مطابق معیار مصرف انرژی بوده است و گواهی نامه انطباق از 
سازمان ملی استاندارد در یافت نموده است. مقدار شدت مصرف انرژی 
مجتمع در بازه زمانی ۹ ماهه اول سال ۱۴۰۱ در حدود ۳۰ گیگاژول بر 

تن بوده است که در محدوده مجاز استاندارد می باشد. 
ب( اقدامات برای کاهش آثار مخرب تنوع زیستی

توسعه پایدار همواره موضوع مهم برای مدیران شرکت پتروشیمی 
زاگرس بوده و در چشم انداز شرکت نیز صراحتاً به آن اشاره شده است 
و به هنگام بازنگری و به روزرسانی نقشه استراتژی سطح کسب و کار، 
پایداری اقتصادی، اجتماعی و محیط زیست با توجه به مسوولیت های 

اجتماعی شرکت مورد توجه قرار گرفته است. 
کمیته مسوولیت های اجتماعی شرکت چهار سطح مسوولیت های 
اقتصــادی، مســوولیت های قانونــی، مســوولیت های اخلاقی و 
مسوولیت های انسان دوستانه را برای مسوولیت های اجتماعی شرکت 

پتروشیمی زاگرس در نظر گرفته است. 
همچنین رهبران شرکت در راستای مسوولیت های اجتماعی شرکت 
و حفظ منافع و حقوق نسل های آینده، یکی از مضامین استراتژیک 
نقشه استراتژی را به این مهم اختصاص داده و ضمن تعریف اهداف 
استراتژیک روشن در این حوزه، رویکردها و برنامه های بهبود متعددی 

را در زمینه محیط زیست، طرح ریزی و اجرا نموده اند. 
نظام مدیریت محیط زیست در شرکت پتروشیمی زاگرس مشتمل بر 
شناسایی جنبه های محیط زیستیی بارز، ارزیابی ریسک ها، ممیزی های 
داخلی و بیرونی، سیستم مانیتورینگ آلاینده ها، مدیریت پسماندها و 
ضایعات و برنامه ریزی و اجرای اقدامات بهبود است. این نظام بر اساس 
اســتاندارد ISO  ۱۴۰۰۱  و الزامات تطابق طرح ریزی شده و دامنه 

اجرای آن همه واحدهای تولیدی و پشتیبانی می باشد. 
به منظور بررسی اثرات محیط زیست محصول شرکت پتروشیمی 
زاگرس، این شرکت برنامه محیط زیست ) EMP( خود را با رویکرد 
مطالعه ارزیابی چرخه حیات محصول به عنوان اولین شرکت در سطح 

پتروشیمی های کشور انجام داده است. 
شرکت پتروشیمی زاگرس در راستای تحقق ارزش سازمانی »رعایت 
ایمنی، بهداشت و حفظ محیط زیست« و با توجه به نقش مهم آب و 
محدویت منابع آبی کشور، رویکردها و اقداماتی را برای مدیریت منابع 
آبی مانند انتقال پساب به تصفیه خانه متمرکز در منطقه ویژه اقتصادی 

پارس اجرا نموده است. 
شرکت پتروشــیمی زاگرس با نصب سیســتم های پایش آنلاین 
)قابل مشاهده برای سازمان حفاظت محیط زیست( بر روی تمامی 
دودکش های مجتمع به صورت مــداوم خروجی آلاینده های هوای 
خود را پایش می نماید و بر اساس تحلیل نتایج به دست آمده اقدامات 

کنترلی مناسب، اتخاذ و اجرایی می شود. 
تمامی منابع احتراقی این شرکت، از گاز به عنوان سوخت استفاده 
می نمایند و در تمامی سالن های بهره برداری، خروجی منابع احتراقی 
آن در محدوده استاندارد قرار داشته است. منابع احتراقی این شرکت، 
مجهز به سیستم های  Low Nox Burner  است. همچنین گزارشات 
انتشارات گازهای گلخانه ای این شرکت به صورت سالیانه در اختیار 

مراجع ذیربط قرار داده می شود. 
برخی مطالعات و پروژه های انجام شــده جهت کاهش پیامدهای 
منفی محیط زیســتی عبارتنــد از:  خرید ماشــین آلات و انتقال 
تکنولوژی ها با ارزیابی ملاحظات محیط زیســتی، گسترش و حفظ 
فضای سبز شرکت، محاسبه ردپای کربن، محاسبه ردپای آب، محاسبه 
ردپای اکولوژیک، توسعه فرآیندهای مکانیزه به منظور کاشه مصرف 
کاغذ، جلوگیری از تولید پسماند ناشی از خرابی اقلام در اثر انبارش 
نامناسب، کاهش تولید فاضلاب با طولانی کردن زمان احیای رزین ها، 
استفاده از حرارت بازیافتی کوره ریفرمر جهت پیش گرم کردن هوای 

احتراق مورد نیاز کوره، بازچرخانی آب فرآیندی، کاهش تولید پساب، 
بازچرخانی آب، ارتقای سیســتم پیش تصفیه پساب، نصب آنالیزر 
آنلاین روی مسیر انتقالی پساب، احداث خط تفکیک شده برای ارسال 
پســاب به تصفیه خانه، تامین بخار مورد نیاز مجتمع بدون دریافت 
سوخت اضافی و با استفاده از حرارت تولید شده در فرایند و استفاده 
از بخار برای تامین انرژی تجهیزات مهم در مصرف انرژی، راه اندازی 
سامانه های مدیریت اطلاعات آزمایشــگاه LIMS ، سامانه مدیریت 
اطلاعات بهره برداری، ســامانه پرســنلی، آموزش، مالی و تدارکات. 
ایجاد زیرساخت های تفکیک پسماند در تمامی واحدهای فرآیندی و 
غیرفرآیندی، بازنگری نظام مدیریت پسماند، اجرای پروژه های کاهش 
تولید پسماند از مبدا مانند کاهش تولید پسماند کاتالیستی، راه اندازی 

سامانه رزواسیون غذا جهت کاهش دور ریز مواد غذایی. 
شرکت پتروشیمی زاگرس در راستای مسوولیت های اجتماعی و 
تحقق اصل پنجاهم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران مبنی بر 
حفاظت از محیط زیست به عنوان یک وظیفه عمومی و به منظور ایجاد 
و گســترش همفکری و همکاری های پژوهشی و آموزشی در زمینه 
حفاظت از محیط زیست با استفاده از ظرفیت های برون سازمانی و 
ایجاد و گسترش زمینه های همکاری دوجانبه با اداره کل محیط زیست 
استان بوشهر، تفاهم نامه ای را در سال ۹۷ با اداره کل محیط زیست 

استان بوشهر امضا کرده است. 
بر اساس این تفاهم نامه پتروشیمی زاگرس با هدف حفاظت از گونه 
و ارتقاء سطح آگاهی های عمومی در زمینه حفاظت از گونه های حاشیه 
منطقه، تمامی هزینه های اجرایی پروژه بوم شناسی و حفاظت از آهوی 

شنی در منطقه حفاظت شده »مند« را بر عهده گرفته است. 
در این راستا پروژه بررسی راهکارهای مدیریتی ـ حفاظتی جهت 
کاهش تلفات جمعیت آهوی ایرانی بر اثر ســیلاب های فصلی را در 
منطقه حفاظت شده »مند« استان بوشهر با همکاری دانشگاه خلیج 

فارس در سال ۱۳۹۹ انجام داده است. 
همچنین در راستای این طرح حمایتی شرکت پتروشیمی زاگرس 
از سال ۱۳۹۹ تا کنون با نظارت و درخواست اداره کل محیط زیست 
استان بوشهر اقداماتی از جمله تهیه علوفه برای آهوان، تعمیر آبشخورها 
و تعمیر و تجهیز پاسگاه های محیط بانی و تامین تجهیزات گشت زنی 

در منقطه »مند« را انجام داده است. 
به منظور ترویج فرهنگ اســتفاده انرژی های تجدیدپذیر و برای 
الگوسازی در زمینه ساخت ساختمان هایی با حداقل انرژی مصرف، 
این شرکت نسبت به طراحی ساختمان سبز اقدام نموده است. تامین 
انرژی این ساختمان از انرژی های تجدید پذیر و ساخت آن بر اساس 

الزامات  LEED  انجام خواهد شد. 
به منظور تکمیل سیستم پایش آنلاین منابع احتراقی و برای اعمال 
کنترل های به موقع و بیشتر بر انتشارات ناشی از فعالیت های خود، 
نسبت به اضافه کردن سنسور ســنجش گاز CO  اقدام نموده و این 
سیستم در سرویس قرار گرفته است. در سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۱، 
تمامی پارامترهای منابع احتراقی این شرکت در محدوده استانداردهای 

سازمان حفاظت  محیط زیست قرار داشته است. 
ج( رعایت مسائل زیست محیطی از دید مشتریان 

با توجه به اهمیت اثرات احتمالی زیست محیطی متانول، کتابچه 
راهنمای متانول در خصوص اطلاعات شیمیایی، نحوه کار و استفاده، 
شرایط محیط زیســتی، نحوه حمل، نگهداری و ... متانول تهیه و در 

اختیار مشتریان قرار گرفته است. 
شرکت پتروشیمی زاگرس با ایجاد تعاملات اثربخش با مشتریان  
ازطریق رویکردهایی چون سنجش رضایت مشتریان، تماس مستقیم 
با مشتریان در خصوص شناسایی علت کاهش رضایت، پاسخگویی 
مستمر، اخذ تندیس مدیریت انرژی، اخذ تندیس مسوولیت اجتماعی 
و توسعه پایدار بنگاه های اقتصادی کشور، اخذ تندیس زرین صنعت 
سبز کشوری، رتبه اول کشوری در جایزه ملی صنعت سلامت محور در 
جهت دستیابی به تعهدات خود در مقابل مشتریان گام برداشته است. 
شــرکت در راســتای تعهد به ارزش ســازمانی خــود مبنی بر 
مشتری مداری با اطلاع رسانی در مورد مشخصات محصولات از طریق 

  ،)TDS( دفترچه فنی
فروش محصول در بورس انرژی، پیاده ســازی سیستم مدیریت 
یکپارچه IMS، اخذ گواهی استاندارد ۱۷۰۲۵ برای آزمایشگاه، درج 
کامل خواسته ها و انتظارات مشتری در قرار داد و ... بر ایجاد شفافیت و 

اعتماد در مشتریان اقدام نموده است. 

نظام مدیریت محیط 
زیست در شرکت 

پتروشیمی زاگرس 
مشتمل بر شناسایی 

جنبه های محیط 
زیستیی بارز، ارزیابی 

ریسک ها، ممیزی های 
داخلی و بیرونی، 

سیستم مانیتورینگ 
آلاینده ها، مدیریت 

پسماندها و ضایعات و 
برنامه ریزی و اجرای 
اقدامات بهبود است
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